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lnnowacyjne technologie w badaniach 
i zastosowaniach przemyslowych 

Tworzenie coraz doskonalszych produkt6w 
rynkowych i ich wdrai:anie do produkcji prze
rnyslowej wi<~_ze sit( z pokonywaniern wielu 
barier. 0 szybkosci i kosztach pierwszych 
etap6w projektowania decyduj<~_ przede 
wszystkim zastosowane techniki. Waznajest 
tez ocena trafnosci wyboru cech funkcjonal
nych, uzytkowych i wytw6rczych danego 
produktu, a takze akceptacja rynku. Wstf(p
ne fazy rozwoju produktu decyduj<~_ o najistot
niejszych skladnikach koszt6w jego wytwa
rzania, gdyz wynikaj<~_ z wyboru konstrukcji, 
stosowanych material6w i technologii. Tech
niczny prototyp wytworzony w fazie opra
cowywania produktu pozwala na pierwsz<~_ 

wizualn<~_ i funkcjonaln<~_ ocenf( przyszlego 
wyrobu. Zwykle na tym etapie zapada decy
zja o prowadzeniu dalszych prac rozwojo
wych. Wykonanie prototypu tradycyjnymi 
metodamijest dlugotrwale i kosztowne, gdyz 
wymaga du:lych naklad6w pracy rf(cznej. Bu
dowa prototyp6w pochlania w niekt6rych 
branzach nawet 50 % koszt6w rozwoju! 

Przewr6t w tej dziedzinie nastcwil w ostat
nich latach dzif(ki znacz<~_cemu postf(powi w 
dziedzinie komputerowo wspomaganych 
technologii geometrycznego i fizycznego 
modelowania, w tym wytwarzania prototy
p6w metodarni tzw. rapid prototyping. 
Szybkie i tanie tworzenie tr6jwymiarowych 
(tzw. 3D) modeli wyrob6w (wirtualnych i 
materialnych) to ogromne ulatwienie dla 
projektanta. Oczywiscie do realizacji takich 
prac potrzebny jest bardzo nowoczesny 
sprzf(t i odpowiednie oprogramowanie. 

Jest godnyrn odnotowania faktem, ze tak 
nowoczesne pracownie udostf(pniono takze 
w Instytucie Technologii Maszyn i Automa
tyzacji Politechniki Wroclawskiej. 

W uroczystyrn otwarciu udzial wzif(lo Kie
rownictwo Szkoly w osobach JM Rektora 
PWr. prof. Andrzeja Mulaka i prorektor6w: 
prof. J.Zdanowskiego, prof. L.Jacaka, dra 
L.Jankowskiego, dyrektora administracyjne
go PWr. A.Kaczkowskiego oraz pelnomoc
nika rektora ds. studenckich prof. R.Gon
czarka i kierownika Dzialu Nauki dra K.Gra
basa. Udzial wzif(li r6wniez dziekani wsp6l
pracuj<~_cych wydzial6w: prof. J.Swi<~_tek (W-
8) i prof. M.Lech (W-9), a takze dyrektorzy 
instytut6w: prof. W. Kollek (1-16) i dr M. 

Szata (I-19). Wsr6d zaproszonych gosci byl 
tez Prorektor Akademii Sztuk Pif(knych ad
iunkt Wlodzimierz Dolatowski. 

Na wstf(pie prof. Jana Koch, dziekan Wy
dzialu Mechanicznego, zreferowal gl6wne 
inwestycje aparaturowe wydzialu w latach 
1996-99 poczynaj<~_c od przejf(tego i doin
westowanego przez Wydzial Srodowisko
wego Laboratorium Mikroskopii Elektrono
wej. Konsekwentnie przeznaczano nate cele 
srodki z r6znych :Zr6del (z zagranicy, z KBN, 
srodki na dzialalnosc statu tow<~_, srodki wla
sne, dochody Wydzialu Mechanicznego, 
oraz srodki z projekt6w badawczych i z 
przemyslu). W sumie inwestycje aparaturo
we (wraz z LAN) wyrazaj<~_ sit( kwot<~_ 
9.961.750 zl. Z tego prawie trzecia CZf(SC 
pochodzi ze srodk6w KBN. Ponad 20% to 
srodki zagraniczne. 

Uzyskane zaplecze badawcze zaowocowa
lo znacznymi osi<~_gnif(ciami naukowymi. 
Zakonczono 20 przewod6w habilitacyjnych 
i kilkadziesi<~_t doktorat6w. Kadra profeso
r6w tytularnych zwif(kszyla sit( o 9 os6b. 

Dr hab. inz. Edward Chlebus, prof. PWr, 
dyrektor Instytutu Technologii Maszyn i 
Automatyzacji, zapoznal zebranych z korzy
sciami, jakie daje wykorzystanie prezento
wanych urz<~_dzen. 

Zasadniczym celem zastosowan metod 
rapid prototyping i rapid tooling jest mo
delowanie fizyczne w oparciu o tr6jwymia
rowe modele komputerowe (patrz rysunek) 
oraz budowa form i narzf(dzi w technolo
giach przetw6rstwa tworzyw sztucznych, 
odlewniczej i przer6bki plastycznej, a tak
ze w mechanice precyzyjnej i w rnedycy
nie. Typowymi obszararni zastosowania tych 
technik s<~_: 

• studia projektowe i ergonomiczne, 
• badania i ocena rozwi<~_zan konstrukcyj

nych na bazie modeli fizycznych, 
• ocena proces6w wytwarzania i monta

zu, 
• badania i modelowanie przeplyw6w for

mowania tworzyw, 
• badania i ocena marketingowa nowych 

produkt6w, 
• wielofunkcyjne modele stosowane w 

odlewnictwie i przer6bce plastycznej, 
Dokonczenie na stronie 15 
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JM Rektor jak nowy 

Szai'\OW'li PaY>shNo1 

C.poka refor"'' kt6ra 1'\asta/a w kra
ju, zwieksza aktywl'\osc spolecznq. 
Tym chyba tlumaczy sie ewe'leme'lt1 

ze tak wiele os6b w/qczylo sie w te-
9orocznq kampanie wyborczq na 
~Aczel'li. Nawet st .. de'lci szybko wy
brali swoich przedstawicieli do 9re
mi6w elektorskich (wyjqtek sta'lowi 
'liestety Wydzia/E.Iektroniki, 9dzie nie 

skompletowa"o sk/ad"' U\KE. we wla
sciwym terminie). Nie zabraklo tez 
q~Aor~Am na zebrani~A1 podczas kt6re-
90 elektorzy st .. denccy zah.vierdzali 
przedstawionych im kandydat6w na 
,.st .. denckich prorektor6w". A jest ich 
dw6dv po"iewaz oddzielono zadania 
dydaktycz'le (pole dzia/a.,ia dla prof. 
3.Swiqtka) od ,.socjalnych" (podjq/ sie 
tej pracy prof. L.Komorowski). 
Odnosi»1~ wra.Zenie1 Ze znacznie 

wzrosla liczba zr6del i'lformacji 0 zy
ci~A Politechniki i r621'1ych i"styt .. cji 
akademickich. Mo9q wiec Pansh.vo 
przeczytac w biezqcym ""'merze o 
Tar9ach Pracy, Prezentacjach E.d,.

kacyj"ych, st .. de.,ckich i ""'"'kowych 
pro9ramach miedzynarodowych, 
dzialaniach ""' rzecz podnoszel'\ia 
jakosci ksztalcenia, i"icjatyw bibliote
karzy starajqcych sie zapewnic ak

t .. alnq i'lformacje ""'"'kowq i o wiel"' 
i""ych sprawach. Wzrosla tez liczba 
do.,iesien z filii. 

A teraz mamy wielkai'10CI'\q 'liespo
dzia.,ke: bye '"'oze dotrze do rqk na
szych Czytel.,ik6w dodatkowe ("ie
stety bialo-czar"e) wyda'lie ,.Pryzma

t,.", w kt6ry"' z"ajdq Pansh.vo i'lfor
macje ,./an.viajqce podjecie decyzji o 
wyborze Ill filarc, syste"'"' emerytall'\e
go. 

U\dal'\ych decyzji fi'lCII'\SoWych zyczy 

panshN"' tej wios"y 

'Redakcja 
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WSP6tPRACA MI~DZYNARODOWA 

,Biuletyn Informacyjny" Dzialu Wsp6l
pracy Mi((dzynarodowej z lute go br. zawie
ra ofert(( stypendi6w British Council w ra
mach programu Joseph Conrad Scholarship 
Scheme. Jest to trzymiesi((czny kurs pody
plomowy Wsp6lczesnych Studi6w Europej
skich na Uniwersytecie w Sussex, w ramach 
kt6rego przewidziano zaj((cia teoretyczne i 
praktyczne dotycz~ce Unii Europejskiej . 

Oferta dotyczy os6b do 35 lat, z tytulem 
magistra . Termin skladania formularzy mija 
31 .03.1999 r. Szczeg6ly - w Dziale Wsp6l
pracy Mi((dzynarodowej (A-1, p.146, mgr 
ini:. Eli:bieta Mazurek, tel. 320-28-46). 

• Delft University of Technology oferuje 
dwuletnie studia magisterskie w j((zyku an
gielskim po III r. studi6w. Term in skladania 
formularzy aplikacyjnych mija 31.12.1999 
r. (informacje: A-1 , pok. 146, Eli:bieta Ma
zurek) . 

• International Energy Agency (lEA) -
oglasza konkurs dla mlodych autor6w (w 
wieku 18-25 !at) z kraj6w nalei:~cych do 
OECD na tekst pt. , Energia XXI wieku". 

• Freie Universitaet Berlin zaprasza stu
dent6w na kolejny Uniwersytet Letni, kt6ry 
odb((dzie sit( 31 .07-27 .08 .1999 r. Tematyka 
obejmuje Berlin, Niemcy i Europ((. Blii:sze 
szczeg6ly s~ dost((pne pod adresem inter
netowym: http ://www.fu-berlin.de.summe
runiversity 

• Uniwersytet w Magdeburgu oferuje stu
dentom PWr 3-6-miesi((czne praktyki stu
denckie. Blii:sze informacje o praktykach i 
formularze zgloszen s~ dost((pne w Dziale 
Wsp6lpracy Mi((dzynarodowej u mgr Jadwi
gi Dobrowolskiej (A-1, p .147, tel. 320-21-
76). 

W ramach programu LEONARDO DA 
VINCI organizowane s~ kursy d1a naukow
c6w zajmuj~cych sit( chemi'l., biochemi~ i 
biotechnologi~. Informacje na temat kurs6w 
moi:na znalezc pod adresem intemetowym: 
http ://www.wit.ie./ecosep 

CALLS FOR PROPOSALS 

Zostaly ogloszone pierwsze ,calls for pro
posals" 5. Programu Ramowego Badan, 
Rozwoju Technicznego i Prezentacji Unii 
Europejskiej dla nast((puj~cych program6w 
tematycznych: 

• 6 marca br. : Quality of Life http :// 
www.cordis .lu/life/src/calls .htm 

• 6 marca br.: Competitive and Sustaina
ble Growth http ://www.cordis .lu/growth/ 
calls/19990 1.htm 

• 16 marca br. : Improving Human Poten
tial http ://www.cordis.lu/improving/src/ 
hp _ calls.htm 

A T 
• 19 marca br. :IST Calls for Proposals 

http: / /www.cordis.lu/istlcalls/calls .htm 

PRZYGOTOWANIA DO 5 PR 

W zwi~zku z przystwieniem Polski do 
5.Programu Ramowego urz~d KBN zamie
rza wesprzec utworzenie sieci regionalnych 
i brani:owych punkt6w kontaktowych. Ko
ordynatorem b((dzie Krajowy Punkt Kontak
towy utworzony w Inst. PPT PAN. Urz~d 
KBN zaprasza instytucje dysponuj~ce od
powiednim przygotowaniem merytorycz
nym i potencjalem wykonawczym do skla
dania wniosk6w o dofinansowanie dzialan 
organizacyjno-informacyjnych wspomaga
j~cych przygotowanie polskich zespol6w 
naukowych do uczestnictwa w 5PR. 

Wnioski powinny zawierac informacje 
okreslone w ust. 16 Uchwaly 29/97 KBN (z 
10.1 0.97r.). Ponadto nalei:y podac informa
cje o: 

• przewidywanym okresie dzialania ( okre
slic program tub programy szczeg6lowe i 
wielkosc obslugiwanego terytorium), 

• przewidywanym zatrudnieniu, formach 
i technikach dzialania, 

• wysokosci moi:liwych do zaangai:owa
nia srodk6w wlasnych, 

• doswiadczeniach z uczestnictwa w eu
ropejskich programach badawczych (progra
my UE, COST, EUREKA), 

• dotychczasowej dziala1nosci w zakresie 
informowania, szkolenia i kojarzenia part
ner6w, 

• posiadanej bazie technicznej (pomiesz
czenia, wyposai:enie informatyczne, adres 
strony intemetowej), 

• innych doswiadczeniach ze wsp61pracy 
z UE (np. udzial w gremiach ewaluacyjnych 
lub doradczych Komisji Europejskiej). 

Termin skladania wniosk6w w Departa
mencie Wsp61pracy z Zagraniq i Integracji 
Europejskiej (W-wa, ul. Wsp61na 1/3) uply
wa 31 marca 1999 r . Jednostki, kt6rych 
wnioski zostan~ pozytywnie zaopiniowane 
przez opiniodawczo-doradczy Zesp6l ds . 
W sp61pracy naukowej i naukowo-Technicz
nej z Zagranic'l., otrzymaj~ w drodze decy
zji Przewodnicz<tcego KBN dofinansowa
nie 20 tys.zl na realizacj(( zadan w 1999 r. 

NOWY REKTOR AR 

9 marca br. odbyly sit( wybory rektora 
Akademii Rolniczej . Jedynym kandydatem 
byl obecny Rektor - prof. dr hab. ini:. Tade
usz Szulc. Ze 184 obecnych elektor6w 155 
poparlo jego kandydatur((. Tak wi((c w wy
niku glosowania rektor prof. Tadeusz Szulc 
b((dzie pelnil l(( zaszczytn<t funkcj(( przez 
nast{(Pn'l kadencj ((. 
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SZYKUJJ\ Sl~ ZMIANY! 

W 1998 r. Akademia Rolnicza podj((la 
zdecydowane dzialania, by wszystkie miej
sca w hote1u asystenta przy ul. Pautscha (T-
20) zna1azly sit( w jej dyspozycji . 

Na wniosek Akademii Rolniczej odbyly 
sit( w minionym roku spotkania w sprawie 
uporz<tdkowania zasad wzajemnego korzy
stania z hoteli asystenta Politechniki Wro
clawskiej i Akademii Rolniczej . Uczestni
czyli w nich taki:e reprezentanci Przedsta
wicielstwa Pracowniczego PWr. 

Aktualnie w naszym Hotelu Asystenta T-
18 pracownicy Akademii Rolniczej zajmuj<t 
120 miejsc, zas pracownicy PWr wHAT -20 
- 122 miejsca. W sp61ne korzystanie ze swo
ich hoteli obie uczelnie sankcjonowaly od 
wielu !at na zasadzie ,historycznej". 

Wladze naszej uczelni przychylily sit( do 
wniosku Akademii Rolniczej i wyrazily zgo
d(( na sukcesywne opuszczanie hotelu T-20 
przez naszych pracownik6w. W zamian pra
cownicy AR b((d'l zwalniali tak'l sam~ ilosc 
miejsc w hotelu T-18. 

Zgodnie z przyj((tymi przez obie uczelnie 
ustaleniami, corocznie Akademia Rolnicza 
i Politechnika Wroclawska b((d'l zmniejszac 
swoje limity miejsc w hotelu asystenta 
uczelni partnerskiej o ok. 30 miejsc. Proces 
ten rozpocznie si((jui: przy najb1ii:szym roz
dziale miejsc hotelowych, tzn. w czerwcu 
br., a zakonczy sit( w ci<tgu 3 lat. 

ERRATA 

Dyrektor administracyjny PWr 
mgr ini. Andrzej Kaczkowski 

• W poprzednim numerze "Pryzmatu", w 
relacji z uroczystego posiedzenia Rady Wy
dzialu Informatyki i Zarz~dzania (str.3), przy
pominaj'lc histori(( tegoi: wydzialu nie uwz
gl((dnilismy zmiany struktury, kt6ra nast'lPila 
w roku 1994. Wtedy wlasnie Centrum Infor
matyczne zostalo przeksztalcone w dwie jed
nostki : w Wydzialowy Zaklad Informatyki , 
kt6ry wszedl w sklad Wydzialu Informatyki i 
Zarz~dzania oraz we Wroclawskie Centrum 
Sieciowo-Superkomputerowe, kt6re uzyskalo 
status jednostki mi((dzyuczelnianej, afiliowa
nej przy Politechnice Wroclawskiej . 

Kierownikiem Wydzialowego Zakladu In
formatyki jest prof. Zbigniew Huzar (a nie, jak 
bl((dnie podalismy, prof. C.Danilowicz). Na
tomiast prof. Czeslaw Danilowicz jest kierow
nikiem Wydzialowego Zakladu System ow In
formacyjnych. Przepraszamy obu Pan6w Pro
fesor6w oraz Czytelnik6w "Pryzmatu". 

• W numerze 115 zamiescilismy fotograficz
ny reportai: z otwarcia magazynu ksi'li:ek przy 
ul. Kowalskiej . Autork'l zdj((c jest pani Anna 
Kolodziejczyk. 
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z 
XXX posiedzenie Senatu 

(25.02.1999) 

§ 

JM Rektor poinfonnowal o sukcesach pra
cownik6w PWr: prof. M.Sobierajski, prof. 
Z.Kremens i dr Janusz Rzepka zostali 
wyr6znienie jako wykonawcy grant6w 
KBN, dr E.Dobiejewska otrzymala gratu
lacje z Kancelarii Senatu w zwi<tzku ze swo
j<t dzialalnosci<t spoleczn<t w Stowarzysze
niu Mediator6w, zas prof. J.Misiewicz zor
ganizowal udane seminarium Centrum Ma
terial6w Zaawansowanych i Nanotechnolo
gii (referat prof. B.Licznerskiego). 

• Senat zatwierdzil wnioski o mianowa
nie na stanowisko profesora zwyczajnego: 
prof. dr hab. inz. Stanislawa Osadnika 
(Wydz. El-ki), prof. dr hab. inz. Zbignie
wa Siwonia (Wydz. ISr.) i prof. dr hab. in:i. 
Zbigniewa Korzenia (Wydz. Mech.). 

• Postanowiono, by mianowac na stano
wisko profesora nadzwyczajnego dr hab. 
inz. Stanislawa Piestraka (Wydz. El-ki) 
oraz ponownie mianowac: mgr art. Rzei
biarza Romana Pawelskiego z Wydz. Ar
chitektury (zakonczone przewody I i II stop
nia S'l w przypadku artysty odpowiednika
mi stopni doktora i doktora habilitowane
go) i dr hab. inz. Zbigniewa Manki (Wydz. 
BLiW). 

• Przewodnicz<tCY Senackiej Komisji ds. 
Rozwoju Kadr Naukowych prof. H.Haw
rylak przedstawil skierowane przez rady 
wydzial6w i przeanalizowane przez komi
sj!( wnioski o nagrod!( Prezesa Rady Mini
straw za wybitne krajowe osi<tgni!(cia na
ukowo-techniczne. Poniewaz niekt6re wnio
ski wymagaly uzupelnienia o opini((, popro
sil o warunkowe poparcie Senatu dla tych 
propozycji. 

Senat zatwierdzil zgloszenie do nagrody 
nast((puj<tcych osi<tgni!(C zespolowych: 

- kier. zespolu prof. Z. Swi~cki I Opra
cowanie technologii wytwarzania bioim
plant6w z porowatego korundu I wdroze
nie: Inst. Szkla i Ceramiki , Warszawa 

- kier. zespolu prof. J.Szafran I Mikro
procesorowy system zabezpieczen stacji 
sredniego napi!(cia I wdrozenie: Refa S.A. 
Swiebodzice (T &D Protection and Control 
S.A.) 

- kier. zespolu prof. I.Dudzikowski I 
Opracowanie i uruchomienie produkcji 
uklad6w nap!(dowych z silnikami o magne
sach trwalych do sprz!(tu powszechnego 
uzytku I wdrozenie: ,ASPA" S.A. Wroclaw 

- kier. zespolu prof.D.Dudek I Nowa ge
neracja czerpak6w i narz!(dzi skrawaj<tcych 
dla wielonaczyniowych koparek kolowych, 

E N 
urabiaj<tcych trudnourabialne skaly srednio
ZWi!(zle w polskim g6rnictwie odkrywko
wym I wdrozenie: ,Famago" Zgorzelec 

- kier. zespolu prof. W.Kollek I 2 opraco
wania slu:l<tce obnizeniu glosnosci w auto
busach i maszynach roboczych I wdroze
nia: Zaklady Samochodowe Jelcz S.A. i huta 
Stalowa Wola 

- kier. zespolu prof. E.Chlebus I Opra
cowanie i wdrozenie komputerowo zinte
growanego systemu przygotowania produk
cji PDM/TPP dla przemyslu budowy ma
szyn I wdrozenie: Zaklady Samochodowe 
Jelcz S.A. 

oraz kandydatury indywidualnej: 
- prof. A.Weron I Otwarcie nowych per

spektyw w zakresie zastosowan naukowo
technicznych inzynierii finansowej. 

• Przewodnicz<tcy UKW prof. R.Grz:tsle
wicz przedstawil propozycj!( zmiany §32 
ust.9 Statutu PWr. M6wi on o mozliwosci 
ograniczenia liczebnosci rady wydzialu. 
Dotychczasowy zap is nie wyjasnia jednak, 
czy zaw!(zenie skladu rady obowi<tzuje tyl
ko w danej kadencji i w jaki spos6b nast!(
puje ograniczenie liczby przedstawicieli 
mlodszych nauczycieli akademickich i pra
cownik6w nie b!(d<tcych nauczycielami 
aka d. 

Senat zdecydowal (45:0: 1), ze ogranicze
nie skladu rady nast<tPiC maze na okres bie
Z<tcej kadencji, a wszystkie grupy pracow
nik6w zmniejszaj'l swoj<tliczebnosc w tej 
samej proporcji. Osoby, kt6re w ten spos6b 
utracily miejsca w radzie, tworz<t ,.list!( re
zerwow'l"· 

Komisje senackie nie zglosily zastrzezen. 
W odpowiedzi na pytanie dr J.G6rniaka 

wyjasniono, ze raz podj!(tej decyzji o ogra
niczeniu skladu nie mozna cofn<t6. 

• Przedstawiono wnioskowane przez wy
dzialy liczby prodziekan6w na kadencj!( 
199912002. W stosunku do dotychczaso
wych rozwi<tzan zgloszono tylko 2 zmiany: 
5 prodziekan6w na Wydz. Elektroniki i 3 -
na Wydz. G6miczym (pozostale wydzialy 
maj<tpO 3 lub 4 prodziekan6w). Senat przy
j<tl propozycje (46:0:0). 

Dr J.G6rniak zaproponowal, by zunifi
kowac podzial funkcji mi!(dzy prodzieka
n6w - chodzi zwlaszcza o prodziekana ds. 
studenckich. Prof. R.Grz:tslewicz zapowie
dzial, ze w przyszlosci wyst<tPi z wnioskiem, 
by sam dziekan-elekt okreslalliczb!( swo
ich zast((pc6w (analogicznie jak w przypad
ku dyrektora instytutu i rektora) [s<t tujed
nak ograniczenia statutowe- red.]. 

• Senat zapoznal si!( z dostarczonymi na 
pismie zestawieniami wydatk6w prorekto-
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r6w oraz sprawozdaniami z realizacji zadan 
Dzialu Nauki. 

• Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
przedstawil propozycj!( zmian w Regulami
nie gospodarki finansowej PWr maj<tcych 
na celu znowelizowanie zasad redystrybu
cji srodk6w odprowadzanych na amortyza
cj!(: na pocz<ttku roku 90% tych pieni!(dzy 
wracaloby na wydzialy, a I 0% byloby -
zgodnie z przepisami og6lnymi - oddawa
ne ministerstwu. (To powodowalaby zmia
n!( zapis6w § 23, 24, 25, 31 i 35, usuni!(cie 
§26, 27, 28 i numeracj!( §§: 29do 35 odpo
wiednio na §§: 26 do 32. 

Dr R.Radomski (Komisja ds. Statutu i 
Regulamin6w) i dr M.Ciurla (Komisja ds. 
Ekonomicznych) nie zglosili zastrzezen. 

Dr J.G6rniak wyrazil obaw!( o prawidlo
wosc zapisu nowego §25.1 m6wi<tcego o 5% 
rezerwie rektora. 

Senat przyj<tl proponowane zmiany 
( 48:0:0) . 

• Prorektor J.Zdanowski przedstawil 
Zaloienia planu podzialu limit ow i srodk6w 
budietowych na rok 1999. Jest to prognoza 
budzetu skorygowana w stosunku do wersji 
przedstawionej na posiedzeniu stycznio
wym. Podzial srodk6w mi!(dzy wydzialy 
okreslany jest przy pomocy obliczen z za
stosowaniem algorytmu. Wynika jednak z 
niego, ze potrzeby wydzial6w S<t pokrywa
ne nier6wnomiemie, zatem niezb((dna jest 
korekta z rezerwy rektora. Trudnosc stano
wi tez brak rzetelnej informacji o spodzie
wanych przeplywach i nadgodzinach. Dzie
kani przed zadeklarowaniem tych wielko
sci powinni uzgodnic je z wydzialem przyj
muj<tcym lub daj'lcym zlecenie. Trudnosc 
maze stanowic tylko okreslenie zapotrze
bowania na przedmioty wybieralne, ale sta
nowi<t one ok. 5% calosci zadan dydaktycz
nych. 

Dr M.Ciurla (Komisja ds. Ekonomicz
nych) nie zglosil zastrzezen. Prof. R.Grz:t
slewicz proponowal, by szczeg6lowo po
dac skladniki pozycji III.9 (dofinansowanie 
dzialalnosci pomocniczej i bytowej oraz 
pozostalych jednostek organizacyjnych) sta
nowi<tcej sum!( 2. 750 tys.zl. Prof. J.Zda
nowski poinformowal, ze Dzial Transportu 
otrzymuje 950 tys. zl, a Zesp6l Konserwa
cyjno-Remontowy 185 tys.zt Prorektor 
L.Jankowski poinformowal, ze w minio
nym roku deficyt Oficyny Wyd.PWr zmalal 
o 30 tys .zt (wyni6sl78 tys.zl). Trudniejsza 
jest sytuacja drukarni ze wzgl!(du na ,wy
cieki (zlecen) na zewn'ltrz" . Dyr.adm. 
A.Kaczkowski podkreslil, ze ujemny wy
nik finansowy nie zawsze oznacza straty; 
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moze bye to rezultat swiadomej decyzji, np. 
szatnia jest z definicji deficytowa. Prof. 

·R.Grzl!slewicz uznal, by takie, cz((sto uza
sadnione, decyzje podejmowac w oparciu o 
rozpoznanie realnych koszt6w. Np. dotowa
nie Dzialu Transportu utrudnia ocen(( kosz
t6w utrzymania filii. Przypomnial ponadto, 
ze wnioskowal, by planowany deficyt (I 0-
15%) rozlozyc tak:Ze na agendy centralne. Z 
podanych Iiczb nie wynika, by uwzgl((dnio
no ten postulat. Zastosowano system eks
portu deficytu na wydzialy. 

Prorektor J.Zdanowski odpowiedzial, ze 
w poprzedniej kadencji ograniczono liczeb
nosc kadr w kwesturze i innych dzialach, a 
w ostatnich latach zmniejszono Dzial Na
uki (10%) i Bibliotek(( Gl6wn<t (kilka%, blo
kada etat6w). Nie wyklucza siC( dalszych 
ograniczen. JM Rektor przypomnial, ze 
przedstawione dane to pesymistyczna wer
sja budzetu. Prawie na pewno rzeczywiste 
liczby b<td<t wyzsze. Prof. J.Swil!tek zapro
ponowal, by dyskusj(( o skali zatrudnienia 
odniesc do realnych zadan realizowanych 
przez pracownik6w. 

Senat przyj<l;l Zaloienia planu podzialu 
limit ow i srodk6w budietowych na rok 1999 
(36:3:3). 

Prorektor J.Zdanowski obszemie om6-
wil syntetyczne dane na temat rekrutacji na 
poszczeg6lnych wydzialach, godzin po
nadwymiarowych i przeplyw6w mi((dzywy-

Posiedzenie 
Kolegium Rektor6w 
Uczelni Wroclawia 
i Opola 

Marcowe posiedzenie KRUWiO odbylo 
siC( I 0 marca w murach Akademii Ekono
micznej. Jego gospodarzem byl prof. An
drzej Baborski. 

Gl6wnym punktem obrad byla ocena za
konczonych wlasnie V Dolnosl<tskich Pre
zentacji Edukacyjnych TARED'99. W 
zwi(\_zku z tym obecny byl na spotkaniu dy
rektor Targ6w, pan Edmund Radon. 

Podkreslono, ze tym razem impreza mia
la charakter regionalny. Zapewniono zwi((k
szon<t powierzchni(( wystawiennicz<l;. Nie 
spowodowalo to jednak zwi((kszenia fre
kwencji - byla nieco mniejsza niz w ubie
glym roku. Mimo to suma zwiedzaj(\_cych z 
pi((ciu !at przekroczyla I 00 tysi((cy os6b. 

Targi S'l. swego rodzaju ,regionalnym kata
logiem" szkolnictwa (w tym i wyzszego), kt6re 
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dzialowych w latach 1995-98. 

• JM Rektor przedstawil wyniki prac nad 
,Porozumieniem Gdynskim" ustanawiaj(\_
cym zasady systemu punktowego w ela
stycznym systemie studi6w trzystopnio
wych. Podpisany 28.1.99 przez rektor6w 
polskich uczelni technicznych dokument 
(szeroko om6wiony w ,Pryzmacie" nr !55) 
wymaga ratyfikacji senat6w uczelni. Zobo
wi(\_ze to PWr do wprowadzenia w ci<tgu 3 
!at punktowej ,wyceny" poszczeg6lnych 
zaj((c. 

Senat zatwierdzil porozumienie (33:0:4). 
• Zmienione zasady funkcjonowania sluz

by zdrowia sprawily, ze potrzebna jest nowa 
interpretacja zapisu w Regulaminie studi6w 
na PWr (§ 15 ust.2 m6wi(\_cy o orzeczeniu 
lekarskim w przypadku staran studenta o 
urlop zdrowotny). Okreslenie ,wlasciwy 
zaklad spolecznej sluzby zdrowia" b<tdzie 
teraz rozumiane jako: ,lekarz publicznego 
lub niepublicznego zakladu opieki zdrowot
nej prowadz<tCY leczenie uzasadniaj <l;Ce 
udzielenie urlopu". Senat siC( zgodzil 
(41:0:1). 

• Senat wyrazil zgod(( na zawarcie umo
wy mi((dzy Wydzialem Mechaniczno-Ener
getycznym a Europejsk<t Organizacj<t Badan 
Nukleamych (CERN) w Genewie (40:0:0). 
Dotychczasowe kontakty obu plac6wek 
przedstawil dziekan Wydzialu Mechanicz
no-Energetycznego prof. M.Lech. 

dot<td nie umialo dobrze zaprezentowac swo
jej oferty: wi((cej mlodzie:Zy wyjezdza studio
wac w innych osrodkach, niz przyjezdza do 
nas z zewn<ttrz. Dla uczelni Wroclawia jest 
wi((c bardzo wazne, by odwr6cic ten trend i 
przyci<tgn(\_c nowych kandydat6w na studia. 

TARED byl dotychczas pod wzgl((dem fi
nansowym wspierany przez wojewod(( wro
clawskiego, kt6ry umozliwial wynajf(cie 
Hali Ludowej po nizszych cenach. W przy
szlosci nie bctdzie to juz mozliwe, zatem 
niezb((dne b<tdzie poszukanie uzupelniaj(\_
cych :Zr6del finansowania imprezy. 

Ponadto rektorzy: 
• zaapelowali o nawi(\_zanie kontakt6w 

naukowych z osrodkiem badan j(\_drowych 
DESY w Hamburgu, 

• uzgodnili, ze Kolegium zajmie siC( pro
blemami wynikaj'l;cymi z przepis6w o 
ochronie danych osobowych i zasob6w ar
chiwalnych, 

• om6wili szczeg6lowe sprawy dotycz<tce 
Festiwalu Nauki i dzialalnosci Fundacji Pro 
Homine, 

• wymienili pogl<tdy na temat zagrozen, 
jakie moze wynikac z niekt6rych przepis6w 
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• Przez aklamacje przyj((to wniosek dzie

kana Wydzialu Budownictwa L<tdowego i 
Wodnego prof. E.Kubic~, by nadac budyn
kowi C-7 przy pl. Grunwaldzkim 11 imi(( 
prof. Igora Kisiela . 

• W odpowiedzi na interpelacj(( dr B.Te
isseyre prorektor J.Zdanowski oswiad
czyl, ze nie widzi mozliwosci podzialu bazy 
laboratoryjnej b. Zakladu Geologii mictdzy 
1-10 i I-ll. Widzijedynie mozliwosc poro
zumienia dziekan6w zapisuj(\_cego status 
quo. 

• Prorektor L.Jankowski udzielil odpo
wiedzi na interpelacj(( dr T.Gudry. 

Od dw6ch miesi((cy wladze Uczelni pro
wadz<t rozpoznanie mozliwosci korzystania 
przez pracownik6w z Ill filara systemu eme
rytalnego. Zwr6cono siC( do firmy broker
skiej, kt6ra rozpoznaje oferty. Ostateczna 
decyzja o przyst<l;Pieniu b((dzie jednak za
lezna od samych pracownik6w. Co do moz
liwosci odprowadzania skladki przed opo
datkowaniem przychodu- uczelnia jest trak
towana pod tym wzgl((dem tak samo, jak 
kazdy inny pracodawca dzialaj(\_cy na ryn
ku. Skladka musi bye potr<tcana od wyna
grodzen. 

• Dyrektor BG dr H.Szarski zaprosil 
wszystkich na strony intemetowe Bibliote
ki. 

Nast((pne posiedzenie Senatu: 25 marca o 
~dz.l4.00. ~~ 

powstaj'l;cej ustawy o szkolnictwie wy
zszym; przedyskutowano problem wsp6l
platnosci za studia (np. w formie ryczaltu). 

Prof. Andrzej Mulak, rektor PWr, poin
formowal o wyniku obrad KRPUT w Gdy
ni, gdzie podpisano porozumienie o zasa
dach wprowadzania systemu punkt6w kre
dytowych (o czym pisalismy szeroko w po
przednim ,Pryzmacie"). 

Kolejne posiedzenia KRUWiO odb<tdzie 
siC( 8 kwietnia. Majowe spotkanie b<tdzie 
mialo miejsce na Politechnice, a czerwco
we w osrodku AWF w Olejnicy. B<tdzie to 
dla niekt6rych rektor6w pozegnanie z Ko
legium, gdyz kilku z nich konczy juz drug<t 
kadencj(( (prof. A.Baborski z AE, prof. 
A.Twardowska z PWST, prof. K.Jarodzki z 
ASP i prof.J.Czemik z AMed.). Dotychczas 
wiadomo, ze na kolejn'l; kadencj(( wybrano 
ponownie prof. T.Szulca z AR i prof. A.Mu
laka z PWr. lnny jest tryb powolywania na 
funkcjf( rektora na PFT (od roku rektorem 
jest tam ks. prof. I. Dec) i w Wyzszej Szkole 
Oficerskiej (komendant rektor gen.bryg. 
R.Lackner). Kto jeszcze wejdzie w sklad 
KRUWiO - okaze siC( tej wiosny. 0 
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DZIAt NAUKIINFORMUJE 
Kasa im. J6zefa Mianowskiego- Fundacja Popierania Nauk.i i 

Fundacja im. Stefana Batorego 
Program W spierania Mit<dzynarodowych Konferencj iN aukowych 

Organizowanych w Polsce 
Kasa im. J6zefa Mianowskiego - Fundacja Popierania Nauki i 

Fundacja im. Stefana Batorego oglaszajll program pomocy dla ko
mitet6w organizacyjnych mil(dzynarodowych konferencji nauko
wych organizowanych w Polsce. 

Zakres programu: 
1. Program obejmuje konferencje reprezentujllce wszystkie dzie

dziny nauki . 
2. Warunkiem koniecznym ubiegania sit( o finansowanie jest mil(

dzynarodowy charakter konferencji wlllcznie z mil(dzynarodowym 
skladem komitetu programowego. 

3. Dofinansowanie dotyczy6 moze jedynie koszt6w udzialu na
ukowc6w z kr~j6w Europy Srodkowo-Wschodniej. W ramach tego 
dofinansowama rozpatrzone moze bye pokrycie koszt6w zakwate
rowania i wyzywienia w trakcie konferencji, w wyjl!tkowych wy
padkach dofinansowanie innych koszt6w, jak podr6z czy oplata 
konferencyjna. 

Wniosek o dotacjl( powinien zawiera6: 
1. informacjl( o terminie i miejscu konferencji, 
2. informacjl( merytorycznll o tematyce konferencji z zarysem pro

gramu konferencji, 

Konferencja Naukowa 
,,Biomechanika'99'' 

W bie:l<icym roku wrodawskie srodowisko naukowe organizuje 
IV Konferencjl( ,Biomechanika'99", kt6ra odbt<dzie sit( w dniach 
7-11 wrzesnia 1999 roku w Polanicy Zdroju. 

Patronat honorowy nad konferencjll objl(li: 
Prof.dr hab.inz. ~ndrzej Wiszniewski - Przewodniczl!CY KOMI

TETU BADAN NAUKOWYCH, 
Prof.dr hab.inz. Maciej Nall(cz- PrzewodnicZllCY KOMITETU 810-

CYBERNETYKI I INZYNIERII BIOMEDYCZNEJ POLSKIEJ 
AKADEMII NAUK, 

Prof.dr hab .inz. Andrzej Mulak - Rektor POLITECHNIKI WRO
CLAWSKIEJ, 

Prof.dr hab. Jerzy Czernik- Rektor AKADEMII MEDYCZNEJ 
we Wroclawiu, 

Prof.dr hab .med .. Zdzislaw Zagrobelny - Rektor AKADEMII 
WYCHOWANIA FIZYCZNEGO we Wrodawiu 

Prof.dr hab.inz. Jan Koch- Dziekan WYDZIALU MECHANICZ
NEGO POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ. 
Organizatorami IV Og61nopolskiej Konferencji Naukowej "Bio-

mechanika'99" Sll: 
Polskie Towarzystwo Biomechaniki 
Politechnika Wroclawska - Wydzial Mechaniczny, 
Instytut Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn 
Przewodniczllcym Komitetu Organizacyjnego jest prof.dr hab.inz. 

Romuald Bt<dzinski, a sekretarzem dr inz Jaroslaw Filipiak. 
Kolejne edycje Szk6l Biomechaniki oraz Konferencji ,Biome

chanika" Sll dowodem coraz wil(kszego zainteresowania polskich 
srodowisk naukowych problemami powstajllcymi na granicy mil(
dzy czlowiekiem a wytworami techniki oraz problemami zrozumie
nia Judzkiego organizmu i jego system ow. 

Konferencja dotyczy problem6w i zagadnien z zakresu biome
chaniki. Ze wzgll(du na interdyscyplinamy charakter tego dzialu 
nau_ki na konfe~encji prezentowane bt<d<i wyniki badan i analiz obej
mUJl!Ce sz~roklm sp~ktrum zadania zwillzane z biomechanikll inzy
mersk'b bwmechamkll medyczn'b inzynierill biomaterialow'b bio
mechanik'l sportu i pracy. 

W ramach konferencji Komitet Organizacyjny i Naukowy propo
nujll wymianl( informacji oraz prezentacje wynik6w badan z zakre
su nastl(pujllcych dziedzin: 
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3. list!( czlonk6w komitetu organizacyjnego i programowego kon
ferencji, 

4. preliminarz budzetu konferencji wraz z przewidywanymi zr6-
dlami jej finansowania, 

5. wysokosc wnioskowanej dotacji i eel jej przeznaczenia, 
6. list!( uczestnik6w z Europy Srodkowo-Wschodniej oraz ewen

tualne tytuly ich referat6w. 
Wniosk! ro~patrywane Sll w trybie konkursowym cztery razy w 

roku: Wmoski nale:ly wysyla6 co najmniej cztery miesillce przed 
termmem rozpoczl(cia konferencji. 

Adres do korespondencji: 
Kasa im. J6zefa Mianowskiego 
Fundacja Popierania Nauki 
Nowy Swiat 72 
00-33- Warszawa 
(z dopiskiem: Konferencje naukowe) 
tel. 022-8267174 i 022-6572811. 
Fundacja im. Stefana Batorego i Towarzystwo Naukowe Warszaw

skie 
Stypendia konferencyjne dla mlodych pracownik6w naukowych 
_T?warzystwo Naukowe Warszawskie w porozumieniu z Funda

CJ'l 1m. Stefana Batorego oglasza konkurs na stypendia na udzial w 
zawanicznych kongresa_c~, seminariach i konferencjach naukowych 
naJmlodszych pracowmkow naukowych. 0 dofinansowanie mogll 
ubiegac sit( osoby, kt6re nie ukonczyly 35 !at przed datll rozpoczl(-

• biomechanika inzynierska 
i ortopedyczna: badania kosci, 
biomechanika plyn6w, bio
mechanika kom6rki, mecha
nika ukladu kr<i:lenia, biome
chanika tkanek mil(kkich; 

• biomechanika sportu: lo
komocja; 

• biomechanika pracy: inzy- ~ 
nieria rehabilitacyjna; 

• biomechanika medyczna: 
implanty ortopedyczne, im
planty stomatologiczne; 

• biomaterialy, 
• biotribologia, 

Dokofrczenie na stronie 10 

BIOMECHANIKA '99 

• komputerowe modelowanie w biomechanice 
• metody eksperymentalne w biomechanice. ' 
Jednym z wazniejszych ce16w konferencji jest skonfrontowanie 

badan i analiz prowadzonych w laboratoriach przy zastosowaniu 
r6Znych metod pomiarowych. 

W ~aju, podobnie jak i za granic'b obserwuje sit( dynamiczny 
ro~OJ bwmecha~1h St<id _tez wynika potrzeba organizowania cy
khc~nych spotkan pozwalaJllCYCh na prezentacjl( dorobku i por6w
name wlasnych osill8nil(6 z wynikami badan prowadzonych w in
nych osrodkach naukowych. 

Z kazdym kolejnym spotkaniem poszerza sit( grono uczestnik6w 
W tym roku chl(c udzialu w Konferencji Naukowej ,Biomechani
ka '99" zglosilo ponad 250 os6b. Tegoroczne spotkanie bt<dzie r6w
niez rekordowe pod wzgll(dem ilosci zgloszen uczestnik6w spoza 
Pol,s_ki (ok. 50 os6b). 0 ran~ze konferencji swiadczy r6wniez to, iz 
SWOJ akces w pracach Kom1tetu Naukowego zglosilo wielu czolo
wych ~aukowc6w z Unii Europejskiej, Europy Wschodniej, Sta
n6w Zjednoczonych i Japonii . 

S<idzimy, ze Konferencja ,Biomechanika'99" bt<dzie dobr'l oka
zj'l do dyskusji nad przyszloscill polskiej biomechaniki. 

Adres do korespondencji 
BIOMECHANIKA'99 
Instytut Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn 
Politechniki Wroclawskiej 
ul. Lukasiewicza 7/9 
50-371 Wroclaw 
Aktualne informacje o konferencji S<i udostl(pnione poprzez In

ternet, na stronie www: http://exbio.ikem.pwr.wroc.pl/ 
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\VYZSZEGO 

Refleksje z posiedzenia plenarnego 
w dniu 25 lutego 1999 r. 

(i nie tylko) 
Z PIERWSZEJ RF;KI 

Minister Edukacji Narodowej - prof. Miroslaw Handke zaprosil 
grup(( czlonk6w Rady Gl6wnej do swoich ministerialnych aparta
ment6w i tam przy kawie wzmocnionej kruchymi ciasteczkami, 
przedstawil niekt6re rozwi<tzania przyj((te w toku prac nad now<t 
ustaw'l , Prawo o Szkolnictwie Wyi:szym". Nowa ustawa regula
wac rna proces edukacyjny we wszystkich typach szk61, a wi((c w 
szkolach panstwowych i niepanstwowych, akademickich i zawo
dowych, autonomicznych i nieautonomicznych, wyznaniowych, 
wojskowych, artystycznych i innych. Nie oznacza to jednak, zda
niem Ministra, i:e resorty, kt6rym podlegaly dotychczas pewne szko
ly, czy tei: hierarchia koscielna, pozbawione zostan<t wszelkich 
wplyw6w na dzialalnosc szk61. Zakres tych oddzialywan nie zostal 
wprawdzie jak dot<td precyzyjnie ustalony, ale z cal<t pewnosci<t 
b((dzie on obejmowal prawo do dofinansowywania. W nowej usta
wie zintegrowane zostan<t ponadto trzy dotychczas obowi<tzuj<tce 
ustawy: ,o szkolnictwie wyi:szym", ,o stopniach i tytulach nauko
wych" oraz ,o wyi:szych szkolach zawodowych", choc, co warto 
podkreslic, obj((tosciowo nie przekroczy ona pierwszej z wymie
nionych ustaw. 

Rad(( Gl6wn<t Szkolnictwa Wyi:szego zast<tPic rna Krajowy Se
nat Akademicki (KSA), zloi:ony z ok. 40 senator6w. Czlonk6w tego 
gremium wybierac b((d<t ze swego grana elektorzy, desygnowani 
przez scnaty wyi:szych uczelni . Kompetencje KSA b((d'l., wg Mini
stra, nieco szersze nii: dotychczasowej Rady Gl6wnej, choc nie usta
lono jeszcze do konca ich zakresu. Wiadomo natomiast z cal<t pew
nosci'l., ze w przeciwienstwie do Rady Gl6wnej, KSA nie b((dzie 
zajmowal si(( cal<t sfer<t problem6w zwi<tzanych z ustalaniem stan
dard6w i kontrol<t jakosci ksztalcenia. Funkcje te przejmie nowy 
organ - Akademicka Komisja Akredytacyjna (AKA), zlozona z 
dw6ch komisji : Komisji d/s Studi6w oraz Komisji d/s Stopni i Ty
tulu Naukowego. AKA przejmie wi((c r6wniez dotychczasowe funk
cje Centralnej Komisji d/s Stopni i Tytulu Naukowego, choc moz
liwy jest tu podobno jeszcze inny wariant uwzgl((dniaj<tCY utrzyma
nie dotychczasowego statusu tej komisji. 

Istotne zmiany przewidziano r6wniei: w zasadach obsady stano
wisk uczelnianych. Pozostawiaj<tc habilitacj((jako istotny szczebel 
kariery akademickiej uznano, i:e uprawnia on a, niejako automatycz
nie, do uzyskania tytulu naukowego profesora. Jest to wi((c pewien, 
zdaniem Ministra udany, kompromis mi((dzy stanowiskiem prezen
towanym przez silnie uzwi<tzkowione lobby adiunkt6w domagaj<t
ce si(( uprawnieit do zajmowania wszystkich stanowisk i pelnienia 
wszystkich funkcji akademickich, a stanowiskiem ,betonu akade
mickiego", stwarzaj<tcego adiunktom coraz to nowe bariery na dro
dze szybkiej kariery. Adiunkci powoluj<t sict, zwykle na model ame
rykanski, w kt6rym o pozycji uczonego decyduj<t nie stopnie czy 
tytuly naukowe, a srodki finansowe jakie potrafi zdobyc dla uczel
ni dzict,ki dotychczasowym, rzeczywistym osi<tgnict,ciom. Beton aka
demicki uwai:a natomiast, i:e model amerykanski nie przystaje do 
warunk6w polskich, bo u nas nawet drui:yna pilkarska zlozona z 
samych noblist6w nie bylaby w stanie zdobyc dla uczelni srodk6w 
wystarczaj<tcych na wlasne utrzymanie, gdyby zajmowala sict, wy-

l<tcznie dzialalnosci<t naukow<t. Jei:eli wict,c, wobec mizerii naszego 
przemyslu, nie mog<t dzialac naturalne mechanizmy selekcji, to je
dyn<t drog<t do utrzymania odpowiedniego poziomu kadry nauko
wej S<t bariery typu formalnego. Jak sict, wydaje, ,zgnily" kompro
mis proponowany przez Ministra nie zadowoli wict,c chyba nikogo. 

Nie wszyscy przyjm<t tez zapewne z entuzjazmem przypisanie 
uprawnien habilitacyjnych wyl<tcznie jednostkom uczelnianym. 
Optuj<tc za takim wlasnie rozwi<tzaniem Minister dowodzil, i:e ha
bilitacja wi<t:le sict, historycznie z uprawnieniami do prowadzenia 
wyklad6w, a tzw. ,wyklad habilitacyjny", b((d<tCY nieodl<tcznym 
clementem procedury przewodu habilitacyjnego jest tego bez
sprzecznym dowodem. Zdobycie uprawnieit do prowadzenia wy
klad6w musi bye poprzedzone odpowiedni<t praktyk<t dydaktyczn'l., 
a stopien naukowy doktora habilitowanego musi bye rozumiany jako 
stopien akademicki . Poniewaz, zgodnie z zalozeniami nowej usta
wy, w wyniku pozytywnego zakonczenia przewodu habilitacyjne
go otrzymuje sict, automatycznie tytul profesora, trudno wyobrazic 
sobie, by do tytulu tego mozna bylo dojsc wyl<tcznie poza uczelni<t. 
Dzict,ki temu - przytlaczaj<tcemu sw<tlogik<t - manewrowi uda sict, 
zapewne trwale zwi<tzac wysoko wykwalifikowan<t kadr(( instytu
t6w Polskiej Akademii Nauk i jednostek badawczo-rozwojowych z 
uczelniami, co pozwoli zwict,kszyc jeszcze liczb(( ksztalconych stu
dent6w, praktycznie bez dodatkowych naklad6w. 

Zgodnie z zalozeniami nowej ustawy, uczelnie otrzymywac b((d<t 
dotacj(( budi:etow<t bez limitowania funduszu plac, a z wydziele
niem jedynie funduszu inwestycyjnego. Dotacja przyznawana bct,
dzie, podobnie jak dotychczas, na podstawie odpowiedniego algo
rytmu, choc sam algorytm b((dzie zapewne r6Znil si(( od obecnego. 
Istotne ryzyko wdrozenia takiego systemu finansowania wi<t:le si(( 
z przestrzeganiem przez uczelnie dyscypliny finansowej w sferze 
plac. Poniewaz repertuar sankcji wobec szczodrych rektor6w jest 
niezwykle skromny, powstanie koniecznosc powolania odr((bnego 
organu, kt6ry m6glby szczodrosc tak<t nieco przyhamowac. Orga
nem takim rna bye kanclerz, podlegaj<tcy wprawdzie fonnalnie rek
torowi, ale zatrudniony i odwolywany przez senat szkoly. Kancle
rzowi podlegalby kwestor, cala gospodarka finansowa szkoly i 
wszystkie kom6rki administracyjne. W sferzc finans6w przewidu
je si(( r6wniez wyl<tczenie z zarz<tdu szkoly srodk6w przeznaczo
nych na pomoc materialn<t dla student6w. Srodki te zostalyby scen
tralizowane w regionalnych funduszach stypendialnych, obslugu
j<tcych student6w wszystkich szk61 danego regionu, w tym r6wniez 
student6w szk6l niepanstwowych. W gestii kazdej uczelni pozo
statyby jedynie stypendia naukowe. 

N((kaj<tcy od kilku juz lat nasze szkolnictwo wyi:szc problem 
wieloetatowosci nie doczeka sict, zapewne w nowcj ustawie zada
walaj<tcego rozwi<tzania i to z kilku wzgl((d6w. Administracyjny 
zakaz podejmowania dodatkowego zatrudnienia bylby niew<ttpli
wie uznany przez srodowisko za naruszenie gwarantowanych kon
stytucyjnie swob6d obywatelskich, a ponadto doprowadzilby do 
zamkni((cia wi((kszosci dzialaj<tcych obecnie szk6! niepaitstwowych 
oraz znacznej czct,sci nowo tworzonych paitstwowych szk6l zawo
dowych. Szkoly niepaitstwowe ksztalq obccnic blisko 20% og61u 
student6w, a minister udzielaj<tc zezwolenia na utworzcnie kazdej 
z tych szk6t przyjmuje r6wnoczesnie pewn<t odpowiedzialnosc za 
jej przyszlych student6w. Przy likwidacji szk6t, spowodowanej nie
moi:nosci<t zatrudnienia wystarczaj<tcej liczby nauczycieli akade
mickich, powstalby wi((C problem wchloni((cia przez szkoly pan-
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stwowe znacznej liczby student6w bez zadnych dodatkowych srod
k6w finansowych, jako ze zgodnie z zapisem Konstytucji naucza
nie w szkolach panstwowych jest bezplatne. Pewne ograniczenie 
wieloetatowosci mozna by wprawdzie stymulowac wprowadzajctc 
dodatki pienit<:lne zajednoetatowosc. Dodatki takie musialyby bye 
jednak znaczctce, a ponadto istnieje uzasadniona obawa, ze przypa
dlyby gl6wnie tym osobom, kt6re ze wzgl<(du na swct specjalnosc 
czy posiadane kwalifikacje dodatkowego zatrudnienia znalezc nie 
mogct, lub majct w tym zakresie istotne trudnosci. Niedocenianie 
rentownosci niepanstwowych szk6l wyzszych i towarzyszctcy temu 
brak wyobrazni przy ustanawianiu odpowiednich barier w ustawie 
Z 1990 L doprowadzil Wit<C do sytuacji, W kt6rej brak mozliwosci 
podjt<cia jakiegokolwiek rozsctdnego manewru ograniczajctcego 
pojawiajctce sit< wynaturzenia. 

Serdeczny i dobrotliwy ton wypowiedzi Ministra, unoszctcy sit< 
w gabinecie aromatyczny zapach kawy ,Tchibo exclusive", szybko 
znikajctce z talerzy kruche ciasteczka - wszystko to stworzylo cie
plct i niemal intymnct atmosfertt, w kt6rej kazde slowo krytyki za
brzmialoby jak niemily zgrzyt i gruby nietakt. Czlonkowie Rady 
Gl6wnej kiwali wit<c glowami wyrazajctc tym troskt< o dobro calego 
kraju, a szkolnictwa wyzszego w szczeg61no8ci, usmiechali sit< tez 
dobrodusznie dzielctc godnie swct uwagt< mit<dzy wypowiedz Mini
stra i kruche ciasteczka. Slusznie bowiem uznali, ze czas na kryty
kt< przyjdzic wraz z pelnym tekstem projektu ustawy, a kruchych 
ciasteczek do kieszeni zabrac nie wypada. 

RANKING W BUDOWNICTWIE 

Do Rady Gl6wnej wplynctl raport zespolu ekspert6w oceniajct
cych poziom ksztalcenia na wi({kszosci wydzial6w budownictwa w 
kraju. W konkursie nie uczestniczyly Politechniki: Gdanska, Szcze
cinska i Warszawska . Zesp6! ekspert6w wyloniony zostal z grona 
28 elektor6w, delegowanych przez 16 przystt<pujctcych do konkur
su uczelni i dzialal pod przewodnictwem prof. Leslawa Brunar
skiego (SGGW) w skladzie: prof. Andrzej Lapko (PB), prof. Woj
ciech Baranski (PL), prof. Zuzanna Borcz (AR Wr), prof. Tadeusz 
Chmielewski (PO) oraz prof. Romuald Switka (PZ). Oceny doko
nano korzystajctc z kryteri6w ustalonych przez zesp6! oceniajctcy 
na podstawie wytycznych zawartych w opracowaniu prof. Janusza 
Kaweckiego ,System oceny jakosci ksztalcenia w szkolach wy
zszych", stanowictcym podsumowanie kilkuletnich prac Rady Gl6w
nej . Procedura oceny rna charakter pilotazowy, poprzedzajctcy szer
sze rozpowszechnienie opracowanego systemu. 

Przyj({te kryteria oceny dzielct si({ na dwie podstawowe grupy, a 
mianowicie na kryteria konieczne i kryteria klasyfikacyjne, przy 
czym wsr6d tych ostatnich wyr6znic mozna kryteria parametryczne 
oraz kryteria uznaniowe. Spe!nienie kryteri6w koniecznych uzna
no za warunek przyst<tPienia do rankingu i ubiegania sit< o akredy
tacjt<. Kryteria te dotyczyly: 

- zatrudnienia odpowiedniej liczby nauczycieli akademickich, 
zgodnie z zaleceniami Rady Gl6wnej zawartymi w jej uchwalach, 

- zgodnosci plan6w studi6w z zatwierdzonym przez Rad({ Gl6w
nct tzw. ,minimum programowym", 

- obsady zaj({c dydaktycznych, a szczeg61nie wyklad6w, przez 
nauczycieli akademickich o odpowiednich kwalifikacjach, 

- odpowiedniego wyposazenia bibliotek, pracowni i 1aboratori6w. 
Kryteria klasyfikacyjne - parametryczne obejmowaly lctcznie 25 

wybranych parametr6w procesu ksztalcenia, przy czym kazdy z tych 

parametr6w pod legal ocenie punktowej . Jako istotne para me try pro
cesu ksztalcenia uznano: 

- liczb<t oferowanych specjalnosci (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- poziom przedmiot6w podstawowych i kierunkowych (5 lub I 0 

punkt6w), 
- poziom przedmiot6w fakultatywnych (0 ; 5 lub 10 punkt6w) , 
- dost({Pnosc sieci i bazy komputerowej (0 ; 5 lub I 0 punkt6w), 
- praktyki zawodowe (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- dostt<pnosc studi6w indywidualnych (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- poziom nauki jt<zyk6w obcych (5 lub 10 punkt6w), 
- udzial w programie studi6w przedmiot6w humanistycznych (0; 

2 lub 5 punkt6w), 
- dob6r temat6w prac dyplomowych i ich powictzanie z dzialal

noscict naukowct (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- zasady rekrutacji na studia wyzsze (0; I lub 2 punkty), 
- wdrozenie kredytowego systemu zaliczania (0; 5 lub 10 punk-

tow), 
- aktywnosc w dziedzinie wydawnictw dydaktycznych (0; 2 lub 

5 punkt6w), 
- dost({Pnosc infonnatora zawierajctcego programy ksztalcenia (0; 

2 lub 5 punkt6w), 
- dost({Pnosc program6w zaj({c i wymagan z poszczeg61nych 

przedmiot6w (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- aktywnosc studenckich k6l naukowych (0; 5 lub 10 punkt6w), 
- rozpowszechnienie ankiet studenckich dotyczctcych jakosci 

ksztalcenia (0; 5 lub I 0 punkt6w), 
- hospitacj({ zaj({c dydaktycznych (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- konsultacjt< z samorzctdem studenckim problem6w ksztalcenia 

(0; 2 lub 5 punkt6w), 
- okresowe oceny i doskona1enie dydaktyczne pracownik6w (0; 

2 1ub 5 punkt6w), 
- og61ne warunki lokalowe (2 lub 5 punkt6w), 
- liczebnosc grup studenckich na cwiczeniach audytoryjnych i w 

laboratoriach (0; 2 lub 5 punkt6w), 
- wyposazenie sal dydaktycznych w srodki audiowizualne (2 lub 

5 punkt6w), 
- dostt<pnosc kserografu dla potrzeb studenckich (0; llub 2 punk

ty), 
- organizacja lokalnego zaplecza gastronomicznego (0; I lub 2 

punkty), 
- estetyk<t i czystosc pomieszczen (0; 2 lub 5 punkt6w). 
Lctcznie kazda szkola mogla uzyskac 151 punkt6w. Okazalo si({, 

ze rozrzut zdobytych punkt6w mit<dzy 16 przyst({Pujctcymi do kon
kursu szkolami zawieral sit< w przedziale od 133 do 77 punkt6w. 
Czolowych 5 pierwszych miejsc zaj({ly w kolejnosci: 

I. Politechnika Krakowska 
133 pkt. (166 pkt.) 88,1% (87,9%) 

2. Politechnika Wrodawska 
117 pkt . (141 pkt.) 77,5% (74,7%) 

3. Akademia Rolnicza we Wrodawiu 
115 pkt. (128 pkt.) 76,2% (67,8%) 

4. Politechnika L6dzka 
109 pkt. (136 pkt.) 72,2% (72.1%) 

5. Politechnika Slctska 
104 pkt. (130 pkt.) 68,9% (68,9%) 

Dok01iczenie na stronie 10 
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Oprocz punktow parametrycznych Zespol przyznawal rowniez 
punkty uznaniowe bior'lc pod uwag((: 

- istotne ,nadwyzki" w kryteriach koniecznych (np. Jiczebnosc 
kadry), 

- wysoki standard Jaboratoriow i pracowni dla studentow, 
- potwierdzon'l kategori(( A lub B jednostki w klasyfikacji KBN, 
- harmonizacj(( program ow i wspolprac(( dydaktyczn'l z uczelnia-

mi europejskimi, 
- dodatkowe zrodla finansowania dydaktyki spoza MEN, 
przy czym liczba przyznanych punktow uznaniowych nie mogla 

przekroczyc 25% 1iczby punktow parametrycznych, uzyskanych 
przez szkol((. Na przedstawionym wyzej zestawieniu sum(( punk
tow parametrycznych i uznaniowych podano dla kazdej ze szkol w 
nawiasie obok liczby punktow parametrycznych. Jak widac, przy
znane punkty uznaniowe nie zmienily w istotny sposob Jokat pierw
szych pi((ciu szkol i jedynie Akademia Rolnicza we Wroclawiu prze
sun((la si(( z trzeciego na pi'l.te miejsce. 

Nie podejmuj'I.C proby krytyki zastosowanych metod i kryteriow 
oceny warto na tym pilotaiowym przykladzie uswiadomic sobie 
ogrom pracy i trudnosci jakie czekaj'l przyszl'l Akademick'l Komi
sj(( Akredytacyjnq, ktorej zadaniem, mi((dzy innymi, h((dzie wla
snie przeprowadzenie kategoryzacji i akredytacji w zakresie blisko 

Dzial Nauki ... 
Dokonczenie ze strom1 7 

cia konferencji i zamierzaj'l wyglaszac referat, komunikat Jub tez 
zaprezentowac plakat. 

Pierwszenstwo w uzyskaniu pomocy maj'l osoby, kt6re: 
1. S'l doktorantami lub pracownikami naukowymi w wieku 30 !at, 
2. udokumentuj'l dorobek naukowy w dziedzinie odpowiadaj'l.cej 

dziedzinie konferencji (preferencje dla osob publikuj'lcych w cza
sopismach o zasi((gu mi((dzynarodowym), 

3. udokumentuj'l udzial organizatorow konferencji lub innego 
sponsora w finansowaniu ich wyjazdu, 

4. wyjezdzaj'l po raz pierwszy na zagraniczn'l konferencj(( na
ukow'l.. 

Wniosek o dofinansowanie powinien zawierac: 
1. podanie zawieraj'l.ce kwot(( wnioskowanej dotacji oraz jej prze-

znaczenie, 
2. curriculum vitae z podsumowaniem dzialalnosci naukowej, 
3. list(( publikacji za ostatnie pi((c !at, 
4. opini(( promotora lub kierownika naukowego wzgl((dnie inne 

referencje, 
5. kopi(( potwierdzenia przyj((cia referatu, komunikatu lub plaka

tu, 
6. streszczenie czyli abstrakt pracy, 
7. kopi(( potwierdzenia ewentualnego udzialu finansowego orga

nizatorow konferencji lub innego sponsora, 
8. kalkulacj(( koszt6w uczestnictwa. 
w przypadku pracy zbiorowej dotacja przyznana moze bye tylko 

jednemu ze wspolautorow, a wniosek powinien zawierac informa
cj((, kt6rzy wspolautorzy h((d'l. uczestniczyc w konferencji. 

Dotacj(( na udzial w konferencji mozna uzyskac nie cz((sciej niz 
raz na dwa lata. Wysokosc dotacji nie moie przekroczyc 75% cal
kowitych koszt6w uczestnictwa. Przyznana dotacja nie moze jed
noczesnie przekroczyc rownowartosci 700 USD w przypadku kra
jow Europy i 200 USD w przypadku krajow pozaeuropejskich. 
Dofinansowanie na pokrycie kosztow podroiy odpowiada cenie 
biletu kolejowego II klasy wagonu sypialnego Jub biletu Jotniczego 
typuAPLEX. 

Realizacja programu jest przewidywana na najbliisze dwa lata. 
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100 obowi'I.ZUj'l.cych aktualnie kierunkow studiow na ponad 1000 
wydzialach wok. 250 dzialaj'l.cych obecnie panstwowych i niepan
stwowych szkolach wyzszych. Wypada tez miec nadziej((, ze tw6r
cy nowego ,prawa o szkolnictwie wyzszym" wszystkie te trudno
sci w pelni sobie uswiadamiaj'l.. 

ZAWODOWY MAGISTER 

Za posrednictwem miesi((cznika ,FORUM" dotarlo do Rady 
Glownej stanowisko Nr 3/98 przyj((te na VII posiedzeniu Komisji 
Akredytacyjnej Wyzszego Szkolnictwa Zawodowego w dniu 29 
pazdziemika 1998 r. W p. 3 tego stanowiska stwierdza siC(: ,Uwa
zamy za szkodliw'l i etycznie nagann'l powszechn'l. obecnie prakty
k(( gwarantowania studentom przez wyzsze szkoly zawodowe droz
nosci ze studiami uniwersyteckimi (akademickimi)" i dalej w p.7: 
,Wyrazamy opini((, ze studia zawodowe, zarowno Jicencjackie jak 
i magisterskie, winny siC( istotnie r6inic od studiow typu uniwersy
teckiego (akademickiego), zarowno w odniesieniu do ich celow i 
misji, jak i program6w oraz metod przekazywania wiedzy". 

Zaprezentowana w Stanowisku KAWSZ koncepcja zawodowe
go magistra przyj((ta zostala przez czlonkow Rady Gl6wnej z mie
szanymi odczuciami i wywolala wiele komentarzy. Ostatecznie uzna
no jednak, ze koncepcj(( t(( uznac na1ezy za przyklad nieskr((pOWa
nej inwencji i pomyslowosci niektorych gremiow, a z ewentualn'l. 
krytyk'l zaczekac do blizszego jej sprecyzowania. 

Dla ,Pryzmatu" opracowal 
prof Andrzej Halas 

Wnioski naleiy nadsylac do biura TNW w scisle przestrzeganych 
nast((pUj'l.cych terminach: do 15 kwietnia 1999 r., 15 czerwca 1999 
r., 15 pazdziemika 1999 r. i 15 stycznia 2000 r. 

Rozstrzygni((cie konkursu odbywa siC( odpowiednio w terminach: 
30 maja, 30 lipca, 30 listopada 1999 r. oraz I marca 2000 r. i analo
gicznie w roku nast((pnym. 

Adres do korespondencji: 
Towarzystwo Naukowe Warszawskie 
Nowy Swiat 72 
Palac Staszica pok. 06 
00-330 Warszawa 
(z dopiskiem: Stypendia konferencyjne) 
Tel./fax: 022-6572826. 
Biuro czynne w godz. I I .00-15.00. 

UWAGA! 
28 marca 1999 roku o godz. 20.00 w kosciele sw. Ignacego 

Loyoli przy ul. Stysia we Wroclawiu odb((dzie si(( 

KONCERT WIELKOPOSTNY 
W programie: 

• STABAT MATER - Karola Szymanowskiego 
• MSZA MISTERIUM KRZYZA SWIF;TEGO - Andrze

ja Nikodemowicza (utwor napisany na XX-lecie pontyfikatu 
Jana Pawla II) 

Wykonawcy: 
Boi:ena Hausman - sopran 
Aneta Goral - sopran 
Agnieszka Sobocinska- mezzosopran 
Tadeusz Pszonka - tenor 
Bogdan Makal - baryton 
Chor Uniwersytetu Wroclawskiego GAUDIUM 
Orkiestra Symfoniczna Akad. Muzycznej we 

Wroclawiu 
Dyrygent- ALAN URBANEK 

Wst((p wolny 
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PROFESOR MIECZYSLAW LECH 

Postanowieniem z dnia 26 stycznia 1999 r. 
Prezydent RP nadat tytul naukowy profesora 
nauk technicznych dr. hab. inz. Mieczyslawo
wi Lechowi. 

Mieczyslaw Lech urodzil si~ 27 sierpnia 
1934 r. w J~drzejowie. Szkol~ sredni<~. ukon
czyl w 1952 r. w Lodzi. Mimo bardzo dobrych 
wynik6w w nauce nie zostal wytypowany na 
studia. Otrzymal nakaz pracy do Elektrowni 
Kielce, gdzie pracowal 2 lata. Dwukrotnie 
zdawal egzaminy wst~pne na wyzsze uczelnie 
(AGH i Politechnike< Warszawsk'l.) . Mirna bar
dzo dobrych wynik6w tych egzamin6w z ma
tematyki i fizyki r6wniez nie zostal przyj~ty. 
Dopiero w 1955 r. po zdaniu egzamin6w 
wste<pnych w nowo tworz'l_cej sie< Wyzszej 
Szkole Nauczycielskiej w Opolu zostal przy
je(ty na I rok studi6w. W tym czasie na Poli
technice Wroclawskiej z Wydziaru Mechanicz
nego wylonil sie< Wydzial Mechaniczno-Ener
getyczny, gdzie zostal przeniesiony za zgod<t 
Rektor6w obydwu Uczelni. Studia na Wydzia
le Mechaniczno-Energetycznym ukonczyl w 
1960 roku i otrzymal tytul magistra inzyniera 
mechanika energetyki. Naste(pnie podj<tl dal
sze studia na Politechnice Warszawskiej na 
Wydziale Mechanicznym Energetyki i Lotnic
twa, kt6re ukonczyl w 1963 r. otrzymuj<~.c dy
plom magistra inzyniera mechanika (specjal
nosc: energetykaj'l_drowa). Po studiach rozpo
cz<~.l prace< zawodow<~. w Biurze Konstrukcyj
no-Technologicznym Przemysru Material6w 
Budowlanych we Wroclawiu na stanowisku 
konstruktora. W 1965 r. podj<tl prace< na Poli
technice Wroclawskiej w 6wczesnej Katedrze 
Pomiar6w Maszyn na stanowisku asystenta, a 
p6zniej starszego asystenta. W 1973 r. Rada 
Naukowa Instytutu Techniki Cieplnej i Me
chaniki Plyn6w Politechniki Wroclawskiej 
nadala mu stopien naukowy doktora nauk tech
nicznych na podstawie rozprawy pt. ,Radio
izotopowy pomiar koncentracji pyru w mie
szaninach pylowo-powietrznych przeplywaj <~.
cych przewodem zamknie<tym", wykonanej 
pod kierownictwem Prof. dr inz. M. S<~.siad
ka. W 1977 r. konczy Podyplomowe Studium 
na Wydziale Neofilologii Uniwersytetu War
szawskiego. Stopien naukowy doktora habili
towanego uzyskal w 1990 r. na Wydziale Me
chaniczno-Energetycznym Politechniki Wro-

clawskiej na podstawie dorobku naukowego i 
rozprawy pt. ,Metoda radioziotopowa w me
trologii przeplywu dwufazowego". 

Profesor Mieczyslaw Lech pracuje naPoli
technice Wroclawskiej od 1965 r. najpierw na 
stanowisku asystenta w Katedrze Miemictwa 
Energetycznego a od 1973 r. w Instytucie Tech
niki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w na stano
wisku adiunkta, a od 1993 r. na stanowisku 
profesora nadzwyczajnego. W latach 1984--85 
przebywal na drugoterminowym stazu nauko
wym w Bradford University (Wielka Brytania). 

Tematyka prac i zainteresowan naukowych 
profesora Mieczyslawa Lecha obejmuje przede 
wszystkim identyfikacje< przeplyw6w medi6w 
heterogenicznych zwlaszcza gaz-cialo stale. Jest 
on prekursorem stosowania w Polsce metod 
radioizotopowych do identyfikacji przeplyw6w. 
Opracowal model radioizotopowego ukladu 
absorpcyjnego i zweryfikowal go eksperymen
talnie. Opracowal r6wniez teoretyczny model 
oslabienia promieniowania w mediach niejed
norodnych o znacznej r6i:nicy ge<stosci i docie
kania te potwierdzil wynikiem eksperyment6w. 
Badania stan6w nieustalonych przeplyw6w 
dwufazowych oraz przeplyw6w pionowych, do
prowadzily do opracowania nowego sposobu 
pomiaru strumicnia masy zakonczonego au tor
skim patentem. Innym kierunkiem badan byly 
zloza pylowe. W wyniku tych badan zostala 
opracowana i wykonana unikalna aparatura do 
ci<~.glych pomiar6w dyspersji z!oza pylowego. 
Badania metod korelacyjnych i ich stosowanie 
do przeplyw6w dwufazowych doprowadzily do 
wprowadzenia znacznych uproszczen aparatu
ro~ch i mozliwosci ich powszechnego stoso
wanta. 

Prof. M.Lech zajmowal sie< r6wniez tomogra
fi<t komputeroW'l., zwlaszcza w odniesieniu do 
rozklad6w temperatury osrodka. Tematyka ba
dan zostala rozszerzona na mieszaniny ciecz
cialo stale. Wykorzystuj<~.c SW<t teoretyczn<~. i 
praktyczn<~. wiedze< zbudowal wiele urz<~.dzen 
pomiarowych, kt6re znalazly zastosowanie w 
r6znych ga!e<ziach przemysru, a niekt6re z nich 
produkowane S<l. seryjnie na mocy udzielonej 
przez PWr licencji. Opracowane urz'l_dzenia 
eksponowane byly na wystawach i targach za
granicznych (Baltexpo, Biennenshiftfar w Rot
terdamie i Polen'80 w Di.isseldorfie). 

Prof. M.Lech byl r6wniei: konsultantem 
World Environment Center (WEC) USA przy 
wdrazaniu w Zakladach Chemicznych w 
Oswie<cimiu automatyzacji procesu polimery
zacji PCV, za co otrzymal od WEC specjalnie 
podzie<kowanie. 

Dokonal 17 wdrozen swych pomysl6w w 
gospodarce narodowej, kt6re przyniosly wy
mieme korzysci ekonomiczne. Posiada 12 pa
tent6w, w tym 8 autorskich. 

Inn<~. dziedzin<~. dzialalnosci prof. M.Lecha 
zwi<~.zan<~. z kierunkiem ukonczenia studi6w na 
Politechnice Warszawskiej jest energetyka j<~.
drowa. W tej dziedzinie stale wsp6lpracuje z 
Panstwow<~.Agencj<~.Atomistyki i elektrownia
mi j<~.drowymi Bohunice i Mochowce na S!o
wacji oraz Dukovany w Czechach dok<~.d or
ganizuje studenckie wycieczki dydaktyczne. 
Jest w zarz<~.dzie gl6wnym Polskiego Towa
rzystwa Nukleonicznego (Oddzial European 
Nuclear Society). Napisal autorsk<t ksi<~.zke< pt. 
,Kierunki Rozwoju Energetyki J<tdrowej" 
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wydan'l_ w 1998 r. oraz podre<cznik akademic
ki pt. ,Eiektrownie J<tdrowe". 

Prof. M.Lech utrzymuje wsp6lprace< z pre
stizowym osrodkiem naukowym University of 
California Department of Nuclear Engine
ering, Berkeley, gdzie w 1997 r. zosta! zapro
szony do wygloszenia na seminarium nauko
wym referatu pt. New !rands in nuclear po
wer. Prof. Mieczyslaw Lech jest auto rem lub 
wsp6lautorem ponad pie<cdziesie<ciu publika
cji w tym 32 autorskich oraz 6 opracowan 
ksi<~.zkowych, w tym 5 autorskich (3 podre<cz
nik6w akademickich, 2 monografii i ksi<~.zki). 
Byl promotorem trzech zakonczonych przewo
d6w doktorskich. 

Dorobek dydaktyczny profesora, na kt6ry 
skladaj'l_ sie< wyniki ponad 35-letniej pracy w 
charakterze nauczyciela akademickiego jest 
wyj<~.tkowo bogaty. Prowadzil on wszystkie 
formy zaj~c dydaktycznych z przedmiot6w: 
Pomiary w termoenergetyce, Pomiwy maszyn, 
Techniki radioizotopowe i Elektrownie jqdro
we. Zbudowa! od podstaw laboratorium dy
daktyczne do przedmiotu Elektrownie jqdro
we. Byl promotorem ponad II 0 magisterskich 
prac dyplomowych. Opracowal programy do 
wymienionych przedmiot6w. Prowadzi! wy
k!ady dla student6w studi6w doktoranckich . 
Opracowa! dydaktyczny in forma tor wydzialo
wy. Jest autorem dw6ch podr~cznik6w akade
mickich i wsp6!autoremjednego. Byl r6wni ez 
opiekunem studenta z Central Ecole w Pary
zu. 
Wspominaj<~.c aktywnosc organizacyjn'l_prof. 

Mieczyslawa Lecha trzeba wymienic funkcje 
kierownika zesporu dydaktycznego Proces6w 
termoenergetycznych w latach 1979, 1984, 
prodziekana Wydziaru Mechaniczno-Energe
tycznego do spraw dydaktyki i wsp6lpracy z 
zagraniq w Ia tach 1990, 1996 oraz Dziekana 
Wydziaru od I 996 r. 

Z uwagi na sw6j autorytet i duze uznanie w 
srodowisku profesor Mieczyslaw Lech jest 
czlonkiem wielu organizacji i towarzystw na
ukowych. Jest cz!onkiem Komisji Ksztalcenia 
Komitetu Metrologii i Aparatury Naukowej 
PAN, czlonkiem Zarz<~.du Gl6wnego Polskie
go Towarzystwa Nukleonicznego - Oddzia! 
European Nuclear Society, cz!onkiem Inter
national Association of Science and Techno
logy for Development - IASTED, konsultan
tem WEC, czlonkiem Senatu Politechniki 
Wroclawskiej, cz!onkiem trzech Komisji Se
nackich, a ponadto by! przedstawicielem Wy
dzia!u w programach TEMPUS i ACT. 

Za dzia!alnosc naukowo-badawcz<t, dydak
tyczn<~. i organizacyjn'l_ prof. Mieczys!aw Lech 
otrzyma! Krzyz Kawalerski Orderu Odrodze
nia Polski, Zloty Krzyz Zaslugi, Z!ot<~. Odzna
k~ Politechniki Wroclawskiej, Nagrode< Sena
tu PWr. dwie Nagrody Ministra SzWiT i Mi
nistra Edukacji Narodowej oraz wiele nagr6d 
JM Rektora PWr., Dziekana Wydziaru i Dy
rektora Instytutu. 

Profesor Mieczys!aw Lech jest zonaty, rna 
syna Jacka, absolwenta Wydzialu Mechanicz
no-Energetycznego PWr. oraz c6rk~ Ew~. jesz
cze studentk~ tego Wydziaru. Zona Barbara 
pracuje w s!uzbie zdrowia. Poza prac'l_ nauko
W'l_ profesor M .Lech uprawia turystyke<, p!y
wanie, narty wodne i sniegowe, !ubi r6wniez 
prace< w ogrodzie. 0 
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Stypendia krajowe 
dla mlodych naukowc6w '99 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej, pocz~wszy od 1993 r., przy
znaje co roku okolo 100 jednorocznych stypendi6w mlodym na
ukowcom, kt6rzy nie maj~ wit'(cej niz 30 lat. 0 stypendium mog~ 
ubiegac sit'( pracownicy lub doktoranci ze szk6l wyzszych , pla
c6wek PAN oraz jednostek badawczo-rozwojowych, kt6rzy po
s iadaj~ juz pewien dorobek naukowy udokumentowany publi
kacj ami w uznanych periodykach. Grono stypendyst6w, wylo
nionych w kolejnych siedmiu edycjach konkursu Fundacji, liczy 
juz 702 osoby. 

Do rozstrzygnit'(tego niedawno si6dmego konkursu zgloszono 
z calego kraju 310 wniosk6w. Decyzj~ Rady Fundacj i przyzna
no stypendia 101 osobom. Wysokosc tegorocznych stypendi6w 
wynosi 16 320 zl. Najwit'(cej laureat6w wywodzi sit'( z uznanych 
osrodk6w akademickich, w tym z Warszawy - 25 stypendyst6w, 
z Krakowa- 18, z Tr6jmiasta - 12, z Wroclawia i Lublina - po 
8 stypendyst6w. 84 osoby zwi~zane s~ z uczelniami, 13 - z pla
c6wkami Polskiej Akademii Nauk, a 4 - z jednostkami badaw
czo-rozwojowymi. Wsr6d tegorocznych laureat6w konkursu 
,Stypendia krajowe dla mlodych naukowc6w" najwit'(cej jest 
biolog6w (16), chemik6w (13) i medyk6w (10) . Ponizej przed
stawiamy list(( stypendyst6w FNP '99 z Wroclawia. 

Wojciech Bartkowiak 
chemia kwantowa- Politechnika Wroclawska 

Malgorzata Jerzak 
medycyna - Instytut Immunologii i Terapii Dosw. PAN 

Grzegorz Karch 
matematyka- Uniwersytet Wroclawski 

Katarzyna Kuziak 
ekonomia - Akademia Ekonomiczna 

Grzegorz Skrzypek 
geologia- Uniwersytet Wroclawski 

Krzysztof Scigala 
biomechanika - Politechnika Wroclawska 

Rafal Weron 
matematyka finansowa- Politechnika Wroclawska 

Dariusz Wysoczanski 
fizyka - Politechnika Wroclawska 

Uroczystosc wrt'(czenia dyplom6w stypendialnych odbyla sit'( 
13marca br. w Sali Wielkiej Zamku Kr6lewskiego w Warszawie. 
Zaproszeni zostali na ni~ laureaci wraz z rodzinami i opiekuna
mi naukowymi oraz przedstawiciele ich macierzystych uczelni. 
Wsr6d przybylych gosci byli stypendysci z Politechniki Wro
clawskiej: Wojciech Bartkowiak, Krzysztof Scigala (z opieku
nem prof. Romualdem Bt'(dzinskim), Rafal Weron oraz Dariusz 
Wysoczanski (z opiekunem prof. Januszem .Mroczkv. JM Rek
tora PWr reprezentowal dziekan WPPT prof. Ryszard Grz~sle
wtcz. 

Prezes Zarz~du Fundacji- prof. Maciej W.Grabski bardzo cie
plo powital wszystkich uczestnik6w tej uroczystosci i wraz z prze
wodnicz~cym Rady Fundacji prof. Januszem Slawinskim wrt'(
czyl dyplomy laureatom. 

Po cz~tsci oficjalnej wszyscy udali sit'( do Skarbca Zamkowe
go, gdzie uczczono ,swiezo upieczonych" stypendyst6w lamp
k~ szampana. 

Na dalszych szpaltach przedstawiamy sylwetki stypendyst6w 
z Politechniki Wroclawskiej . 
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WOJCIECH BARTKOWIAK 

Wojciech Bartkowiak urodzil sit'( 
7.02.1970 r. w Bogatyni. Ukoitczyl 
w II Liceum Og6lnoksztalqce w 
Swidnicy w klasie o profilu mate
matyczno-fizycznym. W 1989 r. zo
stal przyjt'(ty na Wydzial Chemiczny 
PWr (kierunek technologia chemicz
na). Od trzeciego roku studi6w pro
wadzil pract'( badawcz11. (pod kierun
kiem dr hab.inz. J6zefa Lipiitskiego) 
w Zakladzie Chemii Kwantowej In
stytutu Chemii Fizycznej i Teore
tycznej . Jej przedmiotem byl opis 
oddzialywania cz1\_steczek chemicz
nych z rozpuszczalnikiem. W opar

ciu o ci~ly model rozpuszczalnika VCM (virtual charge method) ba
dal wplyw otoczenia na geometri~t oraz widma absorpcyjne tryptofa
nu. Uczestniczyl w opracowaniu dyskretnego modelu rozpuszczalnika 
LD/MC (Langevin dipoles/Monte Carlo), za pomoqkt6rego dokonal 
obliczeit entalpii swobodnej solwatacji dla kilkudziesi~tciu CZ1\_Steczek 
obojt'(tnych oraz jon6w. Ilosciowy opis oddzialywania cz1\_steczek z 
polamym otoczeniem byl przedmiotemjego pracy magisterskiej , Mo
del LD/MC w symulacji otoczenia". Praca ta, wykonana pod kierun
kiem dr hab.inz. J6zefa Lipiitskiego zostala oceniona jako bardzo do
bra. 

W pazdziemiku 1994 r. zostal przyjt'(ty na studia doktoranckie w In
stytucie Chemii Fizycznej i Teoretycznej PWr. Tematem pracy doktor
skiej , wykonanej r6wniez pod kierunkiem dr hab.in:i:. J6zefa Lipiit
skiego, profesora PWr, byly ,Kwantowo-chemiczne badania wplywu 
rozpuszczalnika na spektroskopowe i nieliniowe wlasnosci optyczne 
CZ1\_Steczek chemicznych". Zostala ona wyr62:niona nominacj11. do na
grody JM Rektora. 

Tematyka badawcza realizowana przez W.Bartkowiaka podczas stu
di6w doktoranckich dotyczyla teoretycznych badait wplywu rozpusz
czalnika na nieliniowe wlasnosci optyczne cz1\_steczek chemicznych. 
W analizie nieliniowych zjawisk optycznych na poziomie molekular
nym au tor wykorzystywal dyskretny model rozpuszczalnika QM/LD/ 
MC b~tdltCY kwantowo-chemiczn1\_ wersj1\_klasycznego modelu LD/MC. 
W obliczeniach hiperpolaryzowalnosci molekulamych stosowal me
tody sumowania po stanach oraz skonczonego pola. Jest autorem lub 
wsp6lautorem oprogramowania do wszystkich wymienionych metod. 

Rezultaty powy:i:szych prac zostaly opublikowane w licz1\_cych sit'( 
czasopismach o zasit'(gu mi~tdzynarodowym lub zaprezentowane na 
konferencjach. Dotychczasowy dorobek W.Bartkowiaka obejmuje 
osiem prac opublikowanych, w tym dwa raporty badawcze, jedn11. pra
Ct'( wyslan11. do recenzji i pi~tc komunikat6w konferencyjnych. 

Od 1.02.99 r. W.Bartkowiak pracuje na stanowisku adiunkta w 1-30. 

KRZYSZTOFSCIGALA 

Mgr in:i:. Krzysztof Scigala roz
pocz1\_l studia na Wydziale Mecha
nicznym Politechniki Wroclawskiej 
na kierunku Mechanika i Budowa 
Maszyn w 1989 r. Uzyskal bardzo 
dobr11. ocent'( za pract'( magistersk11. 
pt. ,Projekt protezy stawu kolano
wego" realizowan1\_ pod kierownic
twem prof.dr hab. in:i:. Romualda 
B~tdziitskiego (1994 rok). B~td1\.C 

studentem kierunku dyplomowania 
Biomechanika lniynierska zostal w 
1993 r. zatrudniony jako pracownik 
techniczny w Laboratorium Do-
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swiadczalnej Analizy Napr((:Zen i Odksztalcen w Instytucie Konstruk
cji i Eksploatacji Maszyn Politechniki Wroclawskiej. 

Od 1994 roku jest zatrudniony na stanowisku asystenta naukowo
dydaktycznego w Zakladzie Doswiadczalnej Analizy Konstrukcji In
zynierskich i Biomechanicznych PWr. 

W ramach dodatkowego ksztalcenia w 1994 roku uczestniczyl w 
miesittcznej praktyce dotyczq_cej zastosowan optycznych metod do
swiadczalnych mechaniki ciala stale go realizowanej w Kingston Uni
versity oraz National Laboratory of Physics w Londynie. R6wniez w 
1994 r. uczestniczyl w organizowanym przez Uniwersytet w Bolonii 
oraz Fundacj(( Danubia-Adria szkoleniu dla inzynier6w mechanik6w 
z Europy Srodkowej i Wschodniej ,Design for Quality" w Bertinoro 
na temat obowiq_zujq_cych w Unii Europejskiej przepis6w dotyczq_
cych jakosci produkcji. W 1995 r. uczestniczyl w zorganizowanym 
przez Vishay Measurement Group i WAT szkoleniu z zakresu zasto
sowania tensometrii oporowej. 

W 1996 r. w Instytucie Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn otwarto 
przew6d doktorski mgr inz. Scigaly; jego tematem jest: ,Wplyw 
zmian obciq_zenia stawu kolanowego na charakterystyk(( napr((zenie
odksztalcenie tkanki kostnej". Promotorem pracy jest prof.dr hab. 
Romuald Bttdzinski. 

Od 1995 roku mgr inz. Scigala opublikowal 15 prac dotyczq_cych 
gl6wnie biomechaniki stawu kolanowego, przede wszystkim w ra
mach konferencji krajowych i zagranicznych. 

W trakcie Mittdzynarodowej Konferencji Mechaniki Eksperymen
talnej zostal wyr6zniony przez Manchester University oraz komitet 
naukowy konferencji nagrodq_ AEA Technology Award za dotych
czasowy dorobek naukowy i w uznaniu wynik6w prac prezentowa
nych w trakcie konferencji. Praca K.Scigaly ,Osteotomia podkola
nowa - weryfikacja doswiadczalna" zostala wyr6Zniona w konkur
sie na najlepszq_prezentacj(( plakatowq_XVIJ Sympozjum Mechaniki 
Ciala Stale go- Jachranka'96, a praca opublikowana w ramach Sym
pozjum ,Danubia-Adria" zostala nagrodzona mozliwosciq_ dodatko
wej publikacji w postaci artykulu w ,Osterreichische Ingenieur- und 
Architekten-Zeitschrift". 

Obecnie mgr inz. Krzysztof Sci gala jest w trakcie realizacji pracy 
doktorskiej. 

RAFALWERON 

Urodzilem sit( 9 listopada 1971 
roku we Wroclawiu i niemal od naj
mlodszych !at, tzn. tuz po opusz
czeniu prog6w ukochanego Babci
nego domu, zwiq_zalem sit( z Poli
technikq_ Wroclawskq_- najpierw 
poprzez przedszkole na ul. Bartla, 
a nast((pnie szkoltt podstawowq_ na 
ul. Janiszewskiego. Tam tez pozna
tern wielu z moich wspanialych 
koleg6w- Pawla Machnikowskie
go, Pawla Mucka, Macka Szattt i 
Kubtt Zamojskiego, z kt6rymi p6z
niej uczttszczalem do XIV LO we 
Wroclawiu, uczylem sit( podstaw 

programowania na Spektrumach czy tez gralem ,zawodowo" w siat
k6wk((. 

W 1988 roku rozpoczq_lem edukacj(( na WPPT PWr w ramach stu
dium TALENT. Po zdaniu egzaminu dojrzalosci w 1990 roku zosta
lem przyj((ty na kierunek Matematyka Stosowana na WPPT. Tam tez 
z wielkq_ ochotq_ zaczq_lem zgl((biac tajniki wiedzy. Za swoje osiq_
gnittcia w nauce,jak i organizacyjne- bylem wsp6lzalo:Zycielem Ma
tematycznego K1ubu Studenckiego oraz animatorem wsp6lpracy i 
wymiany naukowej ze studentami TU Delft i TU Twente (Holandia) 
- otrzymywalem naukowe stypendium Ministra Edukacji Narodo
wej (w latach 1993/94 i 1994/95). W okresie pazdziemik-grudzien 
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1993, w ramach wymiany studenckiej, studiowalem na TU Lund 
(Szwecja), gdzie pod kierunkiem doc. Igora Rychlika pracowalem 
nad projektem Applications of stochastic processes in fatigue doty
czq_cym zastosowania proces6w stochastycznych w zmttczeniu mate
rial6w. 

W lutym 1995 roku- po dziewittciu semestrach nauki- obronilem 
prac(( magisterskq_ pt. Skosne rozklady stabilne: symulacja i estyma
cja parametrow otrzymujq_c ocen(( bardzo dobrq_ oraz uzyskujq_c sto
pien magistra inzyniera w zakresie informatyki matematycznej i sta
tystyki matematycznej. Prac(( t(( wykonalem pod kierunkiem prof. 
Witolda Kloneckiego. W grudniu tego roku Komisja Konkursu PTM 
na naj/epszq prac~ studenckq z teorii prawdopodobienstwa i zasto
sowan matematyki przyznala mi nagrod(( drugiego stopnia. 

Od marca do lipca 1995 roku, w ramach programu TEMPUS-In
put, studiowalem na Free University of Amsterdam (Holandia), gdzie 
pod kierunkiem dr Wojciecha Kowalczyka pracowalem nad projek
tem Application of neural networks for prediction of the satisfaction 
of Robeco Trust Fund clients dotyczq_cym zastosowania sieci neuro
nowych w ocenie preferencji klient6w funduszu powiemiczego. W 
tym samym okresie mialem pierwszy powazniejszy kontakt ze swia
tem finans6w- odbylem trzymiesi~czny staz w dealing roomie (de
partamencie banku odpowiedzialnym za dokonywanie transakcji na 
swiatowym rynku finansowym) banku inwestycyjnego European Trust 
and Bank. Tam tez zdobylem pierwsze doswiadczenia i nawiq_zalem 
znajomosci, kt6re tak bardzo pomogly mi p6iniej w prowadzeniu 
autorskiego wykladu i laboratorium komputerowego z Wstwu do 
matematykifinansow na nowo utworzonej specjalnosci Matematyka 
Finansowa i Ubezpieczeniowa (MFU) na WPPT. 

Pobyt w Amsterdamie mial decydujq_cy wplyw na mojq_ dalszq_ ka
rier((. Do tego stopnia, ze zrezygnowalem z atrakcyjnych finansowo 
ofert studi6w doktoranckich w centrum CWI w Amsterdamie oraz 
na Uniwersytecie w Aarhus (Dania) i w paidziemiku 1995 roku roz
poczq_lem studia doktoranckie na PWr. Bujnie rozwijajq_cy siC( rynek 
finansowy w Polsce oraz mozliwosc uczestniczenia w tworzeniu 
unikatowej w skali kraju specjalnosci MFU wydaly mi sitt bardziej 
pociq_gajq_ce. Po szesciu semestrach studi6w zlozylem practt doktor
skq_Modelowanie zmiennoscifinansowych szeregow czasowych, kt6-
rej promotorem by! dr hab. Krzysztof Szajowski. Po jej obronie, 5 
stycznia 1999 roku, Rada Naukowa Instytutu Matematyki PWrnada
la mi stopien doktora nauk matematycznych. 

Aktualnie jestem autorem lub wsp6lautorem szesciu opublikowa
nych i trzech przyj((tych do druku artykul6w naukowych oraz wsp6l
autorem wyr6Znionej na targach ATENA'98 ksiq_zki Jniynieriafinan
sowa (WNT, 1998). M6j projekt badawczy- nagrodzony stypendium 
FNP'99- dotyczy uniwersalnego charakteru empirycznych praw ska
lowania dla danych finansowych o duzej cz((stotliwosci. Zostal on 
zainspirowany wsp61pracq_ z instytutem badawczym Olsen&Associa
tes oraz ETH-Zurich. 

DARIUSZ WYSOCZANSKI 

Urodzilem sit( 10 grudnia 1968 
roku w Krynicy w rodzinie nauczy
cielskiej. W Krynicy ukonczylem 
Liceum Og61noksztalcq_ce oraz 
Szkoltt Muzycznq_ I stopnia (kieru
nek fortepian). 

W 1987 roku rozpoczq_lem studia 
na Wydziale Elektroniki Politechni
ki Wroclawskiej, kt6reukonczylem 
w 1992 roku. W czasie studi6w na 
Politechnice Wroclawskiej odbylem 
r6wniez dwuletnie Mi((dzywydzia
lowe Studium Pedagogiczne. 

Dok01iczenie na stronie 14 
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Jestem adiunktem w Katedrze Metrologii Elektronicznej i Foto
nicznej. Moim opiekunem naukowym jest prof. dr hab. inz. Janusz 
Mroczka. Byl on promotorem mojego doktoratu. To on wprowa
dzil mnie w tematyk(( modelowania fizyko-matcmatycznego oraz 
pomiar6w wlasciwosci osrodk6w dyspersyjnych. Wiedza praktycz
na, kt6rctposiadlem podczas studi6w na specjalnosci Aparatura po
miarowa z dziedziny elektroniki i informatyki bardzo pomogla mi 
w pracy naukowej w tej dziedzinie . Poczcttkowo zajctlem si(( tomo
grafict impcdancyjnct. 

W lutym 1994 roku wyjechalem na stypendium naukowe, w ra
mach kt6rego realizowalem polsko-francuski doktorat. Wyjazd ten 
byl wynikiem wsp6lpracy, jakct nawictzal prof. Janusz Mroczka z 
Laboratoire d'Energetique des Systemes et Procedes, Institut Na
tional des Sciences Appliquees de Rouen we Francji podczas dlu
goterminowego stazu naukowego. Wsp6lpraca dotyczyla wykorzy
stania swiatla rozproszonego w badaniach uklad6w dyspersyjnych 
oraz wyznaczania wielkosci czctstek (particle sizing) i obejmowala 
modelowanie zjawisk rozproszenia swiatla. Doktorat realizowany 
by! w trybie co-tutelle: 6 miesiC(cy w Polsce, 6 miesiC(cy we Francji, 
przez okres 3 lat. 

We wrzesniu 1996 roku na Uniwersytecie w Rouen obronilem 
pracC( doktorskct pt. , Diffusion multiple de Ia lumiere: application 
a !'orientation de fibres dans des materiaux composites" ( ocenio
nctjako Ires honorable avec felicitations). 

Podczas pobytu we Francji prowadzilem prace dotyczctce bada
nia wlasciwosci fizycznych material6w kompozytowych za pomo
q swiatla rozproszonego. Prace obejmowaly modelowanie zjawi
ska rozproszenia swiatla w kompozytach, jak r6wniez praktyczne 
jego pomiary. Okres ten pozwolil mi poznac warunki i metodolo
gi(( pracy w osrodku zagranicznym, a jednoczesnie wsp6lpracowac 
z tymi, kt6rzy swoimi pracami uksztaltowali w koncu dwudzieste
go wieku dziedzinC(particle sizing. Nalezct do nich prof. G.Goues
bet, prof. B.Maheu. Uczestniczylem w realizacji kilku grant6w eu
ropejskich oraz bylem wsp61autorem kilku publikacji w spccjali
stycznych czasopismach francuskich i amerykanskich. Od 1995 roku 
jestem czlonkiem Societe Fran9aise d 'Optique. 

Konsekwencj<t mojego pobytu we Francji S<t moje kontakty za-
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graniczne. Uczestniczylcm w konferencjach zagranicznych w osrod
kach Francji, Niemiec, USA i innych, w wiC(kszosci na zaproszenie 
organizator6w. 

Bralem udzial i nadal realizujC( granty finansowane przez Komi
tel Badan Naukowych. 

Staram siC( zdobyt<t wiedzQ lctczyc z dydaktyk<t. ProwadzC( zaj((cia 
dydaktyczne z elektroniki og6lnej, miemictwa elektronicznego, po
miar6w wielkosci nieelektrycznych, system6w mikroprocesoro
wych, programowania w jC(zykach asembler 80515 i C, baz infor
macyjnych oraz przedmiot6w specjalistycznych, jak tomografia 
optyczna i impedancyjna, czujniki inteligentne, elektroniczne sys
temy pomiarowe. 

CieSZC( si((, ze dane jest mi przynalezec do formacji intelektualnej 
uksztaltowanej przez Pana Profesora Janusza Mroczk((. Jest on moim 
Mistrzem. lmponuje mijego wiedza, dowcip i benedyktynska wr((cz 
pracowitosc. 

W dcdykacji do ksict:l:ki, kt6rct otrzymalem od profesora jako zwy
czajowy upominek (otrzymuje jctkazdy Jcgo wypromowany dokto
rant) napisal : 

,,Podejmujqc pracr:_ naukowq dqimy do oparcia swojego iycia 
na prawdzie do poznania. 

Zdobywanie rzetelnqpracq kolejnych stopni naukowych to prze
kraczanie obiektywnych punkt6w odniesienia ludzkich czyn6w okre
slonych przezjego podmiotowoH:, rozumnosc, wolnosc, sprawczosc 
i uczciwosc ". 

Obecnie kontynuuj(( prace naukowe w dziedzinie wykorzystania 
rozproszenia swiatla w badaniach wlasciwosci uklad6w dyspersyj
nych . PracujC( takze nad konstrukcjct systemu pomiarowego do re
jestracj i charakterystyk przestrzennych swiatla rozproszonego, kt6ry 
b((dzie pomocny w rejestracji komponent6w polaryzacyjnych swiatla 
rozproszonego jednej )ub Wi((kSzej )jczby Wictzek OSWietlajctcych. 

Pragn(( w tym miejscu wyrazic gl((bokct wdziC(cznosc mojej zonic 
Jolancie, za wyrozumialosc i wsparcie duchowe podczas moich licz
nych wyjazd6w zwictzanych z pracct naukowct. 

* * * 
Przypomnijmy, i e wsr6d naszych stypendyst6w FNP w / 995 roku 

byl r6wniei wychowanek prof J.Mroczki, dr ini. Adam Polak. 
(red.) 

Na Zamku Kr6lewskim w Warszawie, 13 marca - stypendysci FNP i opiekunowie mlodej kadry z Politechniki Wroclawskiej. 
Od !ewe) stojq: prof R.Br:_dzinski, reprezentujqcy Rektora PWr prof R. Grzqslewicz, dr D. Wysoczanski, mgr K.Scigala, prof J.Mroczka 
i dr R. Weron. 
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lnnowacyjne technologie w badaniach 
i zastosowaniach przemystowych 

Dokofrczenie ze stronv 3 

• modelowanie i wytwarzanie implant6w kostnych w medycy
nie. 

Typowe modele, kt6re moi:na uzyskae tymi metodami, wymie
niono na nii:ej przedstawionym rysunku. 

I TECHNIKNPRZEMYSt 

Modele: 
Narz~dzia: 

• konstrukcyjne • do ksztaltowania wst~pnego 
• funkcjonalne • do ksztaltowania 
• produkcyjne plastycznego 

GtOWNE OBSZARY ZASTOSOWANIA 
TECHNOLOGII RAPID PROTOTYPING 

' ' ' ARCHITEKTURA MEDYCYNA ARCHEOLOGIA 
Modele: Modele: Rekonstrukcje: 

• wizualne • przedoperacyjne • element6w 
• funkcjonalne • protetyczne szkielet6w 

• wizualne • przedmiot6w 

Wainiejsze obszary zastosowania technologii rapid prototyping 

Znajduj<l.CY sit( w Pracowni Rapid Prototyping unikalny w skali 
kraju zestaw aparatury sldada sit( z kilku urz'l.dzen stosowanych w 
pelnym cyklu rozwoju techniki prototypowania lub tei: w sekwen
cji odwrotnej, tzw. reverse engineering. W sklad zestawu aparatury 
wchodz'l.: 

- stereolitografSLA 250/50 firmy 3D System slui:<l.CY do budowy 
fizycznych wzorcowych modeli poprzez sterowanie wi'l.Zk'l. 
las era i polimeryzacjl( fotopolimer6w. Model tworzony jest war
stwowo na bazie modelu CAD/3D. 

- urz'l.dzenie COOl ST Vacuum Casting do pr6i:niowego formo
wania, firmy HEK. Technologia ta umoi:liwia wytwarzanie po
jedynczych replik modeli i malych serii prototypowych wyro
b6w, kt6re mog'l. bye poddawane szerszej ocenie, np. na tar
gach. Wytwarzanie odbywa sit( z wykorzystaniem modeli wzor
cowych SLA, wykonanych metod<t stereolitografii, odtwarza
nych w pr6i:ni w silikonowych formach . 

- urz'l.dzenie MCP/TAFA stosowane do szybkiego wytwarzania 
form metod'l. natryskiwania warstwy metalu na wzorcowy mo
del SLA. W wyniku tego procesu otrzymuje sit( skorupow'l. 
form(( stosowan'l. do wytwarzania gotowych wyrob6w w tech
nologiach przetw6rstwa tworzyw sztucznych, 

- przestrzenny digitizer laserowy DigiBot II, stosowany do digi
talizacji przestrzennej swobodnie uksztaltowanych powierzchni 
i bryl, skladaj'l.cych sit( na fizyczny obiekt uksztaltowany np. 
przez stylist(( lub plastyka. Zbiory zmierzonych wsp6lrzt(dnych 
punkt6w odtwarzaj'l.cych powierzchnie tzw. swobodne S<l. na
stt(pnie przetwarzane na geometryczne modele 3D w srodowi
sku system6w CAD, i mog(l bye dalej modyfikowane cyfrowo 
i przetwarzane z pomOC<l. technik SLA i Vacuum Casting (ten 
zestaw technik nazywa sit( reverse engineering). 

Technologie rapid prototyping i rapid tooling mog'l. bye efek
tywnie stosowane tylko w oparciu o zaawansowane techniki geo
metrycznego modelowania 3D w srodowisku system6w CAD. W 
tym dniu otwierano tei: przeniesione z budynku B-4 pracownie: 
Autoryzowane Centrum Szkoleniowe AutoCAD-a, pracownit( SUN 
Tech- Autoryzowane Centrum SUN Microsystems oraz nowo utwo-
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rzon'l. otwart'l. pracownit( studenck'l.. Poszczeg61ne pracownie po
siadaj'l. nastt(pUj<l.CY sprzt(t i oprogramowanie: 

• Autoryzowane Centrum Szkoleniowe AutoCAD-a (autoryzacja 
od 1992 r) : 

Pracownia ta wyposai:ona jest w 15 komputer6w klasy PC 
PENTIUM II 350 MHz z 3,2 GB HDD, 64 MB RAM oraz 
monitory 17' przystosowane do pracy na aplikacjach CAD/ 
CAM. Na sprzt(cie tym aktualnie zainstalowano w programo
wym srodowisku WINDOWS NT nastt(puj(lce programy: 
- AutoCAD r. 14 wersja polskojt(zyczna, 
- Mechanical Desktop 2.0 wersja polskojt(zyczna, 
- GENIUS 14 wersja polskojt(zyczna, 
W pracowni odbywaj'l. sit( - opr6cz zajt(e dydaktycznych dla 
student6w r6i:nych wydzial6w - kursy szkoleniowe na wyi:ej 
wymienionych aplikacjach z zakresu pods taw i wiedzy zaawan
sowanej . Centrum od dnia autoryzacji przeszkolilo okolo 500 
os6b z wit(kszosci przedsit(biorstw Dolnego Sl<i.ska. Od kilku 
lat organizuje r6wniei: we wsp6lpracy z Dolnosl'l.skim Zakla
dem Doskonalenia Zawodowego kursy CAD dla os6b bezro
botnych delegowanych z Rejonowego Urzl(du Pracy. Na wy
posai:eniu pracowni jest profesjonalny plater AO OCE 5120 
kolor, przeznaczony do drukowania dokumentacji graficznej 
CAD i innych rysunk6w. 

• SUN Tech CAD/CAM (autoryzacja od 1995 r.) 
Na wyposai:eniu pracowni jest aktualnie II stacji roboczych 
SUN, na kt6rych zainstalowane S<l. nastt(pUj'l.ce programy: 
- System CAD/CAM Pro/Engineer, 
- Bazy danych ADABAS oraz INGRES, 
- Pakiet oprogramowania CAD/CAM firmy Cimlinc: Expert-
CAD, ExpertCAM, 
- System do wspomagaj<l.CY zarz'l.dzanie dokumentacj'l. tech
niczn'l. LINKAGE. 
W pracowni odbywaj'l. sit( gl6wnie zajt(cia dydaktyczne dla 
student6w wydzialu mechanicznego oraz kursy szkoleniowe 
dla pracownik6w biur technologicznych przedsit(biorstw. 

• Otwarta Pracownia Studencka: 
W pracowni aktualnie zainstalowano pelen pakiet Microsoft 
OFFICE Professional do operacji DTP na 15 komputerach kla
sy PENTIUM dla student6w wykonuj'l.cych prace przejscio
we i dyplomowe. 

Wszystkie wyi:ej wymienione pracownie maj(l status otwarty i 
chl(tnie wl'l.czaj'l. sit( do wsp6lpracy przy prowadzonych szkole
niach, badaniach, czy tei: uslugach swiadczonych zar6wno na rzecz 
jednostek uczelnianych, jak i przemyslu. Potencjal badawczy wy
mienionych pracowni, zar6wno sprzl(towy jak i ludzki, jest zaan
gai:owany w projektach i programach badawczych krajowych i mit(
dzynarodowych. 

Kontakt w sprawie wspolpracy: 
Jnstytut Technologii Maszyn i Automatyzacji PWr. , 
dr hab. ini. Edward Chlebus, prof PWr., tel. 320-27-05 
i dr ini. Tomasz Boratyizski, tel. 320-28-40 

DIGIT ALIZACJA. 

SZVBKI 
PROTOTYP 
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Jak Rektora wybierano 
Osoby zainteresowane problematyk<t wyborcz<t mialy jej ostatnio 

pod dostatkiem. W zakonczonym 12 marca pierwszym, a zarazem 
najbardziej prestizowym, odcinku rozgrywki wyloniono osob({ przy
szlego rektora. (Nie zdradzimy w tym miejscu, kto nim zostal. Jesli 
nasz Czytelnik dot<td sit{ nie dowiedzial, niech poczeka jeszcze chwi-
1({.) 

Ch({tni mieli kilka okazji do uczestniczenia w spotkaniach wy
borczych. Zorganizowane zostaly przez Uczelnian<t Komisj({ Wy
borcz<t (l.III.), zwi<tzki zawodowe (2.III) i telewizj({ studenck<t STYK 
(3.III). Ponadto odbyly sit{ zamkni({te zebrania Uczelnianego Kole
gium Elektor6w (5 i 12.III). 

I runda: zebranie organizowane przez UKW 

Juz pierwsze z wymienionych spotkan przynioslo sensacj({: poja
wil sit{ nowy kandydat do funkcji rektorskiej. Byl nim dr hab. inz. 
Miroslaw Soroka, prof. PWr, dobrze znany spolecznosci akademic
kiej jako dziekan Wydzialu Chemicznego (1990-96), zwolennik 
rozleglych reform (r6wniez poza uczelni<t), zdecydowany or({dow
nik budowy biblioteki PWr, organizator wydzialowych mecz6w 
pilkarskich, tenisista, a z ducha- polemista. Zebrani nie byli wi({c 
do konca pewni, czy wspomniana deklaracja jest przejawem woli 
walki, czy raczej woli podj({cia polemiki. Dr hab. M.Soroka oswiad
czyl, ze chcialby wzi<t6 udzial w debacie wraz z oficjalnie zgloszo
nymi kandydatami, co jednak okazalo sit{ statutowo niedopuszczal
ne. Tak w kazdym razie uznala UKW, w sprawach wyborczych ni
gdy nieomylna. Kandydat musial czekac na dopuszczenie do deba
ty do 5 marca. Korzystal jednak z mozliwosci zadawania pytan. 

Kazde ze spotkan zaczynalo sit{ od prezentowania przez kandy
dat6w wlasnego programu. (Przedstawialismy je w poprzednim 
numerze.) Nast((pnie zadawano pytania, na kt6re zwykle odpowia
dali kolejno wszyscy kandydaci. Zmieniala sit{ tylko kolejnosc, w 
jakiej byli dopuszczani do glosu. 

Tym razem pytania zadawane przez licznie zebranych (okolo 90 
os6b) pracownik6w PWr dotyczyly: 

• roli, zadan i wielkosci administracji centralnej, usprawnien w 
zarz<tdzaniu, 

• mozliwosci rozwoju Politechniki w kontekscie aspiracji Wro
dawia do roli centrum mi((dzynarodowego, 

• skutk6w rosn<tcych zadan dydaktycznych (spadaj<tca jakosc 
ksztalcenia, frustracja pracownik6w), 

• nierzadkiej wieloetatowosci nauczycieli akademickich, kt6ra 
moze (albo i nie) prowadzic do naruszania przepis6w o zwalczaniu 
nieuczciwej konkurencji, 

• mozliwosci i potrzeby zbudowania nowej biblioteki, 
• 41 tysi({cy zlotych (i jak celowo mozna by je zagospodarowac), 
• skali zapotrzebowania na wyzsze uczelnie techniczne w kraju. 
Kandydaci podkreslali potrzeb({ decentralizacji (prof. Sniady, prof. 

Jacak), zmian statutowych (prof. Zwozdziak), wsp6lpracy z prze
myslem (prof. Sniady, prof. Zwozdziak) i ze znanymi osrodkami 
europejskimi (prof. Jacak), podniesienia prestizu dydaktyk6w (prof. 
Sniady, prof. Jacak) i potrzeby tworzenia wirtualnych struktur uczel
nianych, np. centr6w (prof. Mulak). 

Padlo przy tej okazji wiele interesuj<tcych zdan. Najbardziej fa
scynuj<tce bylo stwierdzenie prof. Zwozdziaka, ze istnieje (na p6l
noc od A-1) pewien budynek PWr, kt6ry po przebudowie m6glby 
slu:i:yc Bibliotece PWr. Najbardziej czaruj<tce- prof. Sniadego, kt6ry 
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chcialby dostac , 112 ... co tam, 1/4 z 41 tys. zl i to nie za urlop, ale 
za prac((!". 

II runda: zwi:tzkowa 

Nastf(pnego dnia w tej samej sali debatf( prowadzili dr Malgorza
ta Michalewska (prezes ZNP) i dr Ryszard Wroczynski (przewod
nicz<tCY NSZZ,,s''). Zatem w dyskusji, opr6cz wczesniejszych te
mat6w, pojawila si({problematyka socjalna i zwi<tzkowa. Nawi<tZY
wano tez do sytuacji adiunkt6w i doktorant6w. M6wiono o siat
kach plac i nadgodzinach, o mozliwosci wykorzystania funduszu 
socjalnego. 

Wszyscy kandydaci (w odpowiedzi na podst({Pne pytanie para
kandydata M.Soroki) deklarowali zrozumienie dla roli zwi<tzk6w, 
a prof. L.Jacak przyznal sif( nawet, ze ,prezesi robi<t na nim ogrom
ne wrazenie". 

W zawsze istotnej sprawie finans6w prof. A.Mulak powiedzial, 
ze przewidywana przez now<t ustawf( cz({sciowa odplatnosc za stu
dia moze stworzyc zr6dlo pienif(dzy na podwyzki dla adiunkt6w. 
Prof. L.Jacak proponowal, by zreformowac dydaktykf( i przyjrzec 
sit{ rozwi<tzaniom UWr, gdzie S<t wyzsze stawki za godziny nad
liczbowe. Prof. P.Sniady byl zdania, ze nalezy premiowac bardzo 
dobrych dydaktyk6w i stworzyc im w ten spos6b alternatywn<t dro
g({ kariery. Prof. J.Zwozdziak podkreslal rol({ wsp6lpracy z prze
myslem jako zr6dla dodatkowych dochod6w. 

Wielu pracownik6w widzi problem wlasciwego dysponowania 
niebagatelnymi kwotami stanowi<tcymi fundusz socjalny. Prof. L.Ja
cak proponowal w tej spra wie referendum wsr6d pracownik6w. Prof. 
J.Zwozdziak podkre81il potrzeb({ czytelnego rozliczania wykorzy
stanych srodk6w i dokladnej analizy stanu bie:i:<tcego. Prof. P.Snia
dy byl zdania, ze nalezaloby zachowac w dyspozycji 10-20% fun
duszu z przeznaczeniem na pomoc w wypadkach losowych, zas 
CZ((SC socjalna powinna bye adresowana do kazdego pracownika. 
Prof. A. Mulak wyrazil pogl<td, ze dotychczasowy system stworzyl 
pracownikom mozliwosc korzystania z talon6w, z akcji wczaso
wej. ,Nie sprawiedliwosc jest najwyzsz<t cnot<t, ale milosierdzie" 
podsumowal. 

,Czy zmienic i jak zmienic zarz<tdzanie funduszem socjalnym 
nad tym problemem zastanawiaj<t sit{ r6wniez zwi<tzki zawodowe" 
- powiedziala dr M.Michalewska. 

III runda: studencka 

Tym razem miejscem spotkania byl studencki klub ,Bajer" w DS 
T-15. Wn({trze bylo wystylizowane na studio telewizyjne (patrz 
zdj({cia)- nie bez przyczyny: organizatorem spotkania byla Telewi
zja Studencka ,STYK". Do programu zostali zaproszeni (opr6cz 
kandydat6w): prof. Ryszard Grz<tslewicz (przewodniCZ<tCY UKW), 
dyrektor administracyjny PWr A.Kaczkowski, pelnomocnik Rek
tora ds. promocji dr W.Baranski, kierownik Sekcji Spraw Studenc
kich mgr A. Solecki, przewodnicz<tCY Senackiej Komisji ds. Dy-
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daktyki prof. J.Swi<ttek i elektorzy studenccy. 
Studenci umieli wykorzystac moi:liwosci, jakie daje wsp6lczesna 

technika: prezentowali nagrane wczesniej kr6tkie wywiady telewi
zyjne nawi<tZUj<tce do poszczeg61nych temat6w; umoi:Iiwili tei: wi
dzom TV STYK zadawanie pytan za posrednictwem Internetu. 
Debatt( prowadzil Marcin Lewandowski. 

Po przedstawieniu i:yciorys6w kandydat6w (niestety mimo ich 
autoryzacji organizatorzy dokonali pewnych skr6t6w) sami zainte
resowani om6wili swoje programy. 

Poruszano problemy: 
• zapis6w na przedmioty zawodowe i og61nouczelniane, 
• dui:ego zr6i:nicowania oplat za miejsca w domach studenckich i 

sposobu ich dystrybucji, 
• finansowania Intemetu w DSach, 
• finans6w na dzialalnosc kulturaln<t 
i innych spraw interesuj<tcych student6w. 
Prof. L.Jacak kladl nacisk na europeizacjt( studi6w i potrzebt( 

budowy campusu. Prof. J.Zwozdziak zaskoczyl zebranych propo
zycj<t utworzenia pub6w studenckich i telefonizacji dom6w studenc
kich, a nawet perspektyw<t udostt(pnienia studentom bazy samo
chodowej PWr (rent a car)! Prof. P.Sniady przypominal, i:e gl6w
nym celem studenta jest ukonczenie studi6w w terminie i i:e to 
przede wszystkim powinien mu rektor umoi:liwic. Prof. A.Mulak 
zadeklarowal cht(c rozwijania wsp6lpracy ze studentami. Przypo
mnial dorobek ostatniej kadencji (np. rozmowy z wladzami miej
skimi na temat wykorzystania teren6w w poblii:u Wittigowa). 

Oi:ywion'l_ dyskusjt( wzbudzil problem dostt{PU do lektorat6w jt(
zyk6w obcych. Tutaj prof. J.Zwozdziak zaproponowal wsp6lpract( 
Uczelni z dzialaj<tcymi w miescie szkolamijt(zykowymi (maj'l_cymi 
certyfikaty). 

Prof. Sniady uznaj'l_c potrzebt( znajomosci jt(zyk6w obcych za 
banal rzucil mysl wprowadzenia czt(sciowej odplatnosci w zamian 
za moi:Iiwosc poglt(bienia znajomosci jt(zyka. Prof. A.Mulak przy
pomnial, i:e ostatnio oddano nowy budynek SNJO i poinformowal 
o nowych etatach dla anglist6w. Prof. L.Jacak wspomnial o zwit(k
szonej w czasie ostatniej kadencji ilosci godzin zajt(c jt(zykowych 
(do 300) i wyjasnil, i:e problemy z zapisami wynikly ze skumulo
wania sit( liczniejszych rocznik6w. 

Wszyscy kandydaci okazali sit( zwolennikami udostt(pniania In
temetu w DS-ach. 

Transmitowane na i:ywo ( od godz.l9 .45) spotkanie zakonczylo 
sit( kr6tko przed p6lnoq. 

IV runda: posiedzenie UKE 

Przewodnicz<tcy UKW prof. R .Grz'!_slewicz powolal na przewod
nicz'l_cego zebrania - jako seniora - prof. H.Hawrylaka. Zastt(pq 
przewodnicz'l_cego zostal prof. E.Kubica, a sekretarzem zebrania 
dr hab. Zofia Wilimowska. 

Poinformowano obecnych o oficjalnie zgloszonej (zgodnie z art. 
44 p.6) kandydaturze dr hab. ini:. M.Soroki na funkcjt( rektora PWr. 
Dalszych kandydatur w tym trybie nie zgloszono. 

Wylosowano kolejnosc prezentacji kandydat6w. Pierwszy byl dr 
hab. ini:. M.Soroka. Przedstawil sit(jako zwolennik przeprowadze
nia na szczeblu krajowym zdecydowanych reform szkolnictwa wy
i:szego: ,Zadne zmiany w kraju nie bt<d<t moi:liwe, o ile nie zaini
cjuje ich parlament". Zaproponowal pem'l_ swobodt( studiowania 
(bez prerekwizyt6w, siatek itd.). Zadeklarowal walt( slui:enia spo
lecznosci akademickiej. 

Prof. A.Mulak zarysowal sytuacjt( ekonomiczn<t uczelni na tie 
og6Inopolskim. Uznal, i:e priorytetami finansowymi S'i bezpieczen
stwo, remonty i place (wykorzystuje sit( 5 sposr6d 7 grup zaszere
gowania). Wai:ne S'l taki:e inwestycje dydaktyczne. Nalei:y posze
rzyc profil ksztalcenia i rozwin<tc wsp6lpract( ze studentami. 

Prof. L.Jacak byl zdania, i:e prezentowany przezjego przedm6w-
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Ct( program zaklada zbyt wiele priorytet6w. Nalei:y jasno okreslic 
cele (r6i:nego szczebla) i dobrac do nich strategie. Za bll(dne uznal: 
likwidacjl( instytut6w mil(dzywydzialowych, utrzymywanie znacz'l_
cych rezerw centralnych, powielanie rozwi<tzan budi:etowych, do
puszczanie do partykularyzm6w i brak selekcji w doborze wsp6l
pracuji!_cych z PWr osrodk6w naukowych, a taki:e centra uczelnia
ne, o ile do ich tworzenia wykorzystuje siC( srodki og6Inouczelnia
ne (s'l_ inne moi:liwosci, np . granty z KBN tub V Programu Ramo
wego). Widzi potrzebt( wzmocnienia roli Senatu PWr, wykorzysty
wania kontakt6w i wlasnego potencjalu kadrowego (np. architek
t6w) w celu stworzenia biblioteki i campusu. 

Prof. J.Zwozdziak zaprezentowal swoje tezy na prze:lroczach. 
Misja PWr jest ponadregionalna. Uczelnia zwil(kszyla potencjal, 
ale nie wyprzedzila innych szk6l. Gl6wnym problemem jest brak 
wlasciwego okreslenia celu dzialalnosci uczelni. Z tego wynika eel 
strategiczny - okresli go rada konsultacyjna, kt6ra powinna powstac 
przy rektorze (w jej sklad weszliby czlonkowie CK, KBN, RGSzW 
z PWr)- oraz cele kadencyjne- tu kompetentna bylaby rada praco
dawc6w (prezesi wielkich przedsit(biorstw itd.). Wyznaczane byly
by zadania kadencyjne. Wsr6d zamierzen szczeg6lowych kandydat 
wymienil rozdzielenie zadan prorektora ds. nauczania na dwie a so
by (ds. dydaktyki ids. studenckich), powolanie pelnomocnika rek
tora ds. promocji i kreowanie i:ycia kulturalnego student6w. 

Prof. P.Sniady przestrzegl przed nadmiarem populistycznych de
klaracji . Pr6ba realizowania zbyt wielu pomysl6w moglaby dopro
wadzic do krachu finansowego. PWr wymaga usprawnienia zarz<t
dzania. Nalei:y tei: opracowac ofertl( dla student6w uwzgll(dniaj'l_q 
,nitkl( ini:yniersk<t" studi6w. Trzeba kreowac autorytety naukowe, 
zwil(kszyc Iiczbl( doktorant6w. Studenci w wil(kszym stopniu po
winni miec wplyw na zarz<tdzanie swoim funduszem. Na koniec 
kandydat przedstawil konkretny wynik swojej dzialalnosci w roli 
dyrektora instytutu (remonty, tworzenie laboratori6w, kontakty mil(
dzynarodowe, wsp6lpraca z przemyslem, dorobek naukowy kadry). 

W dyskusji, kt6ra nast<tPila, pytano o ocenl( szans realizacji wla
snego programu kandydat6w (wszyscy byli umiarkowanymi opty
mistami), a imiennie - profesora L.Jacaka o jego dorobek w obec
nej kadencji (wymienil :,akcjl( 500",zakup oprogramowania, szko
ll( ASU, kontynuacjl( wymiany studenckiej mil(dzynarodowej i pro
jekt utworzenia studi6w interdyscyplinarnych) . Elektorzy intereso
wali siC( reform'!_ zajl(c dydaktycznych i jej skutkami finansowymi . 
Prof. Sniady postulowal, by sprawl( rozwi<tzac na szczeblu wydzia
l6w. Dlugofalowo wymaga to wlasciwej polityki kadrowej . Naco
dzien trzeba korygowac programy, premiowac pisanie skrypt6w i 
placic za dui:e egzaminy. 

Powracaly tei: poprzednie tematy dyskusji : biblioteka, finanse, 
dydaktyka i itd . 

V runda: wybory 
Elektorzy przybyli niemal w komplecie: osi<tgnil(to wsp6lczyn

nik 95,45%. 
Prof. H.Hawrylak, prof. E.Kubica i dr hab. Z.Wilimowska po

nownie zaji(Ii miejsca za stolem prezydialnym. Obok w wylosowa
nej kolejnosci zasiedli kandydaci . Kolejno prezentowali zasadni
cze tezy swoich program6w. 

W dyskusji padlo tylko jedno pytanie (do prof. L.Jacaka i A.Mu
laka): czy kandydaci widz<t moi:liwosc powolania na prorektora 
kt6regos z kontrkandydat6w. Odpowiedzi byly negatywne. 

Powolano 9-osobow'l_ komisje skrutacyjn<t (przewodnicz'l_cy prof. 
Janusz Biernat oraz: student Tomasz Koltuniak, mgr Zofia Micha
lowska - Glabisz, ini:. Marian Matusewicz, dr Zdzislaw Okraszew
ski, mgr Anna Poderska, prof. Andrzej Radosz, prof. Eugeniusz 
Rusinski, prof. Kazimierz W6js) . 

W I turze glosowania nikt nie przekroczyl progu 50% glos6w. 
Sposr6d oddanych 2 I I glos6w wszystkie byly wai:ne, 2 z nich -

Dokolzczenie na stronie 18 
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przeciw wszystkim kandydatom. Pozos tale glosy rozlozyly sit;. na
stl(puj£tco: 

• prof. Lucjan Jacak 3 7 
• prof. Andrzej Mulak 84 
• dr h. Miroslaw Soroka, prof. PWr 3 
• prof. P.Sniady I 6 
• prof. J.Zwozdziak 69 
Do nastt;.pnej tury przeszli dwaj pierwsi kandydaci, kt6rzy l<tcz

nie zgromadzili 63,3% glos6w. 
W II turze oddano 209 

glos6w (wszystkie waz
ne). 

Prof. Andrzej Mulak 
uzyskal I 23 glosy, a prof. 
Jerzy Zwozdziak - 84. 
Dwa glosy byly skiero
wane przeciwko obu kan
dydatom. W rezultacie 
rektorem Politechniki 
Wroclawskiej w nowej 
kadencji bt;.dzie ponow
nie prof. Andrzej Mulak. 

Zwycit;.zca zwr6cil sit;. 
do zebranych z wezwa
niem, by wykorzystac 
przedstawione w kampa
nii programy do przezwy
cit;.zenia trudnosci, zjaki
mi spotyka sit;. uczelnia. 

Prof. Henryk Hawrylak 
podzit;.kowal kandydatom 
i elektorom za udzial w 
kampanii wyborczej. 
Szczeg6lne slowa uzna
nia skierowal do prze
wodnicz£lcego UKW 
prof. Ryszarda Grz£tslewi
cza. Podkreslil, ze ,fre
kwencja swiadczy, ze je
stesmy zatroskani o Iosy 
uczelni". 

Wsr6d skladaj <tcych 
gratulacje rektorowi-elek
towi byl tez dr hab. Mi
roslaw Soroka, kt6ry z 
przyniesionej torby wyj<tl 
nie :laden produkt do

swiadczalnej pracy zdolnych chemik6w wroclawskich, ale wielk<t 
butelkt;. szampana. Bezalkoholowego? (mk,hw) 

Attul'Ulj Mu\a~:"P 
~- .'~ ~ 
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UCZELNIANE KOLEGIUM ELEKTOROW PWr 
KADENCJI 1999/2002 

Zgodnte z § 30.1 Statutu PWr jednym z ustawowych organ6w 
uczelni (obok Senatu i rad wydzial6w) jest Uczelniane Kolegium 
Elektor6w. 

Przedstawiciele nauczycieli akademickich 
posiadaj:tcy tytul profesora 

lub stopien naukowy doktora habilitowanego 

(110 elektorow) 

W-1 WYDZIAL ARCHITEKTURY 

1. prof. dr inz. arch. Zbigniew Bac (K01-03) 
2. dr hab. inz. arch. Grazyna Balinska (Z01-01) 

3. dr hab. inz. arch. Andrzej Grudzinski, prof. nadzw. (I-1) 
4. dr hab. inz. arch. Wanda Kononowicz (I-12) 

5. dr hab. inz. arch. Stanislaw Medeksza, prof. nadzw. (W-1) 
6. dr hab. inz. arch. Jerzy Mroczkowski, prof. nadzw. (Z01-06) 

7. dr hab. in:l. arch. Elzbieta Trocka-Leszczynska, prof nadzw. (I-1) 
8. prof. dr inz. arch. Ryszard Zabinski (KOI-02) 

W-2 WYDZ. BUDOWNICTWA L.t\DOWEGO I WODNEGO 

1. prof.dr hab. inz. Jan Biliszczuk. (I-14) 
2. prof. dr hab. inz. Ryszard Izbicki. (I-10) 

3. prof. dr hab. inz. Mieczyslaw Kaminski (I-2) 

4. dr hab . inz. Piotr Konderla, prof. nadzw. (I-14) 
5. dr hab. inz. Ernest Kubica, prof. nadzw. (W-2) 
6. dr hab. inz. Cezary Madryas, prof. nadzw. (I-14) 
7. dr hab. inz. Zbigniew Manko, prof. nadzw. (I-14) 
8. prof. dr hab. inz. Pawd Sniady (I-14) 

W-3 WYDZIAL CHEMICZNY 

1. dr hab . inz. Wieslaw Apostoluk (I-5) 
2. prof. dr hab. inz. Jan Chlebicki (I-27) 
3. dr hab. inz. J6zef Glowinski, prof. nadzw. (I-26) 
4. dr hab. inz. Grazyna Gryglewicz (I-3) 

5. drhab. inz. Zdzislaw Kawala (I-13) 
6. dr hab. inz. Andrzej Koltuniewicz (I-13) 
7. dr hab. inz. Antoni Koziol, prof. nadzw. (I-13) 

8. prof. dr hab. Barbara Lejczak (I-4) 
9. dr hab. inz. J6zef Lipinski, prof. nadzw. (I-30) 

10. dr hab. inz. Dan uta Michalska-F<tk, prof. nadzw. (I-5) 
11. prof. dr hab. inz. Andrzej Noworyta (I-13) 

12. dr hab. inz. Andrzej Olszowski, doc. (I-30) 
13. dr hab. inz. Andrzej Ozyhar (I-4) 

14. dr hab. inz. Andrzej Piasecki, prof. nadzw. (I-27) 

15. prof. dr inz. Mieczyslaw Seweryniak (I-26) 

16. dr hab. inz. Andrzej Sokalski, prof. nadzw. (I-30) 
17. dr hab. inz. Ryszard Steller (l-27) 
18. dr hab. inz. Jerzy Walendziewski (I-3) 
19. dr hab. inz. Stefan Zielinski, prof. nadzw. (I-26) 

W-4 WYDZIAL ELEKTRONIKI 

1. dr hab. inz. Krzysztof Abramski, prof. nadzw. (I-28) 

2. prof. dr hab. inz. Daniel J. Bern (I-28) 

3. dr hab. inz. Janusz Biernat, prof.. nadzw. (1-6) 

4. dr hab. inz. Andrzej Francik (I-28) 
5. prof. dr inz. Andrzej Halas (I-25) 
6. dr hab. inz. Zygmunt Hasiewicz, prof. nadzw. (I-6) 
7. dr hab. inz. Adam Janiak, prof., nadzw. (1-6) 
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8. dr hab. inz. Andrzej Kasprzak, prof. nadzw. (204-02) 

9. prof. dr hab . inz. Benedykt Licznerski (I-25) 

10. prof. dr hab. inz. Janusz Mroczka (K04-01) 

11. prof. dr hab . inz. Andrzej Mulak (I-25) 

12. dr hab . inz. Roman Rymaszewski, doc. (Z04-0 1) 

13. prof. dr hab . inz. Krzysztof Tchoil (I-6) 
14. dr hab. inz. Tadeusz Wi~ckowski, prof. nadzw. (I-28) 

15. prof. dr inz. Jerzy Zdanowski (I-25) 

W-5 WYDZIAL ELEKTRYCZNY 

1. dr hab. inz. Janusz F1eszyilski, prof. nadzw. (1-7) 

2 dr hab. inz. Janusz Kucharski, doc. (1-8) 

3. prof. dr hab. inz. Tadeusz Lobos (I-7) 

4 . prof. dr hab. inz. Henryk Markiewicz (1-8) 

5. prof. dr hab . inz. Bo1eslaw Mazurek (1-7) 
6. prof. dr hab . inz. Bogdan Miedziilski (I-8) 

7. dr hab . inz. Eugeniusz Rosolowski , prof. nadzw. (I-8) 

8. prof. dr hab . inz. Marian Sobierajski (1-8) 
9. dr hab . inz. Bogdan Synal, prof. nadzw. (I-8) 

10. dr hab. inz. Zbigniew Wroblewski, prof. nadzw. (I-8) 

W-6 WYDZIAL GORNICZY 

1. dr hab . inz. Walter Bartelmus, prof. nadzw. (I -11) 

2. dr hab . inz. Lech Gladysiewicz, prof. nadzw. (I -11) 
3. prof. dr hab . inz. Monika Hardyg6ra (W-6) 

4. dr hab . inz. Eugeniusz Wnuczak, prof. nadzw. (I-9) 

W-7 WYDZIAL INZYNIERII SRODOWISKA 

1. dr hab. inz. KrzysztofBartoszewski, prof. nadzw. (1-15) 
2. prof. dr hab . inz. Janusz Jezowiecki (K07-01) 
3. prof. dr hab . inz. Jan D. Rutkowski (I-15) 
4 . prof. dr hab. inz. Tomasz Winnicki (I-15) 

5. prof. drhab . inz. Jerzy Zwozdziak (W-7) 

W-8 WYDZIAL INFORMATYKI I ZARZJ\DZANIA 

1. dr hab . inz . Leszek Borzemski (1-17) 

2. dr hab .. inz. Czeslaw Danilowicz, prof. nadzw. (208-01) 
3. dr hab. inz. Adam Orzech, prof. nadzw. (I -17) 

4 . dr hab . inz. Zbigniew Huzar, prof. nadzw. (208-02) 

5. dr hab . inz. Jerzy J6zefczyk (I-17) 
6. prof. dr hab. Ryszard Lubniewski (1-23) 

7. dr hab . inz. Jacek Mercik, prof. nadzw. 1-23 

8. dr hab . Jan Mikus, prof. nadzw. (I-23) 

9. dr hab . inz. Jerzy Swil\;tek, prof. nadzw.(W-8) 

10. dr hab . inz. Zofia Wilimowska (I-23) 

W-9 WYDZIAL MECHANICZNO-ENERGETYCZNY 

1. dr hab . inz. Zbigniew Gnutek (1-20) 

2. prof. dr hab. inz. Eugeniusz Kalinowski (1-20) 
3. prof. dr hab . inz. Wlodzimierz Kordy1ewski (1-20) 

4. dr hab . inz. Zbigniew Kr61icki, prof. nadzw. (I-20) 

5. dr hab. inz. Kazimierz W6js, prof. nadzw. (I-20) 

W-10 WYDZIAL MECHANICZNY 

1. prof. dr hab. inz. Romuald B~dzinski (I -16) 

2. dr hab . inz. Edward Chlebus, prof. nadzw. (I-24) 

3. prof. dr hab . inz. Dionizy Dudek (I-16) 

4. prof. dr hab . inz. Zdzislaw Gabryszewski (I-19) 

5. dr hab. inz. Antoni Gronowicz, prof. nadzw (I-16) 

6. prof.dr hab.inz. Henryk Hawrylak (I-16) 

7. prof.dr hab.inz . Zbigniew Korzeil (I-16) 
8. dr hab.inz. Stanislaw Krawiec (I-16) 

9. dr hab .inz. J6zefKrzyzanowski, prof .. nadzw. (I-24) 

10. dr hab . inz. Jan Kulczyk, prof. nadzw. (I-16) 

11. prof. dr inz. Janusz Plutecki (I-16) 

12. prof. dr hab. inz. Eugeniusz Rusiilski (I-16) 

13. dr hab . inz. Jan Wojciechowski (I-24) 

W-11 WYDZ. PODST. PROBLEMOW TECHNIKI 

1. prof. dr hab. Jerzy Czerwonko (1-9) 

2. prof. dr hab. Ewa Dobierzewska-Mozrzymas (I-9) 

3. prof. dr hab. inz. Ryszard Grzl\;slewicz (W -11) 
4. prof. dr hab. Eugeniusz Jagoszewski (I-9) 

5. dr hab . inz. Ludwik Komorowski, prof. nadzw. (I-30) 

6. dr hab .Waldemar Kowalik (211-01) 

7. dr hab . inz. Jan Misiewicz, prof. nadzw. (1-9) 

8. dr hab. Jerzy Nowak, prof. nadzw.(I-9) 

9. dr hab . Zbigniew Olszak, prof. nadzw. (I-18) 

10. dr hab. Ryszard Poprawski, prof. nadzw. (I-9) 

11 . dr hab. inz. Andrzej Radosz, prof. nadzw. (I-9) 

12. dr hab . inz. Waclaw Urbailczyk.(I-9) 

13 . prof. dr hab. Aleksander Weron (I-18) 

Przedstawiciele pozostalych nauczycieli akademickich 

(47 elektor6w) 

W-1 WYDZIAL ARCHITEKTURY 

1. dr inz. arch. Tomasz Bogaczyk (ZOl-06) 

2. dr inz. arch . Robert Masztalski (KO 1-02) 

3 dr inz. arch. Andrzej Poniewierka (K01-02) 

4. dr inz. arch. Romuald Pustelnik (K01-01) 
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W-2 WYDZ. BUDOWNICTWA LJ\DOWEGO I WODNEGO 

1. dr inz. Czeslaw Mache1ski (I-14) 

2. dr inz. Wladyslaw Mironowicz (I-14) 
3. dr inz. Piotr Pietraszek (1-2) 

4. dr inz. Zbigniew Wojcicki (I-14) 

W-3 WYDZIAL CHEMICZNY 

1. dr inz. Elzbieta Beran (I-3) 

2. dr inz . Marek Bryjak (I-27) 

3. dr inz. Roman Gancarz (I-4) 
4 . dr inz . Bogdan Szczygiel (I-26) 

W-4 WYDZIAL ELEKTRONIKI 

1. dr inz. Jacek Jamicki (1-6) 

2. dr inz. Leszek Koszalka (204-02) 

3. dr inz. Janusz Markowski (I-25) 

4 . dr inz. Miroslaw Szymanowski (1-28) 

5. dr inz. Marek Tlaczala (I-25) 

6. dr inz. Marek Wnuk (I-6) 

7. dr inz. Ryszard Wroczyilski (I-28) 

W-5 WYDZIAL ELEKTRYCZNY 

1. dr inz. Witold Jablonski (I-8) 

2. dr inz. Bogdan Lutyilski (I-7) 

3. dr inz. Zenon Okraszewski (I-8) 

W-6 WYDZIAL GORNICZY 

1. dr Barbara Teisseyre (I -1 0) 

W-7 WYDZIAL INZYNIERII SRODOWISKA 

1. dr inz. Andrzej Grzegorczyk (K07-01) 

2 . dr Andrzej Szczurek (I-15) 
Dokoticzenie na stronie 20 
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W-8 WYDZIAL INFORMATYKI I ZARZi\DZANIA 

1. dr inz. Marian W. Bro1 (I-23) 

2. dr Aldona Deren (I-22) 
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Dr ini. Jan Winter przy pracy 

Wielka pow6di 1997 roku, kt6rq wszyscy nasi Czytelnicy z pew
nosciq majq swieio w pami~ci, pochlon~la iycie 55 os6b, zmu
sila do ewakuacji 106 tysi~cy os6b z zalanych teren6w. Pod wodq 
znalazlo si~ 47 tysi~cy budynk6w mieszkalnych i gospodarczych 
oraz 465 tys. hektar6w uiytk6w rolnych. Uszkodzeniu ulegly 2 
tysiqce kilometr6w dr6g i szlak6w kolejowych oraz 1700 rna
stow i przepust6w drogowych. 

ij);darzenie to pozwolilo nam w pelni docenic rol~ specjali
st6w z dziedziny budownictwa, a w szczeg6/nosci specjalist6w 
ad budowli hydrotechnicznych, ziemnych, kolejowych, mosto
wych, technolog6w i fizyk6w budowli. 

Sq to przede wszystkim fachowcy ksztalceni na wydziale Bu
downictwa Lqdowego i Wodnego PWr. 

Jednym z nich jest dr ini Jan Winter, adiunkt z Instytutu Geo
techniki i Hydrotechniki, obecnie rowniet dyrektor Biura Te
renowego ds. Usuwania Skutkow Powodzi podlegajqcego Kan
celarii Prezesa Rady Ministr6w. 

Przedstawil on w poniiszym tekScie zwi~zly obraz systemu wod
nego po powodzi i blisko dw6ch latach prac. 

BILANS DOKONAN I OCZEKIWAN 
po wielkiej powodzi 1997 roku na Odrze 
1. Wprowadzenie 

Pow6dz, kt6ra w lipeu 1997 roku dotkn({la poludniowo-zaehod
ni~ Polsk((, jeszcze gdy trwala, nazwana zostala powodzi~ tysi~cle
eia. Kataklizm, kt6ry poehlon~l 55 smiertelnych ofiar, spowodo
wal olbrzymie straty gospodareze, spoleezne i moraine. Zadna ze 
znanych powodzi na tym terenie nie poei~({la za sob~ tak przera
±aj~eych skutk6w. 

Rzeczywistosc zweryfikowala dotychezasowy system ochrony 
przeciwpowodziowej funkejonuj~ey w dorzeezu G6rnej i Srodko
wej Odry od wielu lat w prawie niezmiennej formie . Rozbudowy
wany byl sukcesywnie, przede wszystkim po powodzi w 1903 r. 
Tworz~ go obwalowania rzek, zbiomiki retencyjne, kanaly ulgi, 
poldery oraz suche zbiomiki przeeiwpowodziowe. Wszystkie te 
urz~dzenia w lipeu 1997 r. okazaly si({ dalece niewystarczaj~ee, 
zwlaszeza w odniesieniu do oehrony aglomeracji miejskieh w doli
nie Odry i Nysy Klodzkiej, gdzie poniesiono najwi({ksze straty, nie 
tylko w infrastrukturze komunalnej, energetyce, l~cznosci itd. , ale 
takze w obwalowaniach, urz~dzeniach hydroteehnicznyeh, zabu
dowie potok6w i in. Znaez~ce s~ r6wnie± szkody, jakie wyrz~dzila 
pow6dz ludnosci wiejskiej, zamieszkalej na obszarach zalanych w 
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wyniku przenvania wal6w powodziowyeh lub ich zatopienia. 
Nieodpowiedni okazal si({ przede wszystkim stan utrzymania ist

niej~cych urz~dzen hydrotechnieznyeh. Ieh zniszezenia wynikaly 
gl6wnie z tego, ±e obci~±enia tych budowli oraz przeplywy prze
kraczaly dopuszezalne normy. Najbardziej uszkodzone zostaly ob
walowania Odry. W kilkudziesi((ciu miejseach ulegly przerwaniu. 
Na przyklad w wojew6dztwie opolskim prawie 14 km wal6w 
odrzanskich uleglo ealkowitemu lub ez((sciowemu zniszczeniu. 
Wi({kszosc z nich byla dla warunk6w powodzi 1997 r. zbyt ni
ska. Na przyklad podczas pierwszej lipeowej kulminacji w wo
jew6dztwie wroclawskim woda przelala si({ przez waly na od
cinku 35 km. We Wroclawiu poziom wody wznosil si({ powy±ej 
korony walu ez({sto 30 em, w Opolu 50 em, a w wojew6dztwie 
zielonog6rskim miejscami nawet 80 em. Podstawow~ przyczy
n~ uszkodzen wal6w byla erozja zewn((trznych skarp wal6w 
(skarp odpowietrznych) - powstaly wyrwy pogl({biane przez wiry 
do dw6ch, a nawet pi((tnastu metr6w gl((bokosci . Szerokosc wyrw 
wahala si(( od 20 do ponad 200 m. 

Po powodzi spoleezenstwo oezekiwalo dw6ch rzeczy: szybkiego 
usuni((cia skutk6w powodzi oraz budowy systemu prewencyjnej 
ochrony. Specjalisei gospodarki wodnej zwi~zani z Odr~ zglaszali 
piln~ potrzeb({ kompleksowego rozwi~zania spraw odrzanskich. 

2. Usuwanie skutkow powodzi 

Calosci~ zagadnien zwi~zanyeh z usuwaniem skutk6w powodzi 
w Polsce z ramienia Rz~du RP kieruje aktualnie Minister-Czlonek 
Rady Ministr6w Jerzy Widzyk, kt6rego bezposrednie zaplecze two
rz~ dwa Biura Terenowe: we Wroclawiu (dla zlewni Odry) i w Kra
kowie (dla zlewni Wisly) jako samodzielne jednostki organizacyj
ne Kancelarii Prezesa Rady Ministr6w RP. Dodatkow~ struktur(( do 
dzialan w gminach i wojew6dztwaeh tworz~ Pelnomocniey Woje
wod6w ds . Usuwania Skutk6w Powodzi . 

Usuwanie skutk6w powodzi finansowane jest z wielu :Zr6del, 
wsr6d kt6ryeh nalezy wyliczyc budzet Panstwa, Bank Swiatowy, 
Europejski Bank Inwestycyjny, Ph are i inne srodki pomocowe oraz 
srodki wlasne gmin, wojewod6w, jak r6wnie± srodki licznych or
ganizaeji humanitamych i charytatywnych, w tym szczeg6lnie Ca
ritas. 

Stan usuwania skutk6w powodzi (na koniec III kwartalu 1998 
roku) jest nast({puj~cy: 

Ze zniszezonyeh przez pow6dz 33.669 mieszkan do konca III 
kwartalu 1998 roku odbudowano 58,3%. W samym (6wczesnym) 
wojew6dztwie wroclawskim wymaga odbudowy 1700 mieszkan 
komunalnych. 

Zalane zostalo: 630 szk6l podstawowyeh (odbudowano 75,6%), 
139 szk6l srednich (odbudowano (57,6%), 11 szk6l wy±szych i 
ponad 1650 obiekt6w u±yteeznosci spolecznej. 

Olbrzymia wyrwa powstala w wale przeciwpowodziowym 
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Prace przy usuwaniu wyrwy popowodziowej. 

Zniszczenia obj((ly 680 uj((c wody i zakladow uzdatniania wody 
(stan odbudowy: 62,3%), 530 km sieci kanalizacyjnej (stan odbu
dowy: 82,2%), 800 km sieci wodociiillowej (stan odbudowy: 80,0%), 
!50 oczyszczalni sciekow (stan odbudowy: 84,7%) oraz 21 wysy
pisk i zakladow utylizacji (stan odbudowy: 71 ,4%). 

Sposrod 13 .600 km zniszczonych drog odtworzono 44,6%. W 
samym wojewodztwie wroclawskim w koncu III kwartalu '98 jesz
cze 260 km wymagalo naprawy. Z 2.030 mostow i przepustow od
budowano 40,1 %. Waly przeciwpowodziowe zostaly zniszczone na 
dlugosci 884,6 km, ale odbudowa jest niezb((dna na 1050 km. Zre
alizowano w omawianym lerminie 17,3% prac. 

Straly Wrodawia w samej tylko infrastrukturze gminnej w czasie 
powodzi wyniosly praktycznie 100% budzetu gminy: osiiilln((ly 
poziom ponad 676 min zl. Wroclawianie maj11_ mozliwosc obser
wowania na bie:Z11_co post((pU robot przy usuwaniu skutkow powo
dzi . Miasto na ten eel z roznych zrodel (dotacja celowa z rezerwy 
budzetowej Panstwa, kredyt Banku Swiatowego, Urz~td Mieszkal
nictwa, PHARE, NFOS) otrzymalo juz 230 min zl co stanowi 34% 
pokrycia strat. 

3. Wspolpraca trojstronna Polski, Czech i Niemiec 

Dorzecze Odry obejmuje terytoria trzech panstw, zatem przy opra
cowywaniu strategii ochrony przeciwpowodziowej na tym terenie 
konieczne s11_ dzialania transgraniczne. Pocz11_tkiem wspolpracy sta
ly si(( dwa porozumienia mi((dzynarodowe: 

• podpisane 4 sierpnia 1997 roku porozumienie Ministrow Ochro
ny Srodowiska i Gospodarki Wodnej Polski, Niemiec i Czech, kto
re wl~tczylo dzialania przeciwpowodziowe w zakres prac Mi~dzy
narodowej Komisji Ochrony W6d Odry Przed Zanieczyszczeniem, 

• podpisane 22 sierpnia 1997 roku przez Ministra Spraw We
wn((trznych i Administracji RP, Federalnego Ministra Gospodarki 
Przestrzennej, Budownictwa i Urbanistyki RFN oraz Wicepremie
ra i Ministra Ochrony Srodowiska Republiki Czeskiej porozumie
nie dotycz11_ce prewencyjnej ochrony przed powodziami poprzez 
odpowiednie planowanie przestrzenne w dorzeczu Odry, tzw. lni
cjatywa Szczeciliska. 

Spotkanie w Szczecinie dalo pocz11_tek skoordynowanym pracom 
slu2:11_cym wprowadzaniu trwalej, prewencyjnej ochrony przeciw
powodziowej w dorzeczu Odry. Ma ona obejmowac zarowno za
gadnienia planowania przestrzennego, jak ochrony srodowiska. 
Prace obejm11_ cale dorzecze Odry, rowniez te tereny, ktore nie zo
staly zalane. W tym celu niezb((dne b((d~t fundusze Unii Europej
skiej (zapewne z programow 1NTERREG i PHARE). Strony poro
zumienia zadeklarowaly, ze wykorzystane zostan~t koncepcje wy
pracowane juz przez inne gremia, przede wszystkim przez Mi~dzy
narodowq Komisj~ Ochrony W6d Odry Przed Zanieczyszczeniem. 
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Ministrowie postanowili powolac grup(( robocz'l, ktora stworzy 
projekt Transnarodowego Programu Dzialania w Dorzeczu Odry 
i regulamie b((dzie zdawac spraw(( z prowadzonej dzialalnosci. Wzo
rem wspoldzialania b((dzie wspolpraca szesciu krajow euripejskich 
po powodzi w dorzeczu Renu i Mozy w 1995 roku. 

Ze strony polskiej w sklad Grupy Roboczej wchodz~tprzedstawi
ciele nast((puj11_cych urz((dow: koordynatora prac z ramienia rz~tdu 
polskiego (ministra Jerzego Widzyka), Urz((du Mieszkalnictwa i Go
spodarki Przestrzennej, Min. Ochrony Srodowiska, Zasobow Na
turalnych i Le$nictwa oraz regionow nadodrzanskich. 

4. Programy odrzanskie po powodzi 1997 roku 

4.1. Program ODRA 2006 

Z inicjatywy min. J.Widzyka powstal program ODRA 2006, kto
rego celem jest zbudowanie systemu racjonalnej gospodarki wod
nej Odrzanskiego Systemu Wodnego, ochrony czystosci wody i sro
dowiska przyrodniczego, a takie wykorzystanie rzeki do eel ow trans
portowych, ogolnogospodarczych i konsumpcyjnych. 

Pierwszy etap obejmuj11_cy dzialania do 2001 roku: odbudow(( 
zniszczen powodziowych, stworzenie nowego programu ochrony 
przeciwpowodziowej i zagwarantowanie stabilnej zeglugi na trasie 
Gliwice - Kozle- Wroclaw- Szczecin. W opracowanie tego pro
gramu zaangazowalo si(( wielu specjalistow z roznych dziedzin, 
ktorzy w duzym stopniu pracowali spolecznie. Byli to fachowcy 
(nie tylko inzynierowie, takze np. przyrodnicy) z prawie calego 
dorzecza Odry: Wrodawia, Opola, Nysy, Walbrzycha, Jeleniej Gory, 
Szczecina itd., itd. 

Niezb((dna jest naprawa i modernizacja wielu obiektow, a takze 
liczne inwestycje. Do najwazniejszych prac nalezy dokm1czenie 
budowy zbiornikow Koziel no-Topola na Nysie Klodzkiej i stopnia 
wodnego Malczyce oraz budowa dwoch zbiomikow: Raciborz na 
Odrze i Kamieniec Z~tbkowicki na Nysie Klodzkiej. Zakonczona 
zostanie modemizacja i przebudowa jazow na Odrze (Chroscice, 
Ujscie Nysy, Lipki i Rog6w). Bye moze rozpocznie si(( budowa 
stopnia ,Lubi~tz" jako ostatniego stopnia Odry skanalizowanej. Prze
widuje siC( odtworzenie i modemizacj(( regulacji szlaku zeglugo
wego na Odrze swobodnie plyn11_cej . Ponadto konieczne Sit prace 
sluz11_ce kontroli i ochronie przeciwpowodziowej oraz opracowanie 
programu ochrony czystosci w6d Odry. Planuje siC( kapitalne re
monty i modemizacj(( sluz na kanale Gliwickim i sluz dlugich (190 
m) na odcinku skanalizowanym Odry. 

Realizacja calego zakresu programu (w latach 1998-2005) po
zwoli zabezpieczyc zlewni(( rzeki Odry przed katastrofalnymi skut
kami powodzi i uzyskac odbudowan11_ i zmodemizowan11_ drog(( 
wodn11_. Choc zabudowa poszczeg6lnych odcink6w b((dzie zr6zni
cowana, umozliwi przew6z 20 min ton ladunk6w rocznie. W wyni
ku tych dzialan kraj, a takze spolecznosc mi((dzynarodowa, uzy
skaj~t liczne korzysci gospodarcze i ekologiczne. 

Nalezy podkreslic, ze nie przewiduje siC( ,prostowania" rzeki i 
innych tego typu dzialan technicznych. Zaklada si(( przede wszyst
kim wykorzystanie i sanacj(( istniej11_cej infrastruktury hydrotech
nicznej, a w przypadku nowych budowli inwestycje towarzysz11_ce, 
zmierzaj11_ce do renaturyzacji doliny Odry, tak jak ma to miejsce w 
przypadku stopnia Malczyce. Nalezy r6wniez dodac, ze przebudo
wa pozostalych dw6ch starych jaz6w kozlowo-iglicowych (Chr6-
scice i Ujscie Nysy) na nowe pozwol~t nie tylko utrzymac i popra
wic istniej1l_ce w srodowisku stosunki wodno-gruntowe, lecz r6w
niez w znakomitym stopniu stworz~t warunki do sterowania gospo
dark~t polderow11_. 

Program ochrony przeciwpowodziowej ma za zadanie wytyczyc 
gl6wne kierunki przebudowy calego systemu ochrony doliny rzeki 
Odry przed powodzi~t dla skuteczniejszej ochrony duzych osiedli 
mieszkaniowych i waznych obiekt6w przemyslowych, a takze okre
slac hierarchiC( waznoki i kolejnosc realizacji poszczeg6lnych za-
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dan inwestycyjnych. Likwidacja zniszczeil powinna bye poprzedzo
na szczeg6low<~. analiz'l. celowosci prac. Nie nalei:y automatycznie 
odtwarzac obiekt6w, kt6re w czasie ostatniej powodzi okazaly si~ 
dalece niewystarczaj<~.ce ze wzgl~tdu na swoje wymiary, usytuowa
nie lub przepustowosc. W kilku miastach okazalo si~ nawet, i:e caly 
uklad hydrograficzny istniej<~.cych koryt rzecznych i kanal6w jest 
niewystarczaj<~.cy ze wzgl~tdu na wieloletnie zaniedbania w utrzy
maniu stanu technicznego, albo z powodu braku srodk6w na reali
zacjl( planowanej modernizacji. 

Ui:eglownienie Odry umoi:liwi wzrost przewozu ladunk6w w 
komunikacji mi~tdzynarodowej towar6w masowych, np.: Wl(gla 
kamiennego, kruszywa, cementu, nawoz6w i efektywne wykorzy
stanie pol<~.czenia Odry z zachodnioeuropejskim systemem dr6g 
wodnych przez kanal Odra- Szprewa i kanal Odra- Hawela. Udo
stl(pnienie tych dr6g ui:ytkownikom z innych kraj6w pozwoli pol
skim przewoznikom na korzystanie na zasadzie wzajemnosci z dr6g 
wodnych w Europie, a w perspektywie na wl<~.czenie naszych rzek 
w europejski system dr6g wodnych, do kt6rego bttdzie nalei:ala przy
szla droga wodna Odra- Dunaj. 

Program powinien pol<~.czyc i skoordynowac dzialania rozpocz~t
te i prowadzone niezalei:nie w ramach innych inicjatyw (grupa 
POW6DZ, Prewencyjna ochrona przed powodziami w dorzeczu 
Odry, ,Komponent B" i innych). 

4.2. Program szybkiego dzialania nad ochron:t wod rzeki Odry 
przed zanieczyszczeniem 

Wyniki badail i ocena Panstwowego Monitoringu Powierzchnio
wych W6d Plyn<~.cych z !at 1995-96, obejmuj<~.cych 2789,9 km bie
gu rzek Odry i jej gl6wnych doplyw6w wykazaly, i:e jakosc tych 
w6d jest niezadowalaj<~.ca pod wzgl~tdem fizykochemicznym ( 43% 
w6d pozaklasowych, 34,5% biegu rzek jest klasy III) i biologicz
nym (98,3% w6d zawiera niedopuszczalne ilosci bakterii typu coli). 
Znacznie lepszy jest stan pod wzgl~tdem stopnia zasolenia (65% 
biegu rzek w klasie I) i obci<~.i:enia zwi<~.zkami organicznymi (26,9% 
kl.I, 67,3% ki.II). 

Dorzecze Odry jest zanieczyszczane nie tylko ze zr6del obszaro
wych, lecz taki:e przez okolo 1700 :lr6del punktowych o niedosta
tecznie uporz<~.dkowanej gospodarce wodno-sciekowej ( okolo 700 
sposr6d nich wywiera znacz<~.cy wplyw na jakosc w6d dorzecza 
Odry). 

Do powierzchniowych w6d odprowadzanych jest tu rocznie II 09,3 
min m3

, w tym sciek6w oczyszczonych 859,6 min m3 i bez oczysz
czania 249,8 min m3

• Z og6lnej Iiczby sciek6w oczyszczonych- 407,3 
min m3 oczyszcza si~t mechanicznie, 89,5 min m3 chemicznie i 314,1 
min m3 biologicznie. Na 375 miast lei:<~.cych w zlewni Odry tylko 
278 posiada oczyszczalnie, z czego 48 typu mechanicznego, 199 bio-

tywiolwodny w calej okazalosci 
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logicznego i 30 z podwyi:szonym usuwaniem biogen6w. 
Tymczasowa Mi~tdzynarodowa Komisja Ochrony W6d Odry Przed 

Zanieczyszczeniem realizuje Program szybkiego dzialania na rzecz 
ochrony wod rzeki Odry przed zanieczyszczeniem, kt6ry rna przy
spieszyc poprawl(jakosci wody. Program rna slui:yc poprawie czy
stosci sciek6w 138 obecnych i przyszlych inwestor6w (86 osrod
k6w miejskich i 52 zaklady przemyslowe). 

W polskim dorzeczu Odry do programu wl<~.czono 52 oczyszczal
nie miejskie i 31 oczyszczalni przemyslowych b~td<~.cych w realiza
cji oraz 20 oczyszczalni miejskich i 16 przemyslowych, kt6rych 
budow~t planuje si~t do roku 2002. Calkowity koszt realizacji pro
gramu wyniesie okolo 1000 min ECU, w kt6rej to kwocie udzial 
maj<~.: Polska- 71%, Niemcy -23% oraz Czechy- 6%. 

Do najwi~tkszych inwestycji w polskim dorzeczu Odry, po reali
zacji kt6rych nalei:y oczekiwac znacznej redukcji aktualnie odpro
wadzanych ladunk6w zanieczyszczeil oraz istotnej poprawy jako
sci w6d, zaliczyc nalei:y realizowane i planowane b<~.d:l modernizo
wane i rozbudowywane oczyszczalnie sciek6w dla miast: Racib6rz, 
K~tdzierzyn-Kozle, Olawa, Glog6w i Szczecin oraz Nysa w zlewni 
Nysy Klodzkiej. 

Po zrealizowaniu tych inwestycji oczekuje si~t zasadniczej popra
wy jakosci wody dzi~tki obnii:eniu aktualnego obci<~.i:enia w6d la
dunkiem BZT

5 
do 6.247 t 0/a (91%), ladunkiem azotu calkowite

go do 10.393 t/a (26%) i ladunkiem fosforu calkowitego do 601 Ua 
(68%). 

4.3. Projekt Banku Swiatowego 

Pomoc Banku Swiatowego obejmuje udzielenie Polsce kredytu 
w wysokosci 200 min USD na usuwanie skutk6w powodzi z lipca 
1997 roku. Umowa rozr6i:nia trzy kategorie dzialail. S<~. to: 
A- odbudowa podstawowej infrastruktury miejskiej i wiejskiej; 

pomoc w odbudowie infrastruktury technicznej na poziomie gmi
ny. 

B - oslona przeciwpowodziowa i ograniczenie zagroi:enia; po
moc techniczna w celu modernizacji system6w oslony przeciwpo
wodziowej, infrastruktury hydrotechnicznej, system6w prognozo
wania zagrozen oraz planowania oslony przeciwpowodziowej w 
zlewni; koszt realizacji tej skladowej wyniesie 80 min USD. 

C - administracja projektu i pomoc techniczna. 
Za realizacjl( calego projektu przewidzianego na 3 lata (do czerwca 

2001 r.) odpowiedzialny jest min. Jerzy Widzyk. 
W sferze organizacyjnej podstawowym wynikiem prac b~tdzie 

powolanie i dziala1nosc Osrodka Koordynacyjno-Informacyjnego 
Oslony Przeciwpowodziowej (OKI) dorzecza g6rnej Wisly z sie
dzib'l. w Krakowie, oraz dorzecza g6rnej Odry z siedzib'l. we Wro
clawiu. Stworzenie OKI usprawni koordynacjl( dzialail zwi<~.zanych 
z oslon<~. przeciwpowodziow<~.. Realizacja projektu Banku Swiato
wego pozwoli ponadto administracji rz<~.dowej i samorz<~.dowej oce
nic zagroi:enie powodziowe w wybranych dolinach ciek6w. Infor
macja ta b~tdzie wykorzystywana w pracach planistycznych, opi
niodawczych i decyzyjnych. 

Utworzony zostanie og61nopolski jednolity system informatycz
ny gospodarki wodnej, w pierwszym etapie ukierunkowany na za
gadnienia ochrony powodziowej. Administracja wojew6dzka, po
wiatowa i gminna uzyska mozliwosc wgl<~.du w szczeg6lowe dane, 
np. 0 uzytkownikach w6d, 0 zagrozeniach powodziowych, 0 jako
sci w6d, 0 obiektach gospodarki wodnej. 

Opracowane zostan'l. wytyczne zagospodarowania teren6w zale
wowych lub zagroi:onych powodzi<~.. Okreslone zostan'l. obszary 
podlegaj<~.ce zalaniu w przypadku awarii obwalowail, b~td<~.zinwen
taryzowane zagroi:one obiekty infrastruktury technicznej i okreslo
na liczba zagrozonej ludnosci. Sformulowane zostan<~. propozycje 
regulacji prawnych i organizacyjnych w zakresie gospodarki nate
renach zalewowych. 
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5. Instytut Geotechniki i Hydrotechniki 
Politechniki Wroclawskiej - udzial w usu
waniu zniszczen powodziowych 

Pracownicy Instytutu od pocz<ttku powodzi 
1997 roku byli zaangazowani w walk(( z zy
wiolem. Zglaszali si(( wsz((dzie tam gdzie byli 
potrzebni jako doradcy i eksperci . Uczestni
czyli w bezposredniej walce z kataklizmem na 
walach i ulicach Wroclawia. Na lamach Pry
zmatu opowiadal o tym we wrzesniu 1997 roku 
prof. Ryszard Rogala. 

Wojewoda wroc/awski W.Krochmal i minister J. Widzyk w czasie roboczej wizyty na PWr 

Po powodzi nastal czas odbudowy i napra
wy zniszczen, ale r6wniez ocen i analiz. Trud
no wymienic wszystkie dzialania pracowni
k6w Instytutu w tym zakresie. Jest ich ogrom
na liczba. Cz((sto byla to anonimowa i bezin
teresowna pomoc. Tego wymagala nie tylko 
sytuacja, ale chyba r6wniez obowi<tzek pra
cownik6w specjalizuj<tcej si(( w tej dziedzinie 
Uczelni . W odbudow(( wl<tczyli si(( praktycz
nie wszyscy i trudno byloby wymienic najwaz
niejsze dzialania. Niekt6re jednak wymagaj'l. 

4.4. Generalna strategia ochrony przed powodzi:t dorzecza 
Gornej i Srodkowej Odry 

We wrzesniu 1998 r. zakonczono prace nad techniczno-ekono
micznym studium Generalna strategia ochrony przed powodziq 
dorzecza G6rnej i Srodkowej Odry. Wytycza ono g16wne kierunki 
modernizacji calego systemu ochrony przeciwpowodziowej w do
Iinie Odry i dorzeczu Nysy Klodzkiej . Obejmuje og6ln<t analiz(( 
Wielkiej Powodzi Lipcowej 1997 roku, strategi(( dzialan przeciw
powodziowych, program rozwi<tzan technicznych dla calego regio
nu, a takze ustala hierarchi(( post((powania przy realizacji progra
mu. 

Przedstawiono mozliwosci zwi((kszenia przepustowosci system ow 
wodnych w miastach: do wielkosci jakie wyst<tPily w Iipcu 1997 r. 
i jakie mog<t wyst<tPic po rozbudowie obwalowan. Zanalizowano 
mozliwosci zwi((kszenia rozstawu wal6w na calym odcinku rz. Odry 
i zaproponowano spos6b dalszego wykorzystywania teren6w prze
widywanych do zalewania w czasie wyj<ttkowych powodzi. 

Wsr6d proponowanych rozwi<tzan hydrotechnicznych om6wio
no zbiorniki retencyjne i poldery, kanaly ulgi, udroznienie rzek i 
teren6w zalewowych i obwalowania. Zaj((to si(( tez dzialaniami 
ekologicznymi: zalesieniami (zabudowa biologiczna g6r - retencja 
lesna), mal<t retencj'l., terenami zalewowymi przeznaczonymi do 
cz((stego zalewania, tub tylko w sytuacjach ekstremalnego zagro
zenia . 

Dzialania operacyjno-urbanistyczne obejm<t: monitoring - udo
skonalenie systemu obserwacji, prognoz i przekazu informacji, ste
rowanie w oparciu o modele matematyczne (symulacja stanu w6d 
w zaleznosci od wysokosci opad6w, zrzut6w ze zbiornik6w itp., 
symulacja i wskazanie koniecznych przedsi((wzi((C ochronnych), 
ustalenie stref zagrozen, informowanie instytucji i mieszkanc6w o 
terenach zagrozonych i miejscach ewakuacji, udoskonalenie dzia
lan Komitet6w Przeciwpowodziowych, wprowadzenie kryterium 
zagrozenia powodzi<tprzy podejmowaniu decyzji o warunkach za
budowy i zagospodarowaniu terenu, ustalenie strategii dzialan dla 
ochrony miejsc szczeg61nie waznych. 

Naklady na realizacj(( rozwi<tzan technicznych w ramach Gene
ralnej strategii ochrony przed powodziq G6rnej i Srodkowej Odry 
w wariancie podstawowym, tj . ze zbiomikiem Racib6rz, szacuje 
si(( w sumie na 2.542 min zlotych. Gl6wn<tpozycj(( stanowi tu prze
budowa i modemizacja wal6w (ponad 750 min zl). Okolo trzeci'l. 
CZ((SC wydatk6w planuje si(( w dawnym wojew6dztwie wroclaw
skim i ok. 6% w wojew6dztwie legnickim. 

przypomnienia: 
• prof dr hab. ini. Ryszard Rogala, kierownik Zakladu Budow

nictwa Wodnego - wkr6tce po powodzi, jako ekspert, opracowal 
peln<t analiz(( przebiegu powodzi we Wroclawiu pod k<ttem prawi
dlowosci pracy Wojew6dzkiego Komitetu Powodziowego oraz przy
gotowania do ochrony i samej ochrony Wroclawia; aktualnie pro
fesor Rogala kieruje zespolem, kt6ry na zlecenie Wojewody Dol
nosl<tskiego opraCOWUje nOW'!. instrukcj(( przeciwpowodziOW'l. 
ochrony Wroclawskiego W((zla Wodnego; prace maj'l. bye zakon
czone do maja 1999 r.; 

• dr ini. 0/gierd Pula, kierownik Zakladu Fundamentowania -
prowadzil wraz z zespolem niezliczone badania fundament6w oraz 
generalnie warunk6w posadowienia budynk6w, kt6re ucierpialy 
podczas powodzi (m.in . na Kozanowie), dokonywal oceny stanu 
technicznego okreslaj'l.c spos6b naprawy i zabezpieczenia; 

• prof dr hab. ini. Ryszard Izbicki, kierownik Zakladu Mecha
niki Grunt6w - kierowal (i kieruje) zespolem pelni<tcym nadz6r geo
techniczny nad odbudowywanymi walami (w tym r6wniez we Wro
clawiu- m.in. na Szczytnikach czy w rejonie przewalu do Wida
wy); opr6cz oceny poprawnosci technicznej odbudowywanych 
wal6w zesp6l prowadzil badania stanu technicznego wal6w w miej
scach szczeg61nie narazonych na ich przerwanie i zniszczenie; 

• dr ini. Jerzy Machajski - jest projektantem odbudowy wal6w i 
ubezpieczen w korytach rzek, przede wszystkim na terenie Wrocla
wia i Kotliny Klodzkiej; 

• dr ini. Jan Winter - we wrzesniu 1997 r. przeprowadzil dla 
Okr((gowej Dyrekcji Gospodarki Wodnej ocen(( stanu techniczne
go budowli hydrotechnicznych w rejonie Wroclawskiego W((zla 
Wodnego; jest autorem i generalnym projektantem rozwi<tzan od
budowy m.in. zniszczonych w czasie powodzi 1997 r.: stanowiska 
dolnego zapory Nysa na Nysie Klodzkiej, koryta Wilczki od Mie
dzyg6rza (r6wniez w poblizu osrodka Politechniki Wroclawskiej) 
do Wilkanowa (w tym budowanej nowej zapory w cofce zbiornika 
Mi((dzyg6rze) oraz kilku innych; 

wsp6lautor koordynowanego przez prof. Janusza Zaleskiego (r6w
niez Politechnika Wroclawska!) Programu ODRA 2006; 

od lipca 1998 dyrektor w Kancelarii Prezesa Rady Ministr6w RP 
Biura Terenowego we Wroclawiu ds. Usuwania Skutk6w Powo
dzi; 

To, co przedstawiono wyzej, to tylko fragment (i to niewielki) 
prac, w kt6rych uczestnicz<t pracownicy Instytutu. Oczywiscie nie 
mozna zapominac o kolegach z pozostalych instytut6w Wydzialu 
Budownictwa L<tdowego i Wodnego, kt6rzy r6wniez niezwykle 
aktywnie uczestnicz<t w odbudowie popowodziowej . (nrk) 

(Na podstawie tekstu dr ini. Jerzego Wintera) 
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Co tam Panie 
w SOCRATESie? 

Pisalismy jui kilkakrotnie o nowym programie Unii Europejskiej: 
SOCRATES I ERASMUS, w kt6rym Politechnika Wroclawska od 
biez£lcego roku akademickiego uczestniczy. Ubieganie si€( o udzial 
w programie Uczelnia rozpocz((la w listopadzie 1997 roku, kiedy 
to do Brukseli wplyn<tl nasz Kontrakt Instytucjonalny. Kontrakt ten 
byl wynikiem zawarcia um6w bilateralnych z 37 europejskimi uczel
niami partnerskimi i zakladal w roku akademickim 199711998: 
wyjazdy 89 student6w, kt6rzy mieli sp((dzic na uczelniach partner
skich l<tcznie 564 miesi<tce, i 54 wyjazdy nauczycieli akademickich 
na kr6tkie okresy czasu. Realizacja zwi<tzanych z Kontraktem dzia
lan rozpocz((la si((juz wiosn<t1997 roku, kiedy to- jeszcze przed 
uzyskaniem akceptacji naszego Kontraktu z Brukseli- przeprowa
dzono na wydzialach rekrutacj€( student6w. Akcj€( t€( prowadzili ko
ordynatorzy wydzialowi programu. Procedury rekrutacyjne byly po
przedzone kr6tk<t akcj<t informacyjn<t na temat programu przepro
wadzon'l na uczelni i w srodowi
sku. Zorganizowano bowiem w 
siedzibie Wroclawskiego Oddzia
lu Banku Handlowego w Warsza
wie S.A. spotkanie promuj£lce 
no we programy europejskie i infor
muj£lce o mozliwosci wsp6ldziala
nia w nich podmiot6w gospodar
czych miasta i regionu. Choc zna
lezienie tak duzej grupy student6w 
nie bylo zadaniem latwym, akcja 
rekrutacyjna przebiegla sprawnie i 
wkr6tce w jej wyniku wydzialy 
mogly przedstawic swoich kandy
dat6w. Wymogami, kt6re studenci 
musieli spemiac, byly wysoka sred
nia ocen i dobra znajomosc j((zyka 
obcego. 

Na pocz<ttku nie obylo si€( bez 
klopot6w. Pieni<tdze na stypendia 
dla student6w wplyn((ly z Brukseli dopiero z koncem pazdziernika, 
a pierwsi studenci wyjezdzali juz na pocz<ttku wrzesnia . Konieczna 
wi((c byla pomoc Politechniki Wroclawskiej, kt6ra skredytowala 
pierwsze wydatki . Dzi((ki temu jesieni<t wymiana student6w zosta
la uruchomiona. Tym samym realizowany przez Politechnik€( Wro
clawsk£lprogram SOCRATES I ERASMUS wszedl na stale w plan 
dzialan zmierzaj£lcych do europeizacji studi6w i istotnie wzboga-
cil ofert€( wyjazd6w na studia zagraniczne. · 

SOCRATES I ERASMUS nie jest programem typu ,pomocowe
go", w jakich do tej pory Uczelnia nasza brala udzial Gak np.TEM
PUS). Umozliwienie polskim uczelniom udzialu w nimjest swego 
rodzaju signum temporis: Polska ubiegaj£lca si€( o wejscie do Unii 
Europejskiej nie powinnajuz oczekiwac w dziedzinie edukacji bez
zwrotnej pomocy, lecz raczej uczestniczyc w partnerskiej wsp6l
pracy. Takim programem wsp6lpracy jest wlasnie SOCRATES I 
ERASMUS. Przyznawane tu stypendia nie S'l wysokie. Maj'l one 
jedynie pokrywac r6znic€( w kosztach utrzymania wynikaj'lc'l ze 
studiowania za granic£l. Tak wi((c beneficjent programu musi pone
sic sam CZ((SC koszt6w pobytu w kraju Unii Europejskiej. W tym 
roku wysokosc stypendium wyniosla srednio 365 ECU miesi((cz
me. 

Za odmiennymi zasadami finansowania id<t r6wniez nowe wy
magania proceduralno-formalne. Zgodnie z nimi status studenta 
wyjezdzaj£lcego w ramach programu nie zmienia si€( w czasie jego 
pobytu za graniq. Niesie to za sob<t okreslone konsekwencje. Po 

25 

pierwsze: student wyjezdzaj£lc nie musi korzystac z urlopu dzie
kanskiego, poniewaz realizuje w tym czasie program studi6w, kt6-
ry miesci si€( w profilu studi6w macierzystego wydzialu. Pobyt ten 
nie stanowi wi((c tytulu do przedluzania toku studi6w. Po drugie: 
powinna zostac utrzymana - w okresie pobytu studenta za graniq 
- pomoc materialna, jesli taka zostala mu przez uczelni€( przyzna
na. 

W pierwszym roku funkcjonowania program obj<tl swym zasi€(
giem osrodki partnerskie w calej Europie. W wyniku podpisanych 
um6w bilateralnych obok naszych stalych partner6w z Anglii, Nie
miec, czy Francji pojawily si€( tez zupelnie nowe uczelnie, jak np. 
Universidad de Gran Canaria na Wyspach Kanaryjskich. 

W ramach programu na studia na uczelniach partnerskich w se
mestrze zimowym 1998199 wyjechalo 3 7 student6w studi6w sta
cjonarnych i doktoranckich. Opr6cz tego dwoje z nich uzyskalo 
korzystne miesi((czne stypendium na letnie kursy j((zykowe ofero
wane beneficjentom SOCRATESa, a poprzedzaj£lce pobyt na uczelni 
partnerskiej. W styczniu br. rozpocz((la si€( druga cz((sc wymiany. 
W jej wyniku ze studi6w na uczelniach europejskich skorzysta w 

semestrze letnim 50 student6w. 
L<tcznie ze studi6w zagranicznych w 
pierwszym roku dzialania programu 
skorzysta wi((c blisko I 00 student6w 
naszej Uczelni. Dzi((ki utrzymywa
nym biez£lcym kontaktom z przeby
waj <tCymi za granic'l studentami 
mozna juz oceniac, ze ich wyjazdy 
byly (lub s'l) bardzo udane. Goszcz<t
ce naszych student6w uczelnie pro
ponuj'l im niejednokrotnie kontynu
acj€( studi6w. Kilka os6b uzyskalo 
mozliwosc prowadzenia w zaprasza
j£lcymje osrodku badan do pracy ma
gisterskiej. Nie udalo si€( natomiast 
przyj£lc tak znacznej liczby studen
t6w- obcokrajowc6w, jak to zostalo 
zaplanowane naszym Kontraktem. W 
ramach programu SOCRATES I 
ERASMUS studiuje na naszej Uczel

ni 5 student6w z uczelni partnerskich. 
W obecnej chwili rozpoczyna si€( r6wniez realizacja zaplanowa

nych Kontraktem wizyt nauczycieli akademickich na uczelniach 
partnerskich. Wizyty te b((d'l trwaly srednio od jednego do dw6ch 
tygodni i podczas kazdej z nich przeprowadz<t oni przeci((tnie 8 
godzin wyklad6w lub zaj€(6. 

R6wnolegle z realizacj'l zadan zaplanowanych pierwszym Kon
traktem przyst<tPiono jesieni<t ub . roku do prac nad przygotowa
niem kolejnego. Jego realizacja nast<tPi w przyszlym roku akade
mickim. Przygotowanie go poprzedzila akcja odnawiania i podpi
sywania nowych um6w bilateralnych z uczelniami partnerskimi. 
L<tcznie wydzialy podpisaly umowy z 55 partnerami. W wyniku 
tych um6w na studia na uczelnie partnerskie wyjedzie w ramach 
programu 124 student6w. Uczelnia zobowi£lzala si€( przyj<tc 112 stu
dent6w uczelni partnerskich. Zaplanowano r6wniez 75 wizyt pra
cownik6w akademickich i 6 wizyt przygotowawczych w celu na
wi<tzania wsp6lpracy. Opr6cz tego Politechnika Wrodawska uczest
niczy w ramach programu w dw6ch grupach projekt6w: "Wsp6lne 
opracowywanie modul6w europejskich" i "Wsp61ne opracowywa
nie program6w studi6w na poziomie <Masters>". 

W zwi<tzku z zaplanowan'l na rok akademicki 199912000 wymia
n£l studenck!l, juz w kwietniu br. rozpocznie si€( kolejna rekrutacja 
student6w na wydzialach. 

Jadwiga Dobrowolska-Dyrcz 
Dzial Wspolpracy Mi(!dzynarodowej 
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Rola uczelni technicznych 
w transferze technologii 

W ostatniej dekadzie konczctcego si<c stulecia udzial (PKB) na
klad6w na nauk<c i szkolnictwo wyzsze, w przychodzie krajowym 
brutto w Polsce systematycznie malal, mimo iz w wi<ckszosci roz
wini<ctych kraj6w tendencja ta jest raczej odwrotna. Dzieje si<c tak 
mimo pelnej swiadomosci wladz, ze wiedza staje si<c coraz bardziej 
istotnym czynnikiem produkcyjnym. Apele i protesty ludzi nauki 
oraz wielu instytucji naukowych nie odnoszct skutku, choe rzctdzct
cy przyznajctslusznose zawartym w nich tezom. Nie ustajctc w uswia
damianiu spoleczenstwa, ze poziom wyksztalcenia i nauki rna de
cydujctcy wplyw na stan gospodarki, a wi<cc ina poziom zycia lud
nosci Polski, powinnismy nasze wysilki kierowae w bardziej prak
tycznct stron((. Rozumiem przez to podejmowanie takiej tematyki 
badan, kt6ra dawalaby szans<c szybkich wdrozen. Wdrozenia te po
winny uruchomie, na zasadzie sprz<czenia zwrotnego, zlecenia prze
myslowe na prace badawczo-rozwojowe, a wi<cc powodowae dofi
nansowanie badan naukowych, takze ze srodk6w pozabudzetowych. 

Taki scenariusz komplikuje si<c jednak dose wyraznie, bowiem 
przemysl w Polsce tkwi cictgle jeszcze w okresie rekonstrukcji, 
restrukturyzacji, prywatyzacji itd . itp . Procesy te, z natury bardzo 
trudne i obce mentalnosci wielu ludzi, kt6rzy wi<ckszose swego 
zycia przezyli w okresie ,socjalizmu realnego", set takZe spowal
niane przez niekt6re opcje polityczne, b<cd<t wi<cc trwaly zapewne 
jeszcze szereg lat. Nie wr6zy to dobrze zapotrzebowaniu na prace 
rozwojowe i naukowe, a co za tym idzie - ich finansowaniu przez 
przemysl. Ponadto przemysl w Polsce moze zwi<ckszae swojct efek
tywnose wykorzystujctc wiele prostych rezerw bez si<cgania do tech
nologii opracowywanych w laboratoriach naukowych. Wynika 
stctd, ze dob6r tematyki prac badawczych jest bardzo waznym za
daniem. Co najmniej z dw6ch powod6w decyzje takie w naszych 
warunkach spoczywajct na ludziach nauki,. Pierwszym z nich jest 
brak wyraznej polityki naukowej panstwa. Drugi pow6d zasadza 
si<c na tym, iz w istocie tylko ludzie zajmujctcy si<c badaniami na
ukowymi set na tyle merytorycznie zorientowani, by m6c wskazae 
dziedziny, kt6re stwarzajct perspektywy rozwoju gospodarczego 
naszego kraju . 

W mojej wypowiedzi chc<c si<c skupie na problemie transferu tech
nologii, jako tym, kt6ry moze decydowae o uzytecznosci naszych 
badan. To z kolei stwarzaloby nadziej(( na wzrost naklad6w na na
uk<c ze zr6del pozabudzetowych. Ze wzgl((dU na fakt, ze wyzsze 
uczelnie zgromadzily ponad 70% potencjalu badawczego, chc<c si<c 
wypowiadae gl6wnie o warunkach transferu technologii z uczelni 
do przemyslu. 

Przez techniktt, lub- w mittdzynarodowym rozumieniu tego slo
wa - technologit(, rozumie sit( umiej((tnosci polctczone z wiedzct. 
Zycie bez techniki czy technologii nie jest w istocie dzis juz mozli
we. Decyduje ona o zmianach calych spoleczenstw, a mozliwosci 
rozwoju technologii wynikajct z potencjalu wiedzy, kt6ry dzittki stale 
prowadzonym badaniom naukowym istnieje juz na og6l jako swe
go rodzaju p6lprodukt. Musi bye on jednak jeszcze przysposobio
ny do praktycznego stosowania. Techniki lub technologie rozwija
j<t si<c coraz szybciej dzi<cki wykorzystywaniu wynik6w dociekan 
naukowych, ale set silnie uwarunkowane czynnikami gospodarczy
mi czy ekonomicznymi. 

Na calym swiecie panuje przekonanie o koniecznosci przyspie
szenia przetwarzania nowych dociekan i badan naukowych w po
zyteczne technologie i rynkowo dojrzale produkty. Jednakze trud
nosci tego procesu lezct w samych zalozeniach powstawania no
wych idei technologicznych, a wi<cc w nauce. Albowiem obok kre
atywnosci, koniecznej np. przy powstawaniu nowego produktu, 

nr 116 

potrzebna jest takze znajomose rynku oraz doswiadczenie z zakre
su konkurencyjnosci. Dla wlasciwego ukierunkowania badail na
ukowych potrzebne jest sprz<czenie zwrotne pozwalajctce weryfiko
wae proponowane przez naukowc6w rozwictzania w kontakcie z 
uzytkownikami nowych produkt6w, czyli z klientami. 

Transfer technologii integruje r6zne dyscypliny, takZe naukowe. 
Dzi<cki ich wsp6ldzialaniu nowe rozwictzania stajct si<c bardziej kom
pleksowe, to znaczy tworzony produkt moze nabrae walor6w trud
nych do przewidzenia z punktu jednej, wctskiej specjalnosci. TakZe 
koncentracja r6znorodnego potencjalu badawczego wok6l aktual
nych problem6w na og6l prowadzi do pozctdanych rezultat6w prak
tycznych. B<cd<t one tym lepsze, im skuteczniejsze b<cdzie wsp6l
dzialanie naukowc6w i przenikanie si<c obszar6w badan okresla
nychjako podstawowe i stosowane z procesem transferu technolo
gii i innowacji. Sam transfer nie moze bye przy tym mierzony tylko 
jego jakosci<t; trzeba go oceniae takze poprzez szybkose wdrozenia 
danej technologii. 

Udany transfer technologii mozna osi<tgncte przez wzrost produk
tywnosci badail naukowych oraz przez zmniejszenie ryzyka prowa
dzenia proces6w innowacyjnych. Oznacza to wi<ckszy nap6r wyni
k6w badan i zmniejszenie obaw przed ryzykiem, kt6re niesie ze 
sobct kazda nowose. JednakZe post((p, takZe i tutaj, jest na og6l 
ewolucyjny i dose ucictzliwy. Wydluzanie zas procesu wprowadza
nia innowacji wywoluje koszty wi<cksze niz te, kt6re S'l zwictzane z 
samym odkryciem czy wynalazkiem. 

Trzeba pami<ctae o stosunkowo wysokich kosztach inwestycyj
nych prac naukowych czy badawczych. Set one cz<csto konieczne 
przy realizacji i transferze "wysokich technologii" z obszaru nauki 
do przemyslu. Innowacje wymagajctce intensywnych badan nauko
wych powinny bye tez w znacznej mierze finansowane przez pan
stwo, zwlaszcza w zakresie wyposazenia badawczego i badan o 
podstawowym i og6lnym charakterze. System wspomagania przez 
panstwo musi bye jednak tak zorganizowany, by stwarzal presj<c 
proinnowacyjnct na podrnioty gospodarcze. 

Rozw6j gospodarki zalezy w znacznym stopniu od indywidual
nych umiej<ctno8ci i wiedzy pracownik6w. Oznacza to, ze systemo
wi ksztalcenia spoleczenstwa przypada w udziale wazna, nawet klu
czowa funkcja. Natomiast transfer technologii jawi sit(jako pewien 
nowy wymiar spolecznej odpowiedzialnosci. Sumujctc to wszyst
ko, co wiemy o zwictzkach nauki z praktyk<t oraz o poj<cciu transfe
ru technologii, mozna spr6bowae formulowae definicj<c procesu 
transferu technologii. 

Transfer technologii to celowe, ukierunkowane przekazywanie 
wiedzy i umiej~tnosci do procesu produkcyjnego celem udanego 
urynkowienia powstalego produktu. 

Tak sformulowana definicja transferu technologii wskazuje na 
kilka istotnych element6w tego transferu . Tak wi<cc, aby mozna bylo 
przekazywae wiedz<c i umiej<ctnosci, trzeba je samemu posiadae. 
Ponadto powinna, a nawet musi istniee znajomose okreslonego pro
cesu produkcyjnego, kt6rego transfer dotyczy. Wreszcie przekazy
wana wiedza i umiej<ctnosci powinny prowadzie do sukcesu rynko
wego nowo powstalego lub ulepszonego produktu. To ostatnie 
stwierdzenie zaklada tez znajomose rynku, co wymaga stalego ba
dania bardzo szybko zmieniajctcych si(( zctdail i zyczen klient6w. 

Tak sformulowane stwierdzenia wydajct si<c oczywiste i, na pierw
szy rzut oka, same przez si<c zrozumiale. Jednakze praktyka dowo
dzi, ze tak nie jest, bowiem klopoty z transferem technologii majct 
takZe panstwa wysoko rozwini<cte, o znacznie bogatszym doswiad
czeniu niz nasze. 

Transferu technologii nie mozna w istocie zaplanowae, choe moz
na go lepiej rozeznae, ksztaltowae i przyspieszae. Trzeba jednak 
zdawae sobie spraw<c z tego, ze powstaje zawsze dose spory margi
nes przypadkowosci oraz ryzyka. 

Rozwazmy zatem,jakie warunki powinny bye spelnione by uczel
nia dysponowala wiedzct techniczn<t, kt6ra chce transferowae. 
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Pierwszym i podstawowym zadaniem uczelni jest ksztalcenie, 
kt6re polega na przekazywaniu na najwyzszym poziomie wiedzy z 
zakresu nauk przyrodniczych, jak i odpowiednich technik czy inzy
nierii. Wiedza techniczna oparta o wiedz(( okreslanf!. jako podsta
wowa rna ponadto swoje zr6dla w badaniach prowadzonych na 
uczelni,jak i w doswiadczeniach czysto przemyslowych. Tym, czym 
dla fizyka jest ,obserwacja" przyrody, tym w zakresie wiedzy inzy
nierskiej jest ,obserwacja" produkcji przemyslowej. Badania inzy
nierskie, prowadzf!.ce zjednej strony do rozwi<~.zait technicznych, z 
drugiej zas do nauczania inzynierii, muszfl. bye prowadzone tylko 
we wsp6lpracy z przemyslem, bowiem tylko w ten spos6b mozna 
zdobye wiedz(( i prowadzie badania w kierunkach, kt6re mog<~.miee 
znaczenie dla praktyki. Tak wi((c nauczanie inzynierii, z r6wnocze
snym prowadzeniem badait uniwersyteckich uzytecznych dla prze
myslu i we wsp61pracy z nim, Sf!. warunkami wst((pnymi dla uzy
tecznego transferu technologii. Aby wyniki badait mogly bye sku
tecznie wykorzystane przez gospodark((, musi ona dysponowae ka
drami zdolnymi do stosowania ich. Niezb((dny jest zatem dwojaki 
transfer. Po pierwsze: transfer wyksztalconych ludzi, posiadaj<tcych 
najnowsz<~. wiedz«, a wi((c absolwent6w studi6w i promowanych 
doktor6w, ale takze absolwent6w studi6w podyplomowych oraz 
absolwent6w r6znego rodzaju kurs6w i seminari6w. Po drugie: bez
posredni transfer technologii, w ramach wsp6lpracy w zakresie 
okreslonych projekt6w badawczych. Aby uczelnia mogla wypel
niae te dwojakiego rodzaju zadania w transferze wiedzy do prze
myslu, muszfl. bye spelnione okreslone minimalne wymagania za
r6wno co do kwalifikacji kadry nauczajf!.cej, jak i co do organizacji 
instytucji, z kt6rych si(( sklada kazdy uniwersytet. 

OdnoSZfi.CY sukces w transferze technologii nauczyciel-badacz 
powinien posiadac opr6cz kompetencji naukowych r6wniez szereg 
umiej((tnosci, kt6re mozna okreslie jako menedzerskie. S<t to: umie
j((tnose kierowania zespolem, zdolnose do zaangazowania si((, sila 
przebicia, umiej((tnose piel((gnowania kontakt6w z przemyslem, a 
tak:le podstawowe wiadomosci z zakresu techniki finansowania 
badait. Natomiast podstawowa jednostka uczelniana, jesli rna od
nosie sukcesy na polu opracowywania nowych technologii, musi 
przekroczye pewien krytyczny pr6g wielkosci, a by m6c zatrudniae 
pracownik6w o r6znych specjalnosciach i umiej((tnosciach. Z do
swiadczeit krajowych i zagranicznych wynika, ze taka jednostka 
powinna zatrudniae od 20 do 40 os6b i skladae si(( z asystent6w, 
doktorant6w oraz pracownik6w technicznych i administracji. Po
winna ona takze dysponowae niezb((dnf!. samodzielnoscilt, takze fi
nansowlt, by decyzje o charakterze technicznym nie byly, choeby 
czasowo, utrudniane przez na og6l dose bezwladne duze jednostki 
centralne. 

Obok tak zorganizowanych jednostek mogf!. i powinny dzialae 
wyspecjalizowane jednostki og61nouczelniane typu centr6w trans
feru technologii, kt6re mog<t ulatwiae nawi<~.zywanie kontakt6w 
mi((dzy poszczeg6lnymi badaczami czy podstawowymi jednostka
mi uczelnianymi a przemyslem. Centra takie mog<~. przyj<~.e na sie
bie szereg obowi<~.zk6w natury organizacyjnej, prawnej czy nawet 
finansowej, uwalniajf!.c pracownik6w badawczych od tego, jak:le 
kr((puj<tcego kazdego badacza, balastu. Jednakze centra takie b((dfl. 
dobrze funkcjonowaly tylko pod warunkiem, ze place os6b tam 
zatrudnionych nie b((d'l. finansowane przez budzet uczelni i b((dfl. 
wprost zalezne od uzyskiwanych efekt6w wdrozeniowych. 

Aby transfer technologii m6gl si(( zakoitczye sukcesem rynkowym, 
niezb((dna jest r6wniez gotowose przemyslu do przyjmowania i 
wprowadzania innowacji oraz nowych technologii. 

Bardzo waznym czynnikiem ulatwiaj<~.cym zmiany jest udzial fun
duszy paitstwowych w badaniach ukierunkowanych i prowadz<~.cych 
do wdrozeit. Taka forma wspierania rozwoju istnieje w Polsce w 
formic tzw. projekt6w celowych, przy pomocy kt6rych Komitet 
Badait Naukowych dofinansowuje prace badawczo-rozwojowe w 
dose znacznym procencie. Z dotychczasowych doswiadczeit w tym 
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zakresie wynika jednak, ze przcmys} kreujf!.C wieJe temat6w pro
jekt6w celowych pr6buje uzyskae dofinansowanie na tematy, kt6re 
nie zawierajf!. dostatecznie duzego ladunku innowacyjnego. Rola 
instytucji badawczych, takich jak uczelnie, niejednokrotnie jest w 
tych projektach traktowana marginalnie, gdy to one wlasnie po
winny pelnie rol(( pelnoprawnego partnera. 

Osobnym, ale jakze waznym zagadnieniem,jest zdobywanie przez 
uczelnie i inne podmioty gospodarcze srodk6w finansowych na re
alizacj(( projekt6w badawczo-wdrozeniowych dzi((ki udzialowi w 
projektach finansowanych przez Uni(( Europejskf!.. Zr6dlo to jest w 
Polsce w stosunkowo malym stopniu wykorzystywane z przyczyn 
lei:<~.cych zar6wno po stronie uczelni jak i przemyslu. Tylko nielicz
ni przejawiaj<~. ch((e dotarcia do pelnej informacji o mozliwosciach 
partycypowania naszego kraju w takich projektach, trudno tez o 
jednostki przygotowane do udzialu w nich. Uczestnictwo w pro
jekcie jest ponadto uwarunkowane umiej((tnoscif!. zdobycia partne
r6w zagranicznych, czy bardzo starannego przygotowania projektu 
w j((zyku angielskim. Wspomniane centra transferu technologii 
mogf!. odegrae istotn<~. rol(( przy rozwi<~.zywaniu tych problem6w 
zar6wno slu:l<tc informacjlt, jak i pomagaj<~.c w przygotowywaniu 
odpowiednich wniosk6w. 

Jak z tej kr6tkiej i zapewne niepelnej analizy wynika, rola uczel
ni w innowacjach i transferze technologii moze bye znaczf!.ca, pod 
warunkiem jednak, ze pracownicy nauki b((d<t zainteresowani tym, 
by ich prace badawcze byly nakierowane na wdrozenia. Swiado
mose, iz sukces naukowy moina i trzeba pohtczye z sukcesem wdro
zeniowym, a nast((pnie rynkowym i finansowym, zaczyna coraz 
bardziej przenikae do naukowc6w. 

Trzeba jednak pami((tae o tym, ze przemysl angazuje swoje pie
ni<~.dze tylko tam, gdzie moze oczekiwae rychlych osi<~.gni((e. Trze
ba si(( wi((c uwolnie od tradycyjnych akademickich wyobrazeit, ze 
badania naukowe muszf!. bye wolne, to znaczy nieuwarunkowane 
interesami przemyslu. Chociaz jest rzeczf!. oczywistlt, ze S<t i musz<t 
bye prowadzone badania o charakterze podstawowym, tow naukach 
technicznych majf!. one inne znaczenie niz w naukach przyrodni
czych. Nie mogf!. bye oderwane od nadajf!.cej im szczeg6lny sens 
mozliwosci praktycznego zastosowania. 

prof.zw.dr hab.ini.Jan Koch 
lnstytut Technologii Maszyn i Automatyzacji 

Politechnika Wroclawska 

Rada ds. Badan 
i Wykorzystania Odnawialnych Zrodel Energii 

przy Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej 
zaprasza 

na trzecie Seminarium 

"Odnawialne irodla energii" 
Dr hab.inz. Wlodzimierz Szczepaniak wyglosi referat 

pt. ,Energia biomasy", 

a dr ini:. Maciej Chorowski wyglosi referat 

pt. ,Ogniwa paliwowe 

w wykorzystywaniu energii biomasy". 

Seminarium odbedzie sic 26 marca 1999 r. o godz. 1100 w 
sali 241 A-1, Politechnika Wroclawska, ul. Wybrzeze Wy
spiaitskiego 27. 

Dyrektor Fundacji 
Dr M.Kozlowski 

Przewodniczqcy Rady 
Prof. M.Mieczynski 
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Zakoftczono pilotaiowv program 
ocenv jakosci ksztalcenia 
na Wvdzialach Budownictwa 

DOBRE, 
LEPSZE, 
NAJLEPSZE 

Uklad z MAASTRICHT: 
.. rota wspo/noty, w zakresie ksztalcenia zawodowego, 

wzmacnia i uzupelnia tworzenie wolnego rynku, ze swo
bodnym przeplywem osob. towarow, uslug i kapitalu, ale 
rownoczeinie uznaje w pelni odpowiedzialnosc krajow 
czlonkowskich zajakosc ksztalcenia zawodowego, w tym 
za jakosc ksztalcenia na poziomie uniwersy teckim" 

Dyskusja nad podstawowymi problemami edukacji w wyzszym 
szkolnictwie technicznym w Polsce weszla w kolejny etap po pod
pisaniu w grudniu 1991 roku w Brukseli, ukladu stowarzyszajctce
go z panstwami Unii . W ramach og6lnej dyskusji prowadzono pra
ce nad problemami ksztalcenia na poszczeg6lnych kierunkach w 
tym na kierunku ,budownictwo". Zaciesniono lub nawictzano kon
takty ze Stowarzyszeniem Europejskich Wydzial6w Budownictwa 
(AECEF - Association of European Civil Engineering Faculties) 
oraz Mi((dzynarodowym stowarzyszeniem Student6w Budownic
twa (lACE - International Association of Civil Engineering Stu
dents). Od 1992 roku w pracach Europejskiego Stowarzyszenia (na 
rzecz) Ksztalcenia Inzynier6w (SEFI - Societe Europeenne pour Ia 
Formation des Ingenieurs) brali udzial przedstawiciele polskich 
uczelni technicznych. W NAUCE nrl/97 ukazal si(( artykul prof. 
Z.Waszczyszyna pt., Wazniejsze problemy wyzszego szkolnictwa 
technicznego na tie doswiadczen SEFI-Curriculum Development 
Group", kt6ry stal si(( wprowadzeniem do dyskusji na Spotkaniu 
Dziekan6w Wydzial6w Budownictwa w Krakowie w maju 1997r. 
Ksztalcenie inzyniera lub magistra inzyniera budownictwa, jego 
status, sct r6zne na r6znych uczelniach w kraju i jakkolwiek idea 
unifikacji oceniona zostala jako nierealna, to harmonizacj(( niekt6-
rych element6w systemu uznano za mozliwct. Stwierdzono, ze struk
tury studi6w i programy zakorzenione w tradycji, potencjale inte
lektualnym i ekonomicznym region6w majct wplyw na jakosc ksztal
cenia, do oceny kt6rej przyst<tPiono w programie pilotazowym w 
1998 roku. Sygnalizowalismy juz (mi((dzy innymi omawiajctc ma
jowe spotkanie dziekan6w Wydzial6w Budownictwa w Koszali
nie) prace Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego nad programem 
pilotazowym dotyczctcym jakosci ksztalcenia na wyzszych uczel
niach . Ocena jakosci ksztalcenia na kierunku ,budownictwo" jest 
elementem skladowym tego programu, kt6ry powstal z inicjatywy 
RGSzW. 

W roku 1992 podj((to w RGSzW dzialania slui:<~.ce opracowaniu 
systemu oceny oraz kontroli jakosci i efektywnosci ksztalcenia na 
polskich uczelniach wyzszych. Od tego czasu, pomijajctc r6znego 
typu rankingi prowadzone przez publiczne media, prowadzono w 
specjalistycznych zespolach Rady Gl6wnej prace, w wyniku kt6-
rych powstaly pewne procedury post((powania klasyfikacyjnego. W 
ostatnich Jatach, szczeg6lnie wobec masowego powstawania uczelni 
prywatnych, polskie srodowiska akademickie wyrazajct przekona-
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nie 0 potrzebie stworzenia systemu akredytacji scisle powi<~.zanego 
z ocenct jakosci ksztalcenia i kategoryzacjct uczelni . W zwi<~.zku z 
tym, jak i wobec stosownych ustalen w nowej ustawie o szkolnic
twie wyzszym, RGSzW postanowila w roku 1998 przeprowadzic 
program pilotazowy oceny jakosci ksztalcenia na kierunku ,budow
nictwo" i na kierunku Jekarskim. Z upowaznienia przewodniczctce
go Rady Gl6wnej prof. Andrzeja Pelczara osobct odpowiedzialnct 
za ten program zostal prof. Piotr Wach, czlonek RGSzW, kt6ry pi
smem z dnia 21 stycznia 1998 roku zwr6cil si(( do dziekan6w wy
dzial6w politechnik i innych uczelni ksztalqcych na kierunku ,bu
downictwo" z propozycjct przyst<tPienia do programu pilotazowe
go. Wydzial Budownictwa Lctdowego i Wodnego PWr wlctczyl si(( 
do tych dzialan po spotkaniu Dziekan6w Wydzial6w Budownic
twa, kt6re odbylo si(( w Koszalinie w maju'98. 

W lutym br. JM Rektorzy uczelni technicznych otrzymali obszer
ny dokument podsumowujctcy wyniki programu dotyczctce oceny 
jakosci ksztalcenia na kierunku ,budownictwo". W dokumencie tym 
om6wiono: 

I . Ocen(( merytorycznctjakosci ksztalcenia na kierunku ,budow
nictwo" na poszczeg61nych uczelniach (w tym: ocen(( spelnienia 
kryteri6w koniecznych, ocen(( spelnienia kryteri6w parametrycznych 
oraz komentarz do oceny uznaniowej) . 

2. Ocen(( og6lnct i kategoryzacj(( uczelni w zakresie studi6w na 
kierunku budownictwo (w tym analiz(( wariant6w oceny i katego
ryzacji , wybrany system oceny og61nej i przyznane kategorie) . 

3. Zalctczniki: 
• Ankieta dla kierunku, 
• Regulamin wyboru zespolu budownictwa, 
• Kryteria og61ne systemu oceny jakosci ksztalcenia w szkolach 

wyzszych, 
• Kryteria szczeg6lowe oceny jakosci ksztalcenia i klasyfikacji 

jednostek na kierunku ,budownictwo" w ramach programu pilota
zowego, dobrowolnego w 1998 roku, 

• Instrukcja dla grup eksperckich oceniajctcych w ramach progra
mu pilotazowego jednostki prowadzctce kierunek ,budownictwo". 

Sctdzctc, ze pewne informacje zainteresujct szersze grono, podaje
my pewien wyb6r z tego dokumentu z wlasnym komentarzem. 

W programie pilotazowym uczestniczylo 16 uczelni . Sposr6d 
politechnik nie wzi((ly udzialu Politechnika Gdanska, Warszawska 
i Szczecinska. Zalctczona schematyczna mapka ukazuje lokalizacje 
wszystkich uczelni ksztalqcych na ocenianym kierunku. 

• OlSZTl'H 
~ 

·~ 
·~ 
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Podsumowania ocen jakosci ksztalcenia dokonano na podstawie 
wynik6w raport6w wykonanych po wizytacji wszystkich 16 uczel
ni wyzszych, kt6re dobrowolnie zglosily przyst(\pienie do progra
mu pilotazowego. Byly to (w kolejnosci alfabetycznej) Politechni
ki: Bialostocka (PB), Czttstochowska (PCz), Koszalinska (PK), 
Krakowska (PKr), Lubelska (PL.), L6dzka (PL), Opolska (PO), 
Poznanska (PP), Rzeszowska (PRz), Sl!!ska (PSI), Swi((tokrzyska 
(PSw), Wroclawska (PWr), Zielonog6rska (PZ) oraz Szkola Gl6w
na Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie (SGGW), Akademia 
Techniczno-Rolnicza w Bydgoszczy (ARB) i Akademia Rolnicza 
we Wroclawiu (AR Wr) . 

Podstaw!! ocen zawartych w raportach, opracowanych po wizyta
cjach wyzej wymienionych uczelni przez grupy eksperckie, byly 
kryteria i zasady przyznawania ocen ustalone i zatwierdzone przez 
Zesp6l RGSzW ds. Oceny Jakosci Ksztalcenia. 

Zbiorczego podsumowania ocen w odniesieniu do wszystkich 
ocenianych jednostek prowadz!!cych kierunek ,budownictwo" do
konano wedlug kryteri6w kwalifikacyjnych ,koniecznych" oraz 
,szczeg6lowych" (parametrycznych). 

Kryteria konieczne wi!!Z!!Ce sit( z zachowaniem narzuconych przez 
Radtt Gl6wn!!minimum liczebnosci kadry profesorskiej oraz mini
mum programowego, a takze inne wymagania jakosciowe z tego 
zakresu, zostaly ocenione w kazdym z 16 raport6w uczelnianych 
przygotowanych przez grupy eksperckie. Zwraca uwag(( fakt, ze 
we wszystkich ocenianych jednostkach zdecydowanie spelniono 
kryterium liczebnosci kadry profesorskiej (minimum 8 profesor6w 
lub doktor6w habilitowanych przypisanych do kierunku). Wyr6z
niaj!!ce si((jednostki maj!! liczbtt profesor6w przypisan!! do kierun
ku nawet dwukrotnie wittksz!!niz wymagana (PKr, PSI). Natomiast 
wyjl!tldem jest PWr, kt6ra rna ponad trzykrotnie wi~kszl! Iicz
b~ profesor6w ni:i wymagane na kierunku ,budownictwo" mi
nimum. 

Zespoly eksperckie nie wniosly zastrzezen w zakresie spelnienia 
kryterium kwalifikacji i obsady kadry nauczaj!!cej na kierunku z 
wyj!!tkiem stosunkowo duzego procentu godzin wykladowych pro
wadzonych przez adiunkt6w (srednio ok. 50%), co jest zjawiskiem 
niepoi!!danym. 

Kryterium minimum programowego jest jednoznacznie spelnio
ne przez wittkszosc ocenianychjednostek, z tym, ze minima na PWr 
S!! podwyzszone ze wzglttdu na minima okreslone przez senat tej 
uczelni, a wittc i to kryterium spelnione jest w nadmiarze. 

Kryterium wyposa:lenia w laboratoria specjalistyczne oraz zbiory 
biblioteczne Slb zdaniem ekspert6w, na poziomie wystarczaj!!cym 
do prowadzenia zaj((C og61nie ocenionymjako sredni. W kilku przy
padkach podkreslono ponadstandardowe wyposazenie niekt6rych 
laboratori6w i pracowni studenckich (PB, PL, PKr, PSI, SGGW, 
AR-B). 

Ocena spelnienia kryteri6w szczeg6lowych obejmowala: 
• liczb(( oferowanych specjalnosci, liczebnosc grup studenckich, 
• przedmioty podstawowe i kierunkowe, przedmioty wybieralne, 
• dost((pnosc pracowni komputerowych i INTERNETU, 
• praktyki studenckie, 
• dost((pnosc studi6w indywidualnych, 
• zasady rekrutacji na studia, 
• wprowadzenie kredytowego systemu zaliczania (ECTS), 
• aktywnosc w dziedzinie wydawnictw dydaktycznych, 
• publikacj(( informator6w wydzialowych, 
• aktywnosc studenckich k6l naukowych, 
• ankietyzacj(( jakosci ksztalcenia (wypowiedzi student6w), ho

spitacje, 
• wsp6lprac(( z samorz!!dem studenckim, 
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• przegl!!d i doskonalenie kadry, 
• og61ne warunki lokalowe, wyposazenie sal, estetyka i czystosc, 
• dost((p student6w do uslug kserograficznych i gastronomicz

nych. 
Nie cytujemy szczeg6lowych tabel podaj!!cych liczby przyzna

nych punkt6w parametrycznych i uznaniowych, a jedynie graficz
ne zestawienie wynik6w sumarycznych. Cieszy nas, ze jakosc ksztal
cenia na kierunku ,budownictwo" na Wydziale Budownictwa L!!
dowego i Wodnego PWr uzyskala wysok!! ocentt sumaryczn!! 141 
punkt6w, podczas gdy wyprzedzaj!!ca j!! PKr 166 punkt6w a na
st((pna PL 136. 

Wykres slupkowy wynik6w punktacji wskazuje na korelacj(( mitt
dzy wysok!!punktacj!!parametryczn!! i uznaniowq (dlatego mozna 
krytykowac podej8cie do punktowania uznaniowego jako odbiera
jqce punkty jednostkom slabiej ocenionym w punktacji parametrycz
nej) . 
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W przeprowadzonym programie pilotazowym zesp6l ekspercki 
uznal wariant kategoryzacji jednostek na podstawie wyniku punk
tacji sumarycznej za optymalny. Inne analizowane warianty to przy
j((cie za kryterium kategoryzacji tylko punkt6w parametrycznych 
lub kryteri6w og61nych (wg zal!!cznika w dokumencie). 

Wedlug punktacji sumarycznej przyj((to nast((puj!!ce trzy przedzia
ly, w zaleznosci od Pmax (wynosz!!cegol66 punkt6w) slui!!ce ka
tegoryzacji: 

• ocena wysoka do I OO%P. przedz.ll7 -166pkt. kat. A 
• ocena srednia do 70%P. przedz. 84-116pkt. kat. 8 
• ocena niz.od sr. do SO%P. przedz.l9-83pkt. kat. C 

W omawianym dokumencie podano ocentt merytoryczn!!jakosci 
ksztalcenia tylko na kierunku ,budownictwo" oraz wariantowe pro
pozycje kategoryzacji (klasyfikacji) jednostek uczestnicz!!cych w 
programie pilotazowym. Decyzje o ewentualnym powolaniu jed
nostki akredytuj!!cej i wprowadzenie systemu oceny jakosci ksztal
cenia na innych kierunkach uzaleznione S!! od odpowiednich zapi
s6w w nowelizowanej aktualnie ustawie sejmowej o szkolnictwie 
wyzszym. Program pilotazowy rna sluzyc prawidlowemu przygo
towaniu tych zapis6w. 

(Om6wienia 50-stronicowego .,Raportu z realizacji programu pilota2:owego 
occny jakosci ksztakenia w szkolach wy:i:szych obejmuj<tcej kierunek studi6w: 
budownictwo" dokona!a dla .,Pryzmatu" dr in:i:. Krystyna SzczeSniak, pro
dziekan Wydz. Budownictwa L<tdowego i Wodnego PWr) 
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Bal Sportowca 
Znane s<~.juz nazwiska laureat6w plebiscyt6w: na najlepszego stu

denta-sportowca 1998 roku KS AZS PWr ina najlepszego spor
towca wyczynowego 1998 roku KS AZS PWr. 

Ogloszono je na Balu Sportowca, kt6ry odbyl si(( 13.02.1999 r. w 
stol6wce naszej uczelni. Wsr6d zaproszonych gosci znalezli si(( 
mi((dzy innymi: przewodnicz<~.cy KBN - minister prof. Andrzej 
Wiszniewski , wiceprezydenci Miasta Wroclawia - Andrzej Los i 
Stanislaw Huskowski, prorektor PWr - dr Ludomir Jankowski, prze
wodnicz<~.CY Komisji Sportu przy Radzie Miejskiej - KrzysztofWoj
tyUo, dyrektor Wydzialu Kultury i Sportu Urz((du Miejskiego - Je
rzy Bochenski i kierownik Referatu Sportu w Urz((dzie Marszal
kowskim - Waldemar Biskup. Przybyli przedstawiciele zwi<~.zk6w 
i klub6w sportowych, wladz samorz<~.dowych oraz pracownicy i stu
denci Politechniki Wroclawskiej. Konferansjerami byli: Janusz 
Kolodziej i Waldemar NiedZwiecki (TV 5). 

Bal oficjalnie otworzyl prezes KS AZS PWr - dr Andrzej Jaroch. 
On tez poprowadzil poloneza, kt6ry tradycyjnie rozpoczyna t(( co
roczn<~. imprez((. Po tym nastwil gl6wny punkt programu, tzn. wr((
czenie trenerom sekcji i sponsorom dyplom6w oraz ogloszenie 
wynik6w plebiscyt6w. 

Laureatami Plebiscytu na Najlepszego Sportowca - Studenta 1998 
roku KS AZS PWr zostali (na zdj((ciu od lewej): 

l.Przemyslaw Stasiak - sekcja pletwonurkowa, Wydzial Elektro
niki (mistrz Polski w nurkowaniu z zatrzymanym oddechem, repre
zentant sekcji w zawodach o Puchar Ocean Sub), 

2.Bartlomiej Ciechanowski - sekcja wioslarska, IV rok Wydzial 
Chemiczny (I miejsce w Akademickich Mistrzostwach Polski w 
czw6rce bez stemika, III miejsce w Mlodziezowych Mistrzostwach 
Polski w czw6rce bez stemika), 

3 .Piotr Ilczuk - sekcja brydza sportowego, V rok Wydzial PPT (I 
miejsce druzynowo oraz III miejsce w teamach na Akademickich 
Mistrzostwach Polski w brydzu sportowym), 

4.Jaroslaw Girulski - sekcja tenisa stolowego, III rok Wydzial 
Mechaniczny (zwyci((zca Ligi Mi((dzyuczelnianej w 1998 roku, je
den z najlepszych student6w-tenisist6w stolowych w Polsce), 

5.Tomasz Leonowicz - sekcja wioslarska, IV rok Wydzial Archi
tektury (akademicki wicemistrz swiata w 6semce wioslarskiej). 

Natomiast w Plebiscycie na Najlepszego Sportowca (wyczyno
wego) 1998 roku zwyci((zyli: 

l .Pawel Randa - sekcja wioslarska (VIII miejsce w Mistrzostwach 
Swiata w czw6rce podw6jnej bez stemika, II miejsce w Mlodzie
zowych Mistrzostwach Polski w kat. - jedynki, Ill miejsce w Mlo
dziezowych Mistrzostwach Polski w kat. - czw6rka bez stemika, 
IV miejsce w Mistrzostwach Polski Senior6w w kat. - dw6jka po
dw6jna), 

2.Cezary Balicki, Adam Zmudziilski - sekcja brydza sportowego 
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(reprezentanci Polski, 9-16 miejsce w Mistrzostwach Swiata Te
am6w w Lille, II miejsce w letnich Mistrzostwach Stan6w Zjedno
czonych - SPIN GOLD CUP), 

3.Anna Bednarska - sekcja tenisa stolowego (V miejsce druzy
nowo na Akademickich Mistrzostwach Swiata, I miejsce na akade
mickich Mistrzostwach Polski w deblu i mikstach), 

4.Joanna Zaleska, Stanislaw Gol((biowski - sekcja brydza spor
towego (XI miejsce na Mistrzostwach Europy Par Mikstowych w 
Aachen, S.Gol((biowski - kpt. zespolu, kt6ry zaj<~.l III miejsce w 
rozgrywkach I ligi), 

5.a) Anna Wasiak - sekcja wioslarska (VIH miejsce na Mistrzo
stwach Swiata Junior6w w kat. - dw6jka podw6jna, I i II miejsce w 
Mistrzostwach Polski Junior6w w kat. - jedynka i dw6jka podw6j
na), 

b) Jerzy Kolodziejczyk - sekcja koszyk6wki (podpora zespolu). 
Wszyscy laureaci otrzymali puchary i nagrody rzeczowe, a uczest

nicy balu bawili si(( swietnie az do sz6stej rano. (hw) 

Warsztaty projektowe w Cottbus 
W Cottbus-Sachsendorfw dniach 22-26lutego br. odbyly si(( zor

ganizowane przez prof. Ralfa-R.Sommera, dziekana Fachhochschu
le Lausitz. Tematem zaproponowanym przez IBA (Intemationale 
Bauaustellung) byla rewitalizacja osiedla Sachsendorf-Madlow. Jest 
ono zbudowane z wielkiej plyty, bez odpowiedniego zaplecza uslu
gowego. To licz<~.ce okolo 29 tysi((cy mieszkanc6w "blokowisko" 
jest widocznym znakiem przemian zachodz<~.cych w calej wschod
niej cz((sci Niemiec po zjednoczeniu. Upadek duzych przedsi((
biorstw, migracja ludzi do duzych miast w poszukiwaniu pracy sta
ly si(( czynnikami pustosz<~.cymi takie miejsca. Uczestnicy warszta
t6w musieli odpowiedziec na pods taw owe pytanie: jak uczynic prze
strzen takich osiedli bardziej zyw'l., atrakcyjn<~. dla mieszkanc6w? 

Zadanie to zostalo postawione trzem zespolom: 
1 - grupie student6w Fachhochschule, pod kierunkiem prof. Ral

fa-R.Sommera, 
2 - zespolowi student6w i asystent6w reprezentuj<~.cych Brandem

burgische Technische Universitat Cottbus, prowadzonemu przez 
prof. B.Huckriede, 

3 - przedstawicielom Wydzialu Architektury Politechniki Wro
clawskiej:_prodziekanowi ds. studenckich - dr Andrzejowi Po
niewierce, dr Boguslawowi Wowr zeczce oraz studentom : M al
gorzacie Igras i Rober towi Kaminskiemu. 

Kampus Fachhochschule Lausitz przez kilka dni stal si(( dla na
szej grupy miejscem intensywnej pracy, dyskusji, tworzenia pro
jekt6w, poszukiwan rozwi<~.zan problem6w Sachsendorfu. Efektem 
tych dzialail byla propozycja wkomponowania ogrod6w zimowych 
w struktur(( budynku, co wi<~.:Ze si(( z wprowadzeniem przeswit6w 

Dyskusja przy prezentacji projekt6w. Pierwszy z prawej: prof Ralf
R. Sommer. trzeci z prawej: dr Andrzej Poniewierka. 
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na calit gl((bokosc tegoz budynku i zamianil cz((sci elewacji szkla
nymi scianami. Ekipa PWr jako jedyna przedstawila wizualizacj(( 
komputerowil swojego projektu (jest w tym duza zasluga studenta 

Trudne problemy rzucily paniq Malgorzat~ 
Igras na kolana. 

R.Kaminskiego ). 
Polska propozycja 

wzbudzila najwi((k
sze zainteresowa
nie. Przedstawiciele 
Zwi1tzku Mieszkan
c6w byli poruszeni 
koncowil prezenta
cjit. Szef IBA -
prof. Rolf Kuhn wy
powiadajilc si(( na 
lamach Cottbuser 
Rundschau stwier
dzil, ze "malowanie 
plyt juz nie wystar
cza i trzeba isc dro
gil nowych rozwiit
zan. Mi((dzynarodo
wa Wystawa Bu
dowlana potrzebuje 
takich propozycji, 
jak pol1tczenia ogro
d6w zimowych z 
domami, zmiany ele
wacji i form archi

tektonicznych budynk6w, zagospodarowania w nowy spos6b tere
n6w zielonych." Projekty warsztatowe byly wystawione na targach 
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Prof B. Huckriede - jak zwykle ulotny. 

SpreeBau-Messe, kt6re odbyly si(( w dniach 11-14 marca 1999 r. 
Zagadnienie "reanimacji" osiedli, kt6re seryjnie wypelniajil nie 

tylko niemieckie, ale i polskie miasta okazalo si(( bardzo ciekawe z 
racji swojej interdyscyplinamosci. 

Wyr6znienie dla inspektora pracy 
Mgr Mariusz Wojtyszyn, zakladowy spoleczny inspektor pracy 

na PWr., zostal wyr6zniony w V edycji konkursu pn. ,Najaktyw
niejszy zakladowy spoleczny inspektor pracy w 1998 r. na Dolnym 
Slitsku". W naszym regionie jest okolo 80.000 zaklad6w pracy. W 
duzych przedsi((biorstwach, gdzie istniejil zwi1tzki zawodowe, dzia
lajil tez spoleczni inspektorzy pracy (zakladowi, a w wi((kszych za
kladach tak:le oddzialowi). Uczestnikami konkursu byli zakladowi 
spoleczni inspektorzy pracy wytypowani przez zwi1tzki zawodowe 
dzialaj1tce w ich zakladach. Komisja konkursowa (w kt6rej znalez
li si(( przedstawiciele Okr((gowego Inspektoratu Pracy, Dolnoslit
skiej Izby Gospodarczej i Wojew6dzkiej Komisji Ochrony Pracy 
we Wroclawiu) przyznala tylko cztery nagrody i szesc wyr6znien. 
W ocenie dzialalnosci spolecznych inspektor6w pracy brano pod 
uwag(( m.in. liczb(( kontroli przeprowadzonych przez spolecznych 
inspektor6w pracy, ilosc zalecen pokontrolnych i Iiczb(( stanowisk, 
na kt6rych poprawily si(( warunki pracy w wyniku dzialania zakla
dowego spotecznego inspektora pracy. Oceniano tez formy popula
ryzowania ochrony pracy, prowadzenie doradztwa i interwencji, 
efekty poprawy warunk6w pracy i inne osi~ni((cia. Brano takze 
pod uwag(( informacje zwi1tzk6w zawodowych o dzialalnosci in

dla Puna 

Mariusza Wojtyszyna 
wyr6znioncgo w v euycji konkursu 

NAJAKTYWNIEJSZT ZAKl.ADOWY 
SPOLECZNY INSPI!KTOR PRACY 

w 1998 roku 
NA DOLNTM ~SKU 

e-
Q~gom:go lnspckaom Pmcy 

We Wrocl:.awiu 

spektora pracy. 
W tym samym kon

kursie wyr6zniono tez 
najlepszych pracodaw
c6w - organizator6w 
bezpiecznej pracy. W 
grupie zaktad6w naj
wi((kszych (zatrudnia
jilcych ponad 250 os6b) 
zwyci((zyt Zesp6l 
Elektrocieplowni Wro
claw przed Zakladami 
Chemicznymi ,Roki
ta" w Brzegu Dolnym. 

Uroczystosc wr((
czenia dyplom6w od
byla si(( 27.11.1998 r. 
w siedzibie Okr((go
wego Inspektoratu 
Pracy Panstwowej In
spekcji Pracy we Wro
clawiu przy ul. Mazo
wieckiej . 
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FILlA. 
JELENIA. 60BA. 

3 MARGA 1999 

• Zycie kulturalno-sportowe studen
t6w filii kr((ci si(( wok6l dzialalnosci 
trzech klub6w prowadzonych przez Sa
morzq_d Studencki .W pierwszym klu
bie filmowym "Szesnastka" dyskutujq_ 
i oglq_dajq_ rnilosnicy starych polskich 
filrn6w. Drugi klub "Szafa" sluzy stu
dentorn do regulamego organizowania 
r6znych wystaw i irnprez okoliczno
sciowych. Trzeci klub "AZS Politech
nika" urnozliwia studentorn filii aktyw
ne uczestnictwo w zyciu sportowyrn, 
w tym wyst((py w Arnatorskiej Lidze 
Pilki Koszykowej na terenie Jeleniej 
Gory. 

• Dzi((ki dodatkowyrn staraniorn filii 
baza w akaderniku zwi((kszyla si(( ostat
nio o dalsze kilkanascie rniejsc osiq_ga
jq_c liczb(( 70. Biorq_c jednak pod uwa
g((, ze do dyspozycji student6w nalezy 
takze dodatkowo 50 rniejsc w bylym 
domu wczasowym "Dq_br6wka" (w ra
rnach uzgodnien mi((dzy dzierzawcq_ 
dornu a filiq_), potrzeby student6w filii 
w tyrn zakresie wydajq_ si(( bye prawie 
calkowicie zaspokojone. 

• Aktualny budynek filii w Cieplicach 
(dawna siedziba rodu Schafgotsch6w) 
zostal juz w przewazajq_cej cz((sci od
restaurowany, zar6wno elewacja ze
wn((trzna jak i zabytkowe sale we
wnq_trz, b((dq_c jednq_ z atrakcji tury
stycznych rniasta. Warto tu dodae, ze 
wykladowcy Politechniki Wrodaw
skiej rnajq_cy zaj((cia dydaktyczne w fi
lii, mogq_ korzystae bezplatnie z bazy 
hotelowej filii do "wypad6w" w Kar
konosze. 

• Na poczq_tku marca 99 w siedzibie 
filii Politechniki odbylo si(( spotkanie 
z prof. Janem Waszkiewiczern marszal
kiern Dolnoslq_skiego Sejrniku Sarno
rzq_dowego z przedstawicielami Szk6l 
Wyzszych w Jeleniej G6rze. Ternatern 
spotkania bylo przedstawienie wst((p
nych zalozen do programu rozwoju 
szkolnictwa wyzszego na Dolnym Slq_
sku. 

• Do sesji w filii przystq_pilo okolo 
770 student6w na pi((ciu wydzialach: 
Elektroniki ( 400), Elektrycznyrn (90), 
Mechanicznyrn (120), Inzynierii Srodo
wiska (130) i Informatyki i Zarzq_dza
nia (30). Po sesji liczba student6w 
zrnniejszyla si(( do okolo 600. Warto tu 
dodae, ze Filia w Jeleniej G6rze jest 
jednyrn z niewielu miejsc (sposr6d 
wszystkich wydzial6w na Politechni
ce Wrodawskiej), gdzie skornputery
zowane zostaly integralnie wszystkie 
aspekty obslugi student6w (cala dydak
tyka, stypendia, przelewy bankowe, 
wszelkie zobowiq_zania finansowe, i 

Dokonczenie na stronie 33 

Ku rozwadze autor6w hasla 
.. likwidacja Filii Politechniki Wro
clawskiei" 

Filie Sq potrzebne 
Haslo likwidacji filii wraca niczyrn bume

rang z kazdym rokiem przy dyskusji nad 

nowyrn budzetern Uczelni. Autorzy hasla 

wywodzq_ si(( z reguly z wydzial6w o ujern

nyrn bilansie i jako spos6b na szukanie 

oszcz((dnosci widzq_likwidacj(( istniejq_cych 

filii. 

Po likwidacji dw6ch filii (w Klodzku i 

Swidnicy) pozostale trzy: w Walbrzychu, 

Legnicy i Jeleniej G6rze ksztalcq_ lq_cznie 

ponad 3000 student6w, tj. okolo 12% stu

dent6w Politechniki Wrodawskiej, majq_c 

do dyspozycji 6% budzetu Szkoly. Przykla

dowo podarn, ze rniesi((czne utrzyrnanie Fi

lii w Walbrzychu ( 1250 student6w) wynosi 

okolo 40 000 zl (bez funduszu plac pracow

nik6w). 

Z danych statystycznych wynika, ze rejon 

bylego wojew6dztwa walbrzyskiego rna 

najnizszy doch6d na osob((, najmniejszq_ 

liczb(( os6b z wyzszyrn wyksztalceniern (-

4% wobec 7% w skali krajowej), ale rna 

najwyzszq_ stop(( bezrobocia (- 20 %), a 

przest((pczose wyzszq_ niz byle wojew6dz

twa legnickie i jeleniog6rskie. 
Studenci filii walbrzyskiej pochodzq_ 

gl6wnie z tego regionu (zaledwie 83 studen

t6w mieszka w DS, kt6ry nie jest w I 00 % 

wykorzystany ) i to na og61 z rodzin bied

nych (stypendia pobiera 418 student6w) i 

srednio zarnoznych. 

Likwidacja filii to: 

• pozbawienie kilkuset z nich mozliwosci 

dalszego ksztalcenia politechnicznego (8 

wyzszych szk61 z 6000 student6w w 

Walbrzychu nie prowadzi ksztalcenia na 

kierunkach czysto technicznych).Tych 

kilkuset student6w nie stae finansowo na 

zamieszkanie i studiowanie nawet w nie

odleglym Wroclawiu. 

• skazanie ich na bezrobocie (calkowity 

brak miejsca pracy dla mlodziezy). Nie 

bez wielkiej przesady m6wi si(( tutaj, ze 

mlody czlowiek w Walbrzychu majedy

nq_ altematyw((: studiowae lub bye bez

robotnyrn. 

• skazanie ich, a w pewnej mierze i ich 

rodzin, na dalszq_ frustracj(( i popadanie 

w patologi(( spolecznq_. 

• narazenie budzetu Panstwa na dodatko

we wydatki zwiq_zane nie tylko z dalszym 

wzrostem stopy bezrobocia. 

• pozbawienie si(( duzej cz((sci istniejq_cej 

bazy praktyk studenckich. Jstniejq_ce 
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trudnosci b((dq_ spot((gowane, gdyz wie

le zaklad6w pracy przyjmuje student6w 

na praktyki wylq_cznie ze swojego tcre

nu. Uzasadnione to jest faktem, ze mlo

dziez ta stanowi dla przedsi((biorc6w 

potencjalnq_ kadr(( przyszlych pracowni

k6w, kt6rym nie trzcba b((dzie gwaran

towae mieszkan i kt6rym bliskie b((dzie 

dobro regionu, z kt6rego wyrosli. 

• pozbawienie regionu walbrzyskiego 

mozliwosci nasycenia kadr<t inzynieryj

n<t kilkunastu nowoczesnych zaklad6w 

( z przewag<t kapitalu zagranicznego) po

wstaj<tcych w walbrzyskiej specjalnej 

strefie ekonomicznej. 

• brak mozliwosci odmlodzenia starzej<t

cej si(( kadry inzynieryjno-technicznej, 

pomimo ze FiJi(( Walbrzysk<t ukonczylo 

dotychczas ponad 2500 student6w. 

Dzis, po trzydziestu latach istnienia Filii 

w Walbrzychu i Legnicy i po dwudziestu 
latach istnienia Filii w Jeleniej G6rze moz

na bez W<ttpienia stwierdzie, ze utworzenie 

wyzszych uczelni technicznych na tych te

renach bylo przedsi((wzi((ciem trafnym i ze 

wszech miar po:l<tdanym. To juz drugie po

kolenie rnieszkanc6w tych region6w zdoby
wa tutaj wyksztalcenie. 

Wedlug danych PAN liczba student6w w 

Polsce w ciq_gu najblizszych 5-7 !at powin
na si(( zwi((kszye 2,5-krotnie, a w przyszlym 

roku o 7%. Jak autorzy wyzej wymienione

go hasla widz<t rozwiq_zanie problem6w juz 

istniej<tcych we Wrodawiu, takich jak: 

• braku miejsc w DS, sto16wkach, szat

niach, 
• braku sal wykladowych i laboratoryj

nych, 

• ciasnoty komunikacyjnej Wroclawia, 

• dziury pokoleniowej wsr6d pracowni

k6w naukowo-dydaktycznych? 

Przy dalszym planowanym wzroscie licz

by student6w i istniej<tcej bazie Wroclaw 

stanie si(( niewydolnym rnolochem akade

mickim. Zrozumialy to juz dawno wszyst

kie kraje europejskie (i nie tylko), kt6re roz

miescily nawet cale wydzialy w miastach sa

telitamych i nowych campusach. 

Z czym mamy wejse do Unii Europej

skiej? Z zenuj<tco odchudzonymi siatkami i 

programami nauczania, z ,wycinaniern" 

przedmiot6w czysto inzynierskich na rzecz 

,mielenia bit6w", z bardzo du:l<t liczebno

sci<t grup Jaboratoryjnych, z miernot<tj((zy

kow'i naszych student6w, z oszukanczyrn 

por6wnywaniem godzin jednostek dydak

tycznych (45 minut w Polsce to zasadnicza 

r6znica w stosunku do pelnej godziny ze

garowej w UE)? 
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Dzis, po 3 latach nauki (i selekcji) w Fi

liach, kilkuset dobrze przygotowanych stu

dent6w (niemal w I 00 % kOI1cz<tcych stu

dia) zasila topniej<tce grupy niekt6rych wy

dzial6w we Wroclawiu. Nalezy tutaj takze 

wspomniee o prowadzonej polityce niekt6-

rych wydzial6w polegaj<tcej na podbieraniu 
dobrych kandydat6w deklaruj<tcych w an

kiecie ch((e studiowania w filiach. 

Przykladem tego zjawiska moze bye za

gami((cie przezjeden z wydzial6w calej gru

py kandydat6w na studia zaoczne pochodz<t

cych z Walbrzycha ijego okolic. W rezulta

cie prawie polowa z nich zrezygnowala ze 

studi6w w odleglym Wroclawiu, a ich nie

zadowolenie odczulismy w postaci kilku 

kierowanych pod adresem uczelni wyst<tPien 

poselskich. 

Zatem analiza celowosci wydatk6w na 

ksztalcenie w filialnych osrodkach powin
na brae pod uwag(( wiele czynnik6w. 

Pocieszaj<tCY jest fakt, ze zar6wno dawne 

jak i obecne wladze Politechniki Wroclaw

skiej maj<t wyrobiony, wlasciwy pogl<td na 

temat celowosci dalszego istnienia filii. 

Juz przed laty obecny minister, przewod

nicz<tcy KBN prof. Andrzej Wiszniewski 

oceniaj<tc dorobek Filii powiedzial w Zam

ku Ksi<t:l: ,Filie S<t skazane na sukces". 
W czasie obchod6w 30-lecia Filii Poli

techniki Wroclawskiej w Walbrzychu JM 

Rektor prof. Andrzej Mulak przypomnial 

(,Pryzmat" nr 112) trudn<t drog(( do utwo

rzenia filii: 

,Mirna braku poparcia wladz nadrz((dnych 

Politechnika Wroclawska miala poczucie 

misji do spelnienia. Wbrew opiniom, ze fi
lia to obci<t:lenie dla uczelni, ksztalcenie to 

nie jest drozsze niz na macierzystej uczelni . 

Waznym czynnikiem jest integracja ze sro

dowiskiem regionu, tworzenie zaczynu in

telektualnego i kulturalnego. Filie PWr. S<t 

silnie zwi<tzane ze swoim centrum. Ich roz

w6j powinien jednak ise w kierunku auto

nomii powstawania uniwersytet6w federal

nych. Nalezy tworzye i rozwijae te wydzia

ly, kt6re bylyby specjalnie zwi<tzane z re

gionem. Trzeba polozye nacisk na zdolnose 

odtwarzania kadry naukowej, gdyz koniecz

nosci<t jest uzbrojenie Dolnego Sl<tska w 
tkank(( szkolnictwa wyzszego" . 

Wypowiedz JM Rektora spotkala si(( z 

gor<tcym przyj((ciem przez student6w Filii, 

przedstawicieli przedsi((biorstw oraz wladz 

miasta i regionu walbrzyskiego. 

W ,Pryzmacie" nr 111 Prorektor PWr. 

prof. Lucjan Jacak napisal: ,w nowej rze

czywistosci du:l<t roll( odgrywaj<t nale:l<tce 

do Uczelni filie. Ich znaczenie rosnie wraz 

ze zwi((kszaj<tC<t si(( tam rekrutacj<t i rozwo

jem lokalnych osrodk6w. Widzimy dalSZ<t 

potrzeb(( ich rozwoju. 

Musimy d<t:lye do tego, by Filie, kt6re 

przez 30 !at byly finansowane z budzetu 

Uczelni, zostaly docenione przez minister

stwo. Takie aspiracje musz<t bye formula
wane i adresowane do MEN". 0 osi<tgni((

ciach i oczekiwaniach od Filii Walbrzych w 

kreowaniu lokalnych elit i zapobieganiu 

degradacji spoleczenstwa m6wili byly Wo

jewoda Boleslaw Marciniszyn i byly Prezy

dent Walbrzycha Jerzy S((dziak (,Pryzmat" 

nr112). 

Dyrekcja Filii w Walbrzychu rozumiej<tc 

trudno$ci finansowe Uczelni poczynila sze
reg krok6w oszcz((dnosciowych: 

• zaproponowano zmniejszenie koszt6w 

ponoszonych na dojazdy pracownik6w 

i student6w ( dotychczas pochlanialy one 
niemal 1/3 budzetu filii ) *, 

• ograniczono do niezb((dnego minimum 

zakupy sprz((tu biurowego na rzecz mo

dernizacji istniej<tcych laboratori6w i 

tworzenia nowych, 

• wyst<tPiono do wladz regionu i wladz 

miasta Walbrzycha o dofinansowanie 

niekt6rych zamierzonych przedsi((wzi((e 
(uruchomienie laboratorium material6w 

i konstrukcji kompozytowych, akade
mickiego centrum kultury)**, 

• nawi<tzano kontakty niemal ze wszyst
kimi wi((kszymi przedsi((biorstwami re

gionu swidnicko-walbrzyskiego w celu 

rozwi<tzania problemu praktyk studenc

kich, zatrudnienia absolwent6w, sponso

ringu itp ., 
• zgloszono udzial Filii w Programie Ma

lych Dotacji Phare Partnership dotycz<t

cym projektu utworzenia Centrum Trans

feru Technologii w Walbrzychu. 

Dziwi fakt, ze autorzy hasla ,likwidacji 

filii" szukaj<t CZ<tstkowych rezerw oszcz((d

nosciowych w osrodkach odleglych 0 po

nad 70 km od Wroclawia zapominaj<tC o 

ogromnych rezerwach istniej<tcych i b((d<t

cych w zasi((gu ich r<tk. Mozliwosci te wy

nikaj<t z wypowiedzi i referatu Przewodni

CZ<tcego KBN prof. Andrzeja Wiszniewskie
go pt. ,Siedem grzech6w gl6wnych polskiej 

nauki" (,Pryzmat" nr Ill). Inspiruj<tc si(( t<t 

wypowiedzi<t mozna by wezwae do walki z 

niewlasciwymi sposobami pozyskiwania i 

,przejadania" grant6w na dodatkowe pen

sje niekt6rych pracownik6w uczelni, z wy

korzystywaniem do ce16w prywatnych wy

posazenia uczelni (firmy), tworzeniem su

per-gabinet6w, organizowaniem pseudonau-

Dokonczenie na stronie 34 

FILM 
JELENIA 60HA. 
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• Od lutego 99 (semestr letni) na mocy 
porozumienia pomi((dzy Politechnik<t 
Wroclawsk<t a Kolegium Karkonoskim 
- Wyzsz<t Szkol<t Zawodow<t w Jeleniej 
G6rze, filia udost((pnia odplatnie baz(( 
dydaktyczn<t tj . laboratoria, sale wykla
dowe i pracownie projektowe. 

• W pierwszych dniach lutego w sie
dzibie filii Politechniki - AULA odby
lo si(( realizowane wsp61nie z oddzia
lem Jeleniog6rskim SIMP i Firm<t BE
LOIT Poland seminarium na temat no
woczesnych metod zarz<tdzania w prze
mysle. 

FILM 
JJ'ALHHZI"SKA. 

STYCZEN 1999 R. 

12 stycznia 1999 r. odbyl si(( koncert 
noworoczny i spotkanie prezydenta Le
gnicy Ryszarda Kurka z przedstawicie
lami srodowisk ku1turalnych , ducho
wienstwa, szk6l wyzszych, wladz samo
rz<tdowych i os6b zasluzonych dla Le
gnicy. 

15 stycznia 1999 r. tradycyjnie juz od
byly si(( w Legnicy dwie imprezy kama
walowo-g6micze : ,Karczma Piwna" i 
,Czomber babski" z udzialem gosci z 
Wroclawia, Jeleniej Gory i Legnicy oraz 
pracownik6w i student6w filii . 

16 stycznia 1999 r. JE ks . bp dr Tade
usz Rybak zaprosil nauczycieli akade
mickich szk6l wyzszych diecezji legnic
kiej na spotkanie oplatkowe do Wyzsze
go Seminarium Duchownego w Legni
cy. Po wsp61nej modlitwie w kaplicy 
seminaryjnej zebrani spotkali si(( na uro
czystej kolacji, podczas kt6rej wyslucha
li oficja1nych wyst<tPien ksi((dza bisku
pa Tadeusza Rybaka i rektora Wyzszej 
Szkoly Zawodowej w Legnicy prof. Sta
nislawa D<tbrowskiego, skladali sobie 
zyczenia i lamali si(( oplatkiem. w uro
czystosci udzial wzi((li r6wniez przedsta
wiciele filii z Jeleniej Gory i Walbrzy
cha. 

LUTY 1999 R. 

8 lutego 1999 r. odbylo si(( spotkanie 
rektor6w, dyrektor6w oraz przedstawi
cieli szk6l wyzszych dzialaj<tcych w Le
gnicy. Rektor Wyzszej Szkoly Zawodo
wej prof. S. D<tbrowski przedstawil ob
szary mozliwej wsp6lpracy szk6l wy
zszych. Mialaby ona na celu integracj(( 
srodowiska legnickiego. Zebrani posta
nowili kontynuowae spotkania i podj<te 
wsp61ne przedsi((wzi((cia jako Konferen
cja Rektor6w Szk6l Wyzszych Legnicy. 
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kowych szk6l i konferencji, wielokrotnym 
publikowaniem tej samej tresci (czttsto na 
p6lki), miernotll i pozornym dzialaniem, 
kt6re symbolizujll (jak to ujlll prof. A. Wisz
niewski) ,setki tysi~cy publikacji, z kt6rych 
niewiele przeczytal ktos inny niz autor, a 
czasem wydaje mi si«, ze ion nie podjlll tego 
trudu." Dodalbymjeszcze partykulame am
bicje tworzenia nowych osrodk6w i centr6w. 
Kto moze zapewnie w istniejllcych realiach 
ekonomicznych, ze bttdll one kiedykolwiek 
rentowne?? PouczajllCY jest przyklad Zakla
d6w Samochodowych ,Jelcz", kt6re wpom
powaly przy nacisku ,przewodniej sily na
rodu" ogromne srodki finansowe w nowe 
opracowania i w wyniku transferu ,nowo
czesnych opracowan technicznych" zakla
dy te nie mogll do dzisiaj zlapae gl~bszego 
oddechu. Pamitttajmy, ze nie wszystkim 
dane jest szczttscie mieszkae i studiowae we 
Wroclawiu. Pami~tajmy, ze 2/3 srodk6w 
przyznawanych na dzialalnose Uczelni po
chodzi od podatnik6w (r6wniez tych z by
lych wojew6dztw: walbrzyskiego, legnickie
go i jeleniog6rskiego). Dajmy wittc szans~ 
studiowania mlodziezy zamiejscowej, nie 
przekreslajmy bye moze jedynej szansy zy
ciowej zdobycia wyksztalcenia techniczne
go. Stara hebrajska maksyma glosi : ,Sza
nujcie dzieci biedak6w, bo to im nauka za

wdzittcza SW!l swietnosC". 
Dyrektor 

Filii PWr w Walbrzychu 
dr ini. JAN .KALWAK 

*) Z dowozu autobusami PWr ch((tnie korzystaj~ 
nie tylko pracownicy PWr. Je:i;d:i;~ nimi nasi stu
denci i kadra pozostalych 7 uczelni r6i:nego typu 
dzialaj~cych w Walbrzychu. Dlatego od 15 marca 
br. wprowadzono nicwyg6rowane oplaty za prze
jazd, kt6rc pozwol~ odzyskac okolo 1/3 naklad6w 
na transport. 

Wykladowcy prowadz~cy zaj((cia w Filii PWr 
otrzymuj~ idcntyfikatory, kt6re zapewniaj~ im bez
platny przcjazd i pierwszcristwo dost{(PU do micjsc 
w autobusie. 

**) Wychodzimy z zaloi:enia, :i;e rozw6j szkol
nictwa wyi:szego i walka z bezrobociem, a tak:i;e z 
wynikaj~cymi z niego patologiami spolccznymi, 
lezy w interesic wladz regionu, zatem powinny si(( 
one przyczynic do finansowania zamierzcri dydak
tycznych. Istniej~ pozytywne precedensy, np. po
moc dla Walbrzyskiej Szkoty Bizncsu, mimo :i;e jest 
to instytucja ksztalc~ca w 80% na studiach zaocz
nych (licencjackich). Ponadto, skoro wladzc miej
scowe i regionalnc bardzo powai:nic podchodz~ do 
plan6w rozwoju walbrzyskiej specjalncj strcfy eko
nomicznej, musz~ zapewnic potcncjalnym praco
dawcom moi:liwosc zatrudnienia dobrych kadr in
i:ynierskich. Zgodnie z oczckiwaniami pracodaw
c6w powinni to bye specjalisci z doktoratami. Moi
na zatcm si(( spodziewac, :i;e dojdzic do uruchomic
nia w Walbrzychu studi6w doktoranckich. To do
datkowa szansa dla kadry PWr. 

Porozumienie 
Uniwersytet Wroclawski i Akademia Me

dyczna im. Piast6w Sl!lskich we Wroclawiu 
zawarly porozumienie dotyczllce wsp6lpra
cy. Rektorzy obu uczelni poinformowali o 
tym na konferencji prasowej. 

Kolegia rektorskie UWr i AM bttdll sitt 
spotykae regularnie, by omawiae sprawy 
zwillzane ze wsp6lpraq. Spotkania takie 
bttdll odbywae sitt nie rzadziej niz trzy razy 
w roku. 

Wsp6lpraca bttdzie obejmowae sfertt dy
daktycznl!, naukowll i zarzlldzania. 

W dziedzinie dydaktycznej przewidziano: 
• wsp6lpractt w zakresie wprowadzania eu

ropejskiego systemu punkt6w kredytowych 
(ECTS), 

• wsp6lpractt przy tworzeniu wewntttrz
nych system6w oceny jakosci nauczania, 

• stworzenie takich ram prawnych, by pra
cownicy i studenci uczelni partnerskiej pra
gnllCY podjlle dodatkowe zaj~cia dydaktycz
ne byli traktowani tak samo jak pracownicy 
i studenci uczelni macierzystej. 

W dziedzinie badan naukowych przewi
duje sitt: 

• podejmowanie wsp6lnych badan oraz 
wystttpowanie do Komitetu Badan Nauko
wych ze wsp6lnymi projektami badawczy
mi, 

• pelniejsze wykorzystanie unikalnej apa
ratury naukowo-badawczej poprzez umoz
liwianie wykonywania badan eksperymen
talnych pracownikom obu uczelni, 

• organizowanie wsp6lnych konferencji 
naukowych, sesji i seminari6w, a tak:le za
praszanie pracownik6w jednej uczelni na 
imprezy organizowane przez drugll uczel
mtt, 

• wymian~ doswiadczen w zakresie gro
madzenia zbior6w bibliotecznych i obslugi 
bibliotecznej, a tak:le wymiantt inforrnacji 
o zasobach bibliotecznych. 

Obie uczelnie bttdll regulamie wymieniae 
informacje o aktualnym stanie organizacyj
nym, o nowych formach dzialania admini
stracji oraz o wszystkich przedsittwzittciach 
zmierzajllcych do ulepszenia funkcjonowa
nia jednostek organizacyjnych uczelni. 

Uniwersytet Wroclawski i Akademia Me
dyczna bttdll popierae rozwijanie kontakt6w 
student6w obu uczelni w ramach Samorz!l
du Studenckiego i K6l Naukowych. 

Szczeg6ly wsp6lpracy i wzajemnych zo
bowillzan zostanll okreslone w odrttbnych 
umowach. 

Rektorzy deklarujl!, ze obchody 200-lecia 
Uniwersytetu Wroclawskiego, w strukturze 
kt6rego istnial do 1945 roku Wydzial Me
dyczny, bttdll obchodzone jako wsp61ne 
swi~to. Liczl!, ze rozwijana wsp6lpraca btt
dzie pomocll przy staraniach o granty kra
jowe i europejskie. 

Bye moze w niedalekiej przyszlosci zo
stanie tez sfinalizowana sprawa powolania 
Wydzialu Teologicznego (poprzez przyl!l
czenie Papieskiego Fakultetu Teologiczne
go ). Sprawa jest obecnie analizowana przez 
komisjtt senackll UWr. 

Warsztaty 
projektanta 
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W trakcie trzydniowych obrad (25-27 lu
tego 1999 r.) XIV Warsztat6w Pracy Pro
jektanta Konstrukcji Ustron'99 liczne gro
no projektant6w wysluchalo 29 referat6w. 
Ich tematem byly ,Naprawy i wzmocnienia 
konstrukcji murowych, stropodach6w oraz 
ocieplenie budynk6w". Materialy konferen
cyjne wydano w 2 tomach. W liczllcym po
nad 600 stron (zlozonym z 2 cz~sci) tomie I 
zamieszczono referaty, a w tomie II (150 
stron) podano informacje pomocnicze i han
dlowe 27 firm, z kt6rych wiele z nich mialo 
tez na miejscu wystawtt. 

Trese referat6w byla zorientowana na j ej 
praktyczne wykorzystanie w projektowaniu. 
Dzittki temu kilkuset projektant6w, kt6rzy 
wzittli udzial w warsztatach, moglo rozsze
rzye swojll wiedztt i poznae mozliwosci za
stosowania referowanych problem6w w 
praktyce. 

Takie warsztaty Sll organizowane przez 
oddzialy Polskiego Zwillzku Inzynier6w i 
Technik6w Budownictwa z poludniowej 
Polski (Gliwice, Katowice, Bielsko-Biala, 
Krakow). Do wygloszenia referat6w zapra
szani Sll specjalisci z calego kraju. Warto 
podkreslie, ze na og61nllliczbtt 29 refera
t6w wygloszonych w czasie ostatnich 
Warsztat6w cztery zostaly opracowane przez 
pracownik6w Instytutu Budownictwa Poli
techniki Wroclawskiej . J6zef Adamowski i 
Wlodzimierz Wydra m6wili o tynkach re
nowacyjnych. Temat wyst'lPienia Kazimie
rza Czaplinskiego i Jana Suwalskiego 
brzmial: ,Zabezpieczenia tymczasowe przy 
robotach remontowych". Jerzy Jasienko 
przedstawil referat pt. ,Ocena stanu mate
rial6w i konstrukcji strop6w drewnianych 
oraz sposoby wzmocnienia i przebudowy". 
Bohdan Stawiski om6wil specyficzne pro
blemy naprawy mur6w w obiektach uszko
dzonych w wyniku powodzi. Natomiast 
Zygmunt Stram ski z wroclawskiego oddzia
lu PZITB przygotowal referat pt. ,Odgrzy
bianie budynk6w". 

Spotkanie z postern 
23 lutego na zaproszenie KZ NSZZ "So

lidarnose" gosciem pracownik6w Uczelni 
byl posel AWS z Wroclawia, byly pracow
nik PWr, Jan Chmielewski. Spotkanie trwalo 
ponad dwie godziny, poniewaz poruszano 
wiele waznych, bie:lllcych temat6w. 

Posel Jan Chmielewski jest czlonkiem se
nackiej Komisji Polityki Spolecznej, Komi
sji Nadzwyczajnej do rozpatrzenia rzlldo
wych projekt6w us taw o zmianie niekt6rych 
ustaw okreslajllcych kompetencje organ6w 
administracji publicznej oraz do rozpatrze-
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nia innych projektow ustaw zwi<l_zanych z 
wdrazaniem reformy adrninistracji publicz
nej, a takZe Komisji malych i Srednich 
Przedsit(biorstw. 

Zebrani mieli okazj(( zapoznac sit( zapo
znac z bardzo interesuj'l_cymi, zaskakuj'l_cy
mi, a czasem wr((cz szokuj'l_cymi faktami . 
Dotyczyly one np. spraw biez<l_cej proble
matyki reformy sluzby zdrowia na Dolnym 
Sl<l_sku. Jak sit( okazuje nasz'l_ specyfik<l_jest 
slabe przygotowanie zaplecza do reformy. 
W przeciwienstwie do innych regionow nie 
zrobiono zawczasu rozpoznania potrzeb 
medycznych, podczas gdy gdzie indziej, np. 
w woj . suwalskim prace takie prowadzono 
przez dwa lata, by w trzecim trafnie doko
nac kontraktacji uslug medycznych. 

W poszczegolnych plac6wkach medycz
nych kalkulacja koszt6w leczenia jest bar
dzo zroznicowana, nalezy jednak liczyc na 
zbawcze dzialanie mechanizmu konkuren
cji. Mozna miec nadziejt(, ze wlasnie we 
Wroclawiu da sit( to szybko zauwazyc, gdyz 
mamy tu az 87 szpitali! Jest to zdumiewaj'l_
co duza liczba, gdy porowna sit(j'l. z ok. 75 
szpitalami, jakie obsluguj'l_ cal<l_ Wielkopol
skt(! Statystycznie wygl<l_damy lepiej niz 
Szwecja. W wyniku tego wykorzystanie lo
zek szpitalnych nie sit(ga nawet 30%. 

Na spotkaniu padlo tez wiele interesuj'l_
cych informacji w sprawach oswiaty i re
form: szkolnictwa i samorz<l_dowej oraz re
strukturyzacji przemyslu. 

Pose! Jan Chmielewski wykazal sit( 
wszechstronn'l_ kompetencj<t, dysponowal 
odpowiedni<l_ dokumentacj'l_. Podarowal or
ganizatorom spotkania opracowanie Pelno
mocnika Rz<l_du ds . Rodziny "Raport o sy
tuacji polskich rodzin". Nic zatem dziwne
go, ze wielu zebranych, wsrod ktorych by! 
takze Prorektor ds. Og6lnych dr Ludomir 
Jankowski , wyrazalo nadziej(( na dalsze 

NSZZ .. SOLIDARNOSC" 

10 lat jawnie na PWr 
Mamy nadziejt(, ze tych kilka slow przy

pomnienia malego jubileuszu pozwoli Pan
stwu na chwilt( wrocic myslami do lat sza
lonej mlodosci, w ktorych szczytem marzen 
by! cukier na kartki . 

Moment podjt(cia jawnej dzialalnosci 
NSZZ "Solidarnosc" jest niezbyt precyzyj
nie okreslony, gdyz podlegaj'l_cy coraz sil
niejszej erozji system, choc represyjny, dzia
lal niekonsekwentnie i niewydolnie. 6wcze
sne dzialania opozycji polegaly zatem na 
zawlaszczaniu coraz wit(kszych obszarow 
wolnosci obywatelskich przez stwarzanie 
fakt6w dokonanych. Do najwazniejszych 
krok6w nalezalo stopniowe "wynurzanie 
si((" zdelegalizowanego zwi<l_zku z podzie
mta. 

We wrzesniu 1988 r. dzialacze "Solidar-

nosci" Politechniki Wroclawskiej postano
wili rozpocz<l_c jawn<l_ dzialalnosc. Prezy
dium Komisji Zakladowej z 1980 r. zwola
lo - po uzgodnieniu z owczesnym rektorem 
prof. Janem Kmit<l_ - zebranie na 30 wrze
snia 1988 r. Przyszlo na nie ponad 500 
czlonk6w "S". W listopadzie 1988 r. w roz
mowie z czlonkiem Prezydium KZ Andrze
jem Olszewskim rektor potwierdzil zgod(( 
senatu na dzialania zmierzaj'l_ce do przywro
cenia prawnej obecnosci "Solidarnosci" na 
PWr. 

Dzit(ki przychylnosci JM Rektora w wit(k
szosci jednostek organizacyjnych w grud
niu 1988 r. odbyly sit( wybory delegatow na 
zebranie Komisji Zakladowej . W tym cza
sie juz ponad 1200 pracownikow PWr. po
twierdzilo swoj<l_przynaleznosc do "Solidar
nosci". 

Pierwszym przewodnicz'l_cym KZ zostal 
Tomasz Wojcik. Gdy w marcu 1990 r. zo
stal on przewodnicz'l_cym Zarz<l_du Regionu 
"S" Dolny Sl<l_sk,jego funkcjt( na PWr. prze
j<l_l Janusz Biernat. 

W latach 1989-90 zwi<l_zek podejmowal 
walk(( o respektowanie praw pracowni
czych. Starano sit( tez przeciwdzialac pato
logiom i niekontrolowanej dzialalnosci sp6l
ek nielegalnie wykorzystuj'l_cych mienie 
uczelni. Wymuszano tez zmiany w sferze 
socjalnej przez kontrolowanie wydatkowa
nia funduszu socjalnego. 

Czlonkowie KZ uczestniczyli rowniez 
aktywnie w pracach Krajowej Sekcji Nauki . 

W 1991 r. wybrano nowe wladze. Prze
wodnicz'l_cym KZ zostal Witold Jablonski, 
ktory t(( funkcjt( pelnil az do 1998 roku. 

Organizacja zakladowa "Solidarnosci" 
stara sit( wplywac na bieg wydarzen w re
gionie i kraju. Jej czlonkowie kandydowali 
w wyborach do Sejmu i Senatu. 

Na PWr. "Solidarnosc" czt(sto interweniu
je w indywidualnych sprawach pracowni
czych, uczestniczy w opracowywaniu regu
laminow przyznawania swiadczen socjal
nych, przedstawia propozycje w zakresie 
bezpieczenstwa i higieny pracy, bierze 
udzial w ustalaniu zasad oceny pracowni
kow i zasad podzialu pienit(dzy przekazy
wanych przez MEN na place. 

Po wyborach wladz zwi<l_zkowych w 1998 
roku przewodnicz'l_cym zostal Ryszard Wro
czynski. (magi) 

ZARZl\DZENIA, OK6LNIKI 

W ostatnim czasie ukazaly sit( nastt(
puj'l_ce pisma okolne i zarz<l_dzenia we
wnt(trzne: 

Zarz'l_dzenie wewn((trzne 5/99 z dnia 
19.02.1999 r. w sprawie zmian w Regu
laminie przyznawania i ustalania swiad
czen pomocy materialnej dla student6w 
studi6w dziennych na Politechnice Wro
clawskiej. 

Pismo okolne 3/99 z dnia 3.03. w spra
wie godzin rektorskich w dniach 11 i 23 
marca 1999 r. 
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PPT 

5.11.1998 r. na posiedzen iu Rady Wy
dzialu uczczono minut'l_ ciszy pamit(c 
zmarlych: prof. Cecylii Wesolowskiej 
i prof. Anzelma lwanika. Nastt(pnie 

dziekan przywital nowych czlonkow 
Rady Wydzialu. 

Dr Janusz Gorniak zdaU sprawl( z ak
cji rekrutacyjnej na rok akademicki 

1998/99. Postanowiono przyj 'l_c do
tychczasowe (obowi<l_zuj'l_ce w r.akad. 
1998/99) zasady i tryb przyjmowania 
studentow na WPPT w roku akademic
kim 1999/2000. 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek o 
przyznanie stypendium habilitacyjnego 
dr Marianowi Hotlosiowi z I-18 na 

okres 1.10.1998 r.- 30.09.1999 r. Po
parto tez starania dr Tadeusza Inglota 
o przedluzenie stypendium habilitacyj 
nego o 6 miesit(cy. 

W wyniku konkursu na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego PWr posta
nowiono powolac na to stanowisko dr 
hab. Krzysztofa Stempaka z Instytutu 
Matematyki PWr. 

Wszcz((to przewody habilitacyjne dr 
Stefana Kruszewski ego z Instytutu Ma
tematyki i Fizyki Akademii Technicz
no-Rolniczej w Bydgoszczy, dr Anto
niego Mitusia z Instytutu Fizyki PWr i 
dr Jacka Goca z Politechniki Poznan
skiej; powolano recenzentow. 

Postanowiono dopuscic dr Janusza 
Mierczynskiego (I-18) do kolokwium 

habilitacyjnego i wybrano temat wykla
du habilitacyjnego. 

Postanowiono oglosic dwa konkursy 

na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego w Instytucie Fizyki w specjalno
sciach: Optyka dyfrakcyjna i Zastoso
wanie metod optycznych w naukach 
medycznych. 

Zatwierdzono sprawozdanie dzieka

na z dzialalnosci wydzialu za rok 1997. 
Dziekan przedstawil trudnosci zwi<l_

zane z uzyskaniem srodkow na biez<l_
q obslugt( dydaktyki. 

10.12.1998 r . na posiedzeniu Rady 

Wydzialu dziekan poinformowal o uro
czystym otwarciu w dniu 9.12.1998 r. 
wydzialowej pracowni komputerowej 
w sali 140 A-1 oraz o uzyskaniu przez 
prof. A.Werona i mgr R.Werona nagro-
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dy za najlepsz'l ksi<tzk(( akademick'l z 
dziedziny finans6w. 

Przyj((to recenzj(( pracy habilitacyj
nej i dorobku naukowego dr Marka 
Musieli i uznano stopien naukowy Do

cteur d'Etat - Sciences Mathematiques 
uzyskany przez dr Marka Musiel(( na 
uniwersytecie w Grenoble za r6wno

rz~tdny ze stopniem naukowym dokto
ra habilitowanego nauk matematycz
nych wRP. 

Poparto sklad komisji ds. nadania ty
tulu naukowego profesora dr hab. Ja
nowi Misiewiczowi, prof. ndzw. z I-9. 

Powolano 3 czlonk6w Wydzialowej 

Komisji Wyborczej. 
Ustalono, ze w kadencji 1999-2002 

w sklad Rady Wydzialu wejd<t wszy
scy zatrudnieni na wydziale profesoro
wie, docenci i doktorzy habilitowani. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych na rok akademicki 1998/99. 

17.12. 1998 r.na posiedzeniu Rady 
Wydzialu odbylo sit( kolokwium habi
litacyjne i wyklad habilitacyjny dr Ja
nusza Mierczynskiego. Postanowiono 
nadac dr Januszowi Mierczynskiemu 
stopien doktora habilitowanego. 

W zwi<tzku z ogloszonymi w Iisto
padzie konkursami na stanowisko pro
fesora nadzwyczajnego w Instytucie Fi
zyki powolano komisj(( konkursow'l. 

Uzupelniono sklad Wydzialowej Ko
misji Wyborczej. 

21.01.1999 r.na posiedzeniu Rady 
Wydzialu dnia dziekan poinformowal, 
ze Centra ina Komisja ds. tytulu nauko

wego i stopni naukowych zatwierdzila 
uchwal(( Rady Wydzialu Matematyki i 
Informatyki Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu o nadaniu 
stopnia naukowego doktora habilitowa
nego nauk matematycznych dr W.Kor

deckiemu z Instytutu Matematyki PWr. 

Jednoglosnie poparto wniosek o 
otwarcie konkursu na stanowisko asy

stenta w 1-18. 
Wszcz((to post((powanie o nadanie 

tytulu naukowego profesora dr hab. Ja
nowi Misiewiczowi, prof.nadzw. i po

wolano recenzent6w. 
Poparto wniosek o mianowanie dr 

hab. Stanislawa Kuzminski ego z Insty-
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Prezentacja II Programu Tematycznego 
Rol~t krajowego punktu kontaktowego dla 

5. Programu Ramowego Unii Europejskiej 
pelnic b~tdzie Instytut Podstawowych Pro
blem6w Techniki PAN w Warszawie . Poin
formowano o tym dziennikarzy na konfe
rencji prasowej w Palacu Staszica w War
szawie, kt6ra towarzyszyla spotkaniu infor
macyjnemu i prezentacji II Programu Tema
tycznego "Spoleczenstwo Informacyjne" 
obejmuj<tcego prace z zakresu technologii 
informatycznych i telekomunikacji oraz ich 
zastosowanie w r6znych dziedzinach zycia. 
- Ten temat jest obecnie najbardziej za
awansowany i zarazem najbardziej poz<tda
ny spolecznie. Informatyka potrzebna jest 
nie tylko dla gospodarki, to r6wniez lepszy 
kontakt obywateli z panstwem - zapew
niala minister Malgorzata Kozlowska. Przy
St<tPienie do 5. Programu Ramowego -
przekonywano na konferencji - to nie tyl
ko integracja polskiej nauki w ramach Unii, 
ale ogromna szansa dla polskich naukow
c6w na osobisty sukces i niemale honora
ria. - Wci'lz jednak brak im wiary w sie
bie, wytrwalosci i entuzjazmu - ocenila 
obecna konferencji Grazyna Wojcieszko z 
Komisji Europejskiej w Brukseli. 

Przypomnijmy, ze budzet 5. Programu 

Ramowego wynosi 14,9 mid euro i obejmuje 
cztery programy tematyczne: "Poprawa ja
kosci zycia i gospodarowania zywymi za
sobami" (2413 min euro ), "Tworzenie przy
jaznego spoleczenstwa informacyjnego" 
(3600 min euro), "Promocja konkurencyj 
nego i zr6wnowazonego wzrostu" (2705 
min euro) oraz "Energia, srodowisko i zr6w
nowazony rozw6j" (1083 min euro) i trzy 
programy horyzontalne: "Mi~tdzynarodowa 
rola wsp61notowych badan naukowych" 
(475 min euro), "Promocja innowacji oraz 
udzialu malych i srednich przedsi((biorstw" 
(363 min euro ), "Zwi~tkszenie potencjalu ba
dawczego i podstaw wiedzy socjoekono
micznej" (1280 min euro). Polska b((dzie 
musiala wplacic do 5. Programu skladk~t w 
wysokosci 160 min euro w ci<tgu czterech 
I at: w pierwszym roku 40 proc., czyli 20 min 
euro (polow(( z budzetu KBN, drug'l z fun
duszu PHARE), w drugim - 60 proc., w 
trzecim 80 proc. i w czwartym 100 proc. lie 
z tego odzyskamy w wygranych projektach 
zalezy tylko od inwencji i aktywnosci pol
skich zespol6w naukowych. Krajowy punkt 
kontaktowy zapewni wszelkie potrzebne 
informacje i pomoc w przygotowaniu pro
jektu. (mwj) 

Z prac Kolegium Prorektor6w ds. studenckich i dydaktyki 
Posiedzenie kolegium odbylo si~t 2 mar

ca, tym razem w sali Senatu Akademii Mu
zycznej. Pod nieobecnosc (z powodu wy
jazdu sluzbowego) rektora, przybylych go
sci powitala prorektor AM, adiunkt Helena 
Cesarz. Na spotkaniu omawiano gl6wnie 
dwa tematy. Rozpocz((to od przedstawienia 
stanowiska Ministerstwa Edukacji Narodo
wej w sprawie stypendi6w za wyniki w na
uce na studiach magisterskich (II stopnia). 
Prorektor Uniwersytetu Wroclawskiego 
prof. dr hab. Andrzej Witkowski przeczytal 
pismo MEN skierowane do rektora nasze
go uniwersytetu, a pozostali prorektorzy 
przedstawili sytuacj(( na wlasnych uczel
niach. w swietle przekazanych informacji, 
postanowiono nie formulowac wsp6lnego 

Seminaria CMZiN 
Seminaria Centrum Material6w Zaawan

sowanych i Nanotechnologii 
24 Jutego odbylo Si(( pierwsze srodowisko

we seminarium organizowane przez Cen
trum Material6w Zaawansowanych i Nano
technologii Politechniki Wroclawskiej. Re
ferat pt. "Materialy zaawansowane i nano
technologie w elektronice" wyglosil prof. 
Benedykt Licznerski z Instytutu Techniki 
Mikrosystem6w PWr. Po referacie odbyla 
si~t dyskusja z udzialem Iicznie zgromadzo
nych uczestnik6w seminarium, wsr6d kt6-
rych byli JM Rektor prof. Andrzej Mulak i 
Prorektor ds. Nauki prof. Jerzy Zdanowski. 
Przewidziana nato spotkanie sala 321 A-1 

stanowiska srodowiska wroclawskiego i 
pozostawic sprawl( do rozstrzygni((cia wla
dzom poszczeg61nych szk6l wyzszych. Dys
kutowano r6wniez (po raz kolejny) o pro
blemie badan lekarskich kandydat6w na stu
dia. Wi~tkszosc uczelni ustalila juz we wla
snym zakresie wykaz czynnik6w uci<tzli
wych, szkodliwych i niebezpiecznych dla 
zdrowia przyszlych student6w. Za piln'l 
uznano sprawl( ostatecznego rozstrzygni((
cia, kto b((dzie ponosil koszty tych badan 
(dotychczasowe informacje S'l cz~tsto 
sprzeczne). Poruszono takZe sprawy ubez
pieczen zdrowotnych student6w oraz dzia
lalnosci komisji lekarskiej ZOZ orzekaj<tcej 
o uprawnieniach do przyznania zdrowotne
go urlopu dziekanskiego. (mr) 

okazala sit( za mala i dopiero w sali 314 A
I okolo 100 uczestnik6w znalazlo miejsca 
siedz<tce. 

Nast{(Pne seminarium odbylo si(( 17 mar
ca i poswi~tcone bylo materialom moleku
larnym. Referat pt. "Od molekul do mate
rial6w molekularnych czyli: co nam to przy
niesie?" wyglosil prof. Juliusz Sworakow
ski z Instytutu Chemii Fizycznej i Teoretycz
nej P Wr. 

Kolejne seminarium przewidziane jest na 
14 kwietnia, a wykladowc'l b~tdzie prof. 
Tadeusz L uty. 

p.o. Kierownik Centrum 
Jan Misiewicz 
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Srodowiskowy 
System Udost~pniania 

Baz Danych 
Z satysfakcj'i informujemy Pans twa o uru

chomieniu Srodowiskowego Systemu Udo
stwniania Baz Danych. 

Srodki finansowe na zakup niezb((dnego 
sprz((tu i prenumerat(( baz danych w licen
cji sieciowej uzyskano z Komitetu Badan 
Naukowych oraz od zainteresowanych 
uczelni wroclawskich. Bylo to mozliwe 
dzi<tki scislej wsp6lpracy i duzemu zaanga
zowaniu rektor6w: Uniwersytetu Wroclaw
skiego, Akademii Ekonomicznej, Akademii 
Medycznej, Akademii_Rolniczej oraz Poli
techniki Wroclawskiej. Do korzystania z baz 
danych wykorzystywana jest Wroclawska 
Akademicka Siec Komputerowa (WASK). 

W systemie udoSt((pniane S'i 4 swiatowe 
bazy danych: 

1. Current Contents (serie: Agriculture, 
Biology & Environmental Sciences; Life 
Sciences; Physical, Chemical & Earth Scien
ces; Engineering, Computing & Technolo
gy)- aktualizacja co tydzien; 

2. Science Citation Index- aktualizacja 
CO mleSI<lcC; 

3. Chemical Abstracts - aktualizacja co 
mleSI<lcC; 

4. Inspec- aktualizacja co kwartal. 
Srodowiskowy System Udost((pniania Baz 

Danych umozliwi pracownikom i studentom 
kazdej z pi((ciu uczelni naszego miasta la
twy dost{(P on-line do informacji zawartych 
w bazach. Tem1in rozpocz((cia sieciowego 
udost((pniania poszczeg6lnych bazjest zr6z
nicowany i zalezy od dostarczenia przez 
producent6w pierwszej edycji kazdej z baz 
danych w 1999 r. 

W chwili obecnej (od 10 lutego br.) 
wszystkim uzytkownikom Systemu zapew
niony jest dost{(P do 4 sekcji bazy Current 
Contents. Przez okres dw6ch najblizszych 
miesi((cy z bazy korzystac mozna poprzez 
siec Internet pod adresem http://isicc.com. 
W kolejnych miesi<lccach, podobnie jak inne 
bazy, Current Contents b<tdzie udost((pnia
na z serwera Biblioteki Gl6wnej PWr. W 
marcu spodziewamy si(( uruchomic dost{(P 
do baz: Science Citation Index i Chemi
cal Abstracts, zas na przelomie kwietnia i 
maja do bazy Inspec. 

Liczymy, ze zaproponowana forma swiad
czenia uslug informacyjnych poprzez siec 
metropolitaln<i WASK spotka si(( z aproba
t<lc ze strony calego wroclawskiego srodo
wiska akademickiego, co ulatwi starania o 
uzyskanie srodk6w na kontynuowanie dzia
lalnosci Systemu w latach nast{(Pnych. 

Bezposredni<lc obslug'i uzytkownik6w 
Systemu na poszczeg6lnych uczelniach zaj
muj'i si(( Biblioteki tych uczelni. Biblioteka 
Gl6wna i OINT Politechniki Wroclawskiej 
jest koordynatorem calosci prac zwi<lczanych 
z funkcjonowaniem Systemu. 

Uzytkownik6w z Politechniki Wroclaw
skiej korzystaj<lccych dotychczas z baz da
nych poprzez uczelnian'i siec komputerow'i 
informujemy, ze zostanie im przeslany (po
przez e-mail) identyfikator, pozwalaj'iCY na 

korzystanie z baz udost{(Pnianych w sieci 
WASK. W przyszlosci zatem b<td<i Pans two 
mogli korzystac z zasob6w informacyjnych 
udost((pnianych zar6wno poprzez siec uczel
nianq, jak i metropolitaln<i. 

Zach((camy wszystkich zainteresowanych 
do przegl<idania strony domowej Biblioteki 
Gl6wnej: 

http://www.bg.pwr.wroc.pl, 
gdzie znajduj<lc si(( pelne, na bie:l:<iCO aktu

alizowane informacje o organizacji, zaso
bach i funkcjonowaniu Systemu. 

Grazyna Piotrowicz 

Kolejna baza Instytutu lnformacji Na
ukowej w Filadelfii 

JOURNAL CITATION REPORTS 
naCD-ROM 

Biblioteka Gl6wna i OINT posiadaj'i kil
ka baz danych wydawanych przez Instytut 
Informacji Naukowej w Filadelfii. S<i to: 
Science Citation Index, Index to Scientific 
and Technical Proceedings, Current Con
tents ( 4 serie). Niedawno zostala zakupiona 
kolejna baza na dysku optycznym- Jour
nal Citation Reports 1997. Science Edition. 
W formie drukowanej wydawnictwo to do
st{(Pne jest w naszej Bibliotece juz od 1975 
roku. Jednak baza na dysku optycznym za
wiera wi((cej informacji oraz ulatwia ich 
wyszukiwanie. 

Journal Citation Reports zawiera dane o 
ponad 4500 tytulach czasopism z zakresu 
nauk podstawowych, biologicznych, rolni
czych i technicznych. Sluzy do por6wnywa
nia i przeprowadzania oceny czasopism. 
Przedstawia powi<lczania pomi((dzy cytuj<lc
cymi i cytowanymi czasopismami za pomo
q kilku czynnik6w, z kt6rych najcz((sciej 
wykorzystywane to: 

• impact factor- srednia cytowan przypa
daj<lcca na jeden artykul z danego czasopi
sma na przestrzeni ostatnich dw6ch !at, 

• immediacy index- srednia liczba cyto
wan artykul6w z danego czasopisma uzy
skiwana w roku jego opublikowania. 

Z bazy mozna nie tylko dowiedziec si((, 
jaka jest wartosc poszczeg61nych czynni
k6w, ale taki:e zapoznac si(( z procedur'i ich 
obliczania. Np. obliczanie impact factor dla 
czasopisma Polish Journal of Chemistry 
przedstawia si(( nast((puj'ico: 

Cytowania artykul6w w 1997 roku opu
blikowanych w roku 1995 = 127, 1996 = 77 
w latach 1995-96 = 204 

Liczba artykul6w opublikowanych w 
roku: 1995 = 234, 1996 = 202, w latach 
1995-96 = 436. 

Impact factor jest obliczany: cytowania : 
liczba artykul6w = 204 : 436 = 0,468. 

Ponadto w bazie Journal Citation Reports 
mozna sprawdzic, jakie czasopisma S'i naj
CZ((Sciej cytowane w interesuj'icym nas pe
riodyku orazjak on jest cytowany przez inne 
czasopisma. 

Baza udost((pniana jest w Oddziale Infor
macji Bie:l:<icej Biblioteki Gl6wnej i OINT 
w godz. 8.00-18.00, bud. A-I, pok. 307d; 

tel. 320-23-08, 328-62-12. 
E-mail:bg@bg.pwr.wroc.pl 

Anna Pacholska 
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tutu Fizyki na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego PWr na czas nieokre
slony. 

Powolano recenzent6w dorobku na

ukowego kandydat6w, kt6rzy zglosili 
sw6j udzial w konkursach na stanowi
ska profesor6w nadzwyczajnych w In
stytucie Fizyki PWr. 

Wyrazono zgod(( na utworzenie na 
WPPT studi6w podyplomowych z In

iynierii Finansowej oraz zatwierdzono 
ich program i plan. Kierownikiem stu

di6w b<tdzie prof. A.Weron. 
28.01.1999 r. na posiedzeniu Rady 

Wydzialu dyskutowano nad zasadami 

wyboru tematu i prezentacji wykladu 
habilitacyjnego. Postanowiono utrzy
mac dotychczaSOW'i zasad((, ze temat 
wykladu jest wybierany na posiedzeniu 
Rady Wydzialu poprzedzaj'icym posie
dzenie z wykladem i jest komunikowa
ny zainteresowanemu habilitantowi. 

Dopuszczono dr Krzysztofa Kolo
dziejczyka z Instytutu Matematyki PWr 
do kolokwium habilitacyjnego i wyzna
czono jego termin. Wybrano tez temat 

wykladu habilitacyjnego. 
Dziekan pogratulowal prof. A.Minie

wiczowi uzyskania tytulu naukowego. 

ELEKTRYCZNY 

18.01.1999 r. na posiedzeniu Rady 
Wydzialu zatwierdzono tematy inzy

nierskich prac dyplomowych na stu
diach dziennych. 

Poparto wnioski o ogloszenie 2 kon
kurs6w na stanowiska adiunkt6w: w 
Zakladzie Urz<idzen Elektroenergetycz
nych I-8 oraz w Zakladzie Elektrotech
niki Teoretycznej I-7 i wybrano komi
sj(( konkursOW<i. 

Poparto wniosek o przyznanie mgr 
inz. Z.Leonowiczowi stypendium dok
torskiego na okres 1. 02.1999 r. -
31.01.2000 r. 

Poruszono problem utrzymania bu
dynku D-1 w czystosci w soboty i nie
dziele, w czasie zaj((c dla student6w stu
di6w zaocznych. 

Prof. Z.Wr6blewski poinformowal, ze 
dobiegaj<lc konca prace w KBN nad ka
tegoryzacj<lc wydzial6w elektrycznych. 
Wedlug prognoz Wydzial Elektryczny 

PWr. moze zostac zakwalifikowany do 
najwy:i:szej kategorii. 
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CRC Concise 
Encyclopedia of Mathematics 

Eric W. Weisstein 
CRC Press, 1999 

cena 123 DM 

Encyklopedia ta to kompendium matematycznych definicji, wzo
r6w, wykres6w i przypis6w bibliograficznych. Jest przyst((pnie na
pisana, dzit<ki czemu moze sluzyc czytelnikom o zr6znicowanym 
przygotowaniu matematycznym i rozmaitych zainteresowaniach. 

Ta fascynuj'lca i pozyteczna ksi'lzka ukazuje wiele obszar6w 
wsp6lnych dla matematyki i innych dziedzin nauki. Dostarcza licz
nych przyklad6w zastosowania matematyki w r6znych sytuacjach. 

Dzi((ki tysi'lcom przyklad6w, wzor6w i wykres6w, CRC Concise 
Encyclopedia of Mathematics porusza kazde zagadnienie w przy
st<wnej formie, bez trudnego do zrozumienia zargonu, przez co zgl((
bianie tajnik6w matematyki staje sit'( prawdziw'l przyjemnosci'l. 

Encyklopedia ta nie tylko dostarcza zwi((zlych definicji matema
tycznych, ale takZe wyczerpuj'lcej bibliografii po kazdym hasle oraz 
ponad 100 tysi((Cy odsy}aczy do innych temat6w i zr6del, l<!CZnie Z 
licznymi stronami w Intemecie, co jest absolutn'l nowosci'l w przy
padku ksi'lzki matematycznej. 

Ksi<!:lkt< mozna kupic w ksit<gami KUBICZ Wydawnictwa Im
portowane, ul. Szczytnicka 32/34, Wroclaw 

PROFESJA'99 
Juz po raz drugi we Wroclawiu zorganizowano Mit<dzyuczelnia

ne Targi Pracy - PROFESJA. Odbyly sit'( one w dniach 10 - 11 
marca br. we wroclawskim Ratuszu. Organizatorami byli: Biuro 
Zawodowej Promocji Student6w i Absolwent6w Uniwersytetu 
Wroclawskiego i Politechniki Wroclawskiej "Biuro Karier - Wro
claw" oraz "Biuro Karier i Promocji Kadr - Akademia Ekonomicz
na - Wroclaw". Skorzystano takZe z pomocy przedstawicieli samo
rz<td6w studenckich jedenastu uczelni wroclawskich. Na uroczyste 
otwarcie Targ6w Pracy - PROFESJA'99 zaproszono przedstawi
cieli wladz Wrodawia i Wojew6dztwa Dolnosl'lskiego, dyrektora 
Wojew6dzkiego Urz((du Pracy, Rektor6w i Prorektor6w UW, PWr i 
AE. Niestety, bye moze z powodu trwaj'lcej na uczelniach kampa
nii wyborczej, wladze szk6l wyzszych nie dopisaly. Natomiast przy
byli : wiceprezydent Wroclawia - Andrzej Los oraz dyrektor De
partamentu Urz((du Marszalkowskiego - Zbigniew Michalewski, 
kt6rzy dokonali otwarcia targ6w. 

Impreza ta, kt6rej haslo brzmi: STUD! A- PRACA- KARIERA, 
rna na celu wskazanie mlodym ludziom koncz'lcym studia, otwie
raj'!cych sit'( przed nimi perspektyw kreowania wlasnej kariery za
wodowej i zwi((kszeniaswoich szans na odniesienie sukcesu. Wzi((lo 
w niej udzial 19 firm oraz Wojew6dzki Urz<id Pracy we Wrocla
wiu. W programie byly prezentacje dziesi((ciu firm oraz odbywaj'l
ce sit'( w Sali W6jtowskiej Ratusza wyklady i warsztaty dla studen
t6w, kt6re cieszyly sit'( najwi((kszym zainteresowaniem. 

Finny oferowaly konkretne propozycje pracy, dysponowaly do
kumentami aplikacyjnymi. Biuletyn targowy zawieral takZe infor
macje o poszukiwanych specjalistach. Wielu student6w skladalo 
wypelnione kwestionariusze osobowe u przedstawicieli firm, a nie
kt6rzy z kandydat6w zostalijuz zaproszeni na rozmowy kwalifika
cyjne. 

Targi wzbudzily duze zainteresowanie zar6wno wsr6d pracodaw
c6w (ograniczenie powierzchni wystawowej zmuszalo organizato-
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r6w do odmawiania udzialu zbyt p6zno zglaszaj'lcym sit'( firmom), 
jak i os6b koncz'lcych studia (naklad biuletynu targowego liCZC!CY 
3000 sztuk okazal sit'( zbyt maly). Mamy nadziej((, ze tegoroczne 
targi przynios~ wymieme korzysci zar6wno pracodawcom j ak i przy
szlym pracownikom. 

TARED '99 
Na mlodziez odwiedzaj'lq w dniach 24-27 Iutego Dolnosl<iskie 

Prezentacje Edukacyjne TARED'99 oczekiwalo w Hali Ludowej 
blisko 180 wystawc6w, wsr6d kt6rych okolo 90 procent to instytu
cje edukacyjne. Pozostali uczestnicy to wydawcy, producenci wy
posazenia dla szk61, dystrybutorzy komputer6w itp. Tegoroczne targi 
edukacyjne okre51ono szumnie jako jubileuszowe, gdyz impreza 
odbyla sit'( po raz pi'!ty. Po raz pierwszy miala wyraznie regionalny 
charakter. Szacuje sit'(, ze w ci<tgu tych !at odwiedzilo j'! w sumie 
ponad 100 tysi((cy os6b. 

TARED obr6sl nawet w pewne tradycje. Na przyklad: patronem 
honorowym Prezentacji jest Barbara Labuda, kt6ra tradycyjnie nie 
przyjezdza. Na szcz((scie jednak zawsze obecna jest tam Politech
nika Wrodawska. Po raz pierwszy udalo sit'( umiescic stoiska po
szczeg6lnych wydzial6w i innych jednostek nalez'lcych do PWr we 
wsp6lnym ,kwartale", dzi((ki czemu osoby zainteresowane studia
mi na naszej Uczelni mogly zapoznac sit'( z calosci'l oferty. Charak
ter imprezy i aranzacj(( plastyczn'l poszczeg61nych wydzialowych 
stoisk oddaj'l zdj((cia (str. III okladki). 

Milym akcentem byla obecnosc na stoiskach student6w (zwlasz
cza studentek!) reprezentuj'lcych swoje wydzialy. 

Na stoisku Wydzialu G6miczego uwag(( przyci<tgaly pi((kne eks
ponaty geologiczne. Wydzial Architektury to oczywiscie rysunki i 
makiety. Na stoisku Wydzialu Chemicznego atrakcj'l (niestety nie 
wyszla ona w pelni na fotografii) byly r6znobarwne ciecze w szkla
nych reaktorach. 

Wydzial Elektryczny zaprezentowal potencjalnym kandydatom 
obraz weselszych stron zycia studenckiego, czyli zdj((cia z wydzia
lowych rajd6w. (Odnotowujemy to z tym wi((ksz'l przyjemnosciq, 
ze byly tam fotografie autorstwa wsp6lpracuj'lcego z redakcj'l ,Pry
zmatu" Piotra Krasickiego, studenta Wydzialu Mechanicznego 
PWr.). Mozna tez bylo dowiedziec sit'( wiele o studiach, zwlaszcza 
z przygotowanego przez Wydzial compact discu. 

Niekt6re wydzialy przygotowaly informatory prezentuj'lce ich 
ofert(( dydaktyczn'l: Wydz. Mechaniczny zaprezentowal w atrak
cyjnej dla maturzysty formie mozliwosci ksztalcenia na studiach 
dziennych i zaocznych, a Elektryczny - ulotk(( o studiach dzien
nych i zaocznych oraz informator o kursach prowadzonych w j((zy
ku angielskim. To juz krok w stron(( zjednoczonej Europy! 

26 lutego w jednaj z sal Hali Ludowej odbyla sit< ,uroczystosc 
jubileuszowa", w czasie kt6rej organizatorzy wr((czyli nagrody Iau
reatom konkursu na najciekawsze stoisko i ofert((. Gl6wne nagrody 
otrzymali: Wyzsza Szkola Zawodowa w Legnicy, Medyczne Stu
dium Zawodowe w Swidnicy, X Liceum Og6lnoksztalc<!Ce we Wro
dawiu i Zesp6l Szk61 Rolniczych w Mit<dzyborzu. Wsr6d wyr6z
nionych znalazly sit'( tez: Wydzial Fizyki i Astronomii UWr (1500 
zl od PKO BP Oddz. Regionalny), Politechnika Opolska, kt6ra, co 
znamienne, otrzymala od TVP 0/Wrodaw pakiet reklamowy na 
antenie telewizyjnej i Wy:•sza Szkola Bankowa we Wrodawiu (pre
numerata roczna wydawnictw Vogel Publishing). 

Choc od nagr6d juror6w wazniejsze jest zadowolenie odwiedza
j'lcych stoiska kandydat6w, i:yczymy naszym wydzialom, by w przy
szlym roku i one zdobyly jakies wyr6znienia. Moze wprowadzic 
jakies elementy studenckich juvenali6w, albo nawi'lzac do udane
go przeciez Festiwalu Nauki? Rynek edukacyjny jest z roku na rok 
coraz bardziej wymagaj'lcy! 



V Dolnoslctskie 
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